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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

خلاء جریان اصلاح طلب، اصولگرایان قم را دچار تنش و تشتت کرده است 

رهبر انقلاب اسلامی ترویج و تعمیق سبک زندگی اسلامی را از وظایف 
مهم جامعه مداح برشمردند و تأکید کردند: اگر بخواهیم در مقابل موج 
تهاجم فرهنگی دشمن، سبک زندگی را به مسیر صحیح و اسلامی 
آن بازگردانیم، تنها چاره، فرهنگ سازی است.  به گزارش پایگاه اطلاع 
رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در خجسته سالروز میلاد حضرت فاطمه 
زهرا سلام الله علیها فضای حسینیه امام خمینی)ره( معطر به یاد و نام 
دخت گرامی پیامبر اعظم)ص( شد و مداحان و شاعران اهل بیت علیهم 

السلام به قرائت اشعاری در وصف آن بانوی بزرگ اسلام پرداختند.

 معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه دفاع از انتخابات دفاع از 
منافع ملی است، گفت: گله ها و نقدها سر جای خود باقی است و باید به  
آنها رسیدگی شود اما همه باید برای سربلندی کشور در انتخابات شرکت 
بیست و ششمین  روز شنبه در مراسم  کنیم.  »اسحاق جهانگیری« 
سالروز انتشار روزنامه ایران،افتتاح »استودیو ایران« را تبریک گفت و ابراز 
امیدواری کرد این بخش نیز همانند سایر بخش های این موسسه کارنامه 
درخشانی داشته باشد. وی با اشاره به اتفاق و تحولات سالهای اخیر در 

منطقه گفت: اتفاقاتی که در طول سالیان اخیر در منطقه ما رخ داده هر

رهبر انقلاب در دیدار مداحان و ذاکران اهل بیت)ع( :

کار جامعه مداح مدیریت شادی و 
عزای جامعه است

جهانگیری: دفاع ازانتخابات دفاع از منافع ملی است

همه باید برای سربلندی کشور در 
انتخابات شرکت کنیم
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بدعهدی خودروسازان تازگی ندارد

سریال ادامه دار بدعهدی در تحویل 
خودروهای ثبت نامی

واگرایی و رقابت درون گروهی در نبود رقیب سنتی؛

رقابت سنگین درون 
جناحی اصولگرایان درقم

در استان قم در خلاء جریان اصلاح طلب، اصولگرایان قم تا جایی دچار تنش و تشتت شدند که جامعه مدرسین حوزه علمیه قم 
به عنوان یک جریان ریشه دار و تاثیرگذار در معادلات سیاسی قم بویژه انتخابات، عملا کنار کشیده و اعلام کرده که اعلام موضع 
نمی کند، زیرا جریان اصولگرایی قبل از موضع گیری جامعه مدرسین، اعلام موضع کردند. دوگانگی درون گفتمان اصولگرایی به 
حدی رسیده که اشخاص تاثیرگذاری از این جریان را به خارج از گفتمان سوق می دهند. این معادله نه تنها در قم بلکه در سراسر 

کشور در حال تبدیل شدن به یک رویه ای ثابت است و اگر این وضعیت ادامه پیدا کند در انتخابات های پیش رو، سرنوشت تلخ

تازگی  به مشتریان  تحویل خودرو  بدعهدی خودروسازان در 
ندارد. دور جدید تحریم های آمریکا از حدود دو سال قبل، موجب 
شد تا دو خودروساز بزرگ کشور یعنی ایران خودرو و سایپا با 
مشکلات زیادی در تامین قطعات مورد نیاز مواجه شده و داستان 

خودروهای ناقص باقیمانده در کف کارخانجات این دو شرکت تا 
مدتها نقل محافل شود. این تاخیرها هر چند با پرداخت سود و 
جریمه دیرکرد از سوی خودروساز همراه بود، اما در بسیاری موارد 

همین جریمه ها نیز به موقع به مشتریان پرداخت نمی شود.

شگرد عجیب متهمان یک پرونده مخوف
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رئیس ستاد انتخابات استان قم از وجود ۸۲۶ هزار واجد شرایط حضور در انتخابات در قم 
خبر داد و گفت: ۴۲ هزار رأی اولی نیز در این دوره از انتخابات مشارکت دارند. مشارکت مردم 
در تعیین سرنوشت خود نوعی بلوغ فکری و سیاسی است و در بعد داخلی هم انتخابات 
اراده ملی را به معرض نمایش گذاشته و نشان می دهد که مردم از اتحاد، یکپارچگی و عزم 
ملی برخوردارند؛ هم چنین در بعد خارجی نیز اقتدار ملی و اوج و شکوه سیاسی خود را به 
جهانیان نشان خواهند داد. اکنون که ایران اسلامی ۴۱ سال از عمر انقلاب پر برکت خود 
را پشت سر گذاشته شاهد انتخابات مهمی در دوره های گذشته اعم از ریاست جمهوری و 
مجلس شورای اسلامی و یا خبرگان رهبری بوده است اما یازدهمین دوره از انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و اولین میان دوره پنجمین دوره از انتخابات مجلس خبرگان رهبری با 

حساسیت بیشتری هم در بعد داخلی و هم خارجی روبرو است. با توجه به شرایط کنونی

استاندار قم گفت: اولویت اول استان دربخش درمان، گردشگری سلامت است و در این 
راستا پروژه های بیمارستانی قابل توجهی در دست اجرا می باشد.  بهرام سرمست روز شنبه 
درجلسه شورای برنامه ریزی استان بیان کرد: برای رونق گردشگری سلامت باید پروژه های 
نیمه تمام درمانی در زمان بندی مشخص به بهره برداری برسد. وی اضافه کرد: برای رسیدن 
قم به اهداف توریست درمانی، راه اندازی بیمارستان ۲۲۰ تخت خوابی امیرالمومنین)ع( در 
اولویت نخست قرار دارد. وی بیان داشت: سهم استان از گردشگری سلامت رضایت بخش 
نبوده و قم به دلیل زائرپذیری خود باید به یکی از نقاط هدف در توریست درمانی تبدیل گردد.
سرمست ادامه داد: عملکرد خیرین سلامت درقم بسیار پررنگ تر از استان های دیگر 
می باشد، همچنین وجود حوزه های علمیه و مراجع تقلید در توسعه سرانه های درمانی 

اثربخش است. وی یادآور شد: برای پیشبرد پروژه های درمانی قم باید معضلات پیش رو

رئیس ستاد انتخابات استان قم :

82۶ هزار قمی واجد شرایط شرکت در انتخابات هستند
استاندارقم:

گردشگری سلامت رویکرد اول نظام درمانی قم است

زنانمیتوانند
سرنوشتانتخابات

راتغییردهند

رئیس ستاد انتخابات شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان: 

لیست های ائتلافی در جریان اصلاحات فاقد اعتبار است
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رئیس جمهور در نشست زنان مدیر و فرهیخته:

امیر سیاری:

قدرت نظامی ایران رشد جهشی داشته است

عده ای اول انقلاب می خواستند بین خانم ها و آقایان دیوار بکشند 

در انتخاب وزیر زن دست رییس جمهوری را باز بگذارید

همه باوجود برخی گلایه ها باید پای صندوق برویم 

جامعه اسلامی باید جامعه رقابت سالم باشد

امام خمینی)ره( و مبارزات 
انتخاباتی

 بر حق تعیین سرنوشت هر نسل در پای صندوق های رأی 
جایگاهی محوری در مشی مبارزاتی او داشت، امام راحل با توسل 

به گفتمان انتخابات آزاد به مصاف رژیم دیکتاتوری رفت. 
در مصاحبه مطبوعاتی گذشته رییس  جمهوری، نوبت به خبرنگار روزنامه کار و کارگر رسید. او 
در سؤال خود به جای مبارزات انقلابی امام خمینی)ره(، به ناخودآگاه با اشتباه سهوی به مبارزات 

انتخاباتی امام اشاره کرد.
این بیان تلمیح دار موجب خنده حضار شد. در نوشتن این یادداشت، من هم ناخودآگاه یاد 
این سؤال پرمعنا و پرمفهوم افتادم. اما در حقیقت تأکید امام بر حق تعیین سرنوشت هر نسل در 
پای صندوق های رأی چنان جایگاهی محوری در مشی مبارزاتی او داشت که خط کشی های 
مرسوم و جزمی میان »انقلاب« و »انتخابات« را مخدوش می کرد. رهبری که با توسل به گفتمان 
انتخابات آزاد و ضرورت ابتنای مشروعیت و قانونیت یک نظام بر انتخابات آزاد و واقعی به مصاف 
رژیم دیکتاتوری رفت، کاملًا طبیعی بود که در فردای انقلاب میزان را رأی ملت بداند و نظارت و 

حاکمیت ملت را جایگزین حاکمیت شاهانه نماید.
به نظرم انقلاب هم یک انتخاب بود و مردم دست به یک انتخاب زدند. اساساً برگزیدن جمهوری 
اسلامی و به شعار درآمدن آن هم یک انتخاب بود و حتی پذیرش رهبری امام از سوی مردم هم 

یک انتخاب بود.
رییس جمهوری در سخنرانی ۲۲ بهمن، اشاره ای داشت به اینکه »اگر رژیم گذشته به مردم 
امکان انتخابات آزاد، سالم و ملی را می داد، انقلاب نمی شد.« این بیان مورد حمله و هجوم عده ای 
قرار گرفت. من می خواهم از چند جهت این نظریه را واکاوی کنم. جامعه شناسان و اندیشمندان 
حوزه علوم سیاسی در مطالعه چرایی انقلاب ها، هر یک از منظری، علل شکل گیری انقلاب ها را 
مورد واکاوی قرار داده اند. به عنوان مثال تدا اسکاچپل دولت رانتیر را مورد توجه قرار داده است، 
یرواند آبراهامیان نظریه »سیاست  توسعه  ناموزون « را طرح کرده، چارلز تیلی نظریه »بسیج منابع« را 
واکاوی کرده و ویلفردو پارتو مسأله گردش نخبگان را در شکل گیری انقلاب ها برجسته کرده که بنابر 
این نظریه فقدان گردش نخبگان و انسداد سیاسی و رانده شدن نخبگان از بازی های سیاسی یکی 
از علل انقلاب است. من پیشتر با ترکیبی از نظریه های انقلاب جمعیتی و تغییرات نسلی و فقدان 

مشارکت نسل های جدید در گردش نخبگان به مقوله انقلاب پرداخته بودم.
اصولًا انقلاب ها پدیده اجتماعی هستند که به وقوع می پیوندند. انقلاب ها را کسی نمی سازد. 
انقلاب ها در فرآیندهای اجتماعی به وجود می آیند و شکل می گیرند. از لایه های پایین به سطح 
کشیده می شوند. رییس جمهوری با مطرح کردن زوج »انقلاب-انتخاب« یا »انقلاب به منزله 
انتخاب« در حقیقت گزارشی بدیع از آن رخداد باشکوه ملی و معنوی به نسل های جدید عرضه 
کرد. رئیس جمهوری نشان داد که انقلاب اسلامی یک انتخاب »یک بار برای همیشه« نبوده بلکه 
این یک انتخاب مستمر است و هر نسل آن را به شیوه خود تکرار می کند. به بیان رئیس جمهوری 
انتخاب یک ملت فقط در لحظه ۲۲ بهمن ۵۷ تجلی نیافت بلکه در همان سال نخستین آنگاه که 
ملت با رأی خود اراده تأسیس گرانه خود را به نمایش گذاشت و نهادهای مردمسالاری را یکی پس از 

دیگری تأسیس کرد شاهد تکرار همان عملیات انقلابی در شکلی سازنده بودیم.
انقلاب اسلامی را نمی توان صرفاً در جنبه سلبی خود که منجر به تخریب بنای ظلم و دیکتاتوری 
شد تلخیص کرد. در جریان رفراندوم تأسیس جمهوری اسلامی و تشکیل مجلس قانون اساسی 
و تأسیس نخستین مجلس شورای اسلامی نیز همه اقشار و جریان های ملت، همه احزاب ملی 
و مذهبی و نهضت آزادی و حتی جریان های کمونیستی حق نامزد شدن یافتند و صدای همه 
احزاب و همه مخالفین و موافقین شنیده شد و نهایتاً در بطن چنین فضایی از آزادی انتخابات بود 
که نهادهای مردمسالاری تأسیس شدند. اکنون پس از ۴۰ سالی که از آن نخستین های طلایی 
)مجلس قانون اساسی نخست، مجلس اول...( می گذرد، شدت فشارهای تحریم ها و تروریسم 
اقتصادی به حدی است که جز از طریق تکرار آن حماسه تأسیسی نمی توان مقابله کارآمدی با 

امریکای کنونی در هیأت منحوس ترامپ به عمل آورد.
در این انتخابات مجلس که در شرایط دشوار بین المللی و نیز مسأله سرمایه اجتماعی برگزار 
را  همگان  حضور  از  شرایطی  آنچنان  انتخابات  دست اندرکار  نهادهای  بود  شایسته  می شود، 
فراهم می ساختند تا صندوق های رأی به مثابه انتخاب اکثریت جامعه ایده ها، آرمان ها و آرزوها، 
خواست ها و روش های اداره کشور متبلور شود. به هر حال هم اکنون روی سخن با مردم است که 
با حضور در انتخابات دو مفهوم را دنبال کنند؛ یک جنبه این حضور انتخاب افراد مورد نظر مردم 
است. جهت دیگر حفظ صندوق رأی و روند انتخاب و پایدار کردن مفهوم انتخاب توسط مردم به 

عنوان یک ارزش است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری و سخنگوی دولت

ظریف:

 آماده گفت وگو با عربستان هستیم
وزیر امور خارجه ایران با تاکید بر اینکه تهران آماده گفت و گو با همه همسایگان از جمله عربستان 

سعودی است، گفت: جمهوری اسلامی ایران امنیت همسایگان را امنیت خود می داند. 
محمد جواد ظریف که برای شرکت در کنفرانس امنیتی مونیخ به آلمان سفر کرده است، عصر 
شنبه در گفت و گویی با موضوع ایران با خانم »لیز دوست« در حاشیه کنفرانس برلین گفت: بعد 
از شهادت سردار سلیمانی پیامی از سوی عربستان مبنی بر تمایل آنها برای گفت و گو با ایران 
دریافت کردیم. وی افزود: ما به پیام آنها پاسخ مثبت دادیم و گفتیم برای گفت و گو آماده ایم، اما 
دیگر پاسخی از جانب عربستان دریافت نکردیم. ظریف با تاکید بر اینکه ایران به دنبال تنش با 
همسایگان نیست، تصریح کرد امنیت همسایگان را امنیت خود می دانیم و همین امروز حاضریم با 
همه همسایگان گفت و گو کنیم. ظریف گفت: منطقه خلیج فارس متعلق به همه همسایگان است 
و کشورهای منطقه باید بدانند که آمریکا و اسرائیل نمی توانند برای منطقه ما امنیت بیاورند، بلکه 

این کشورهای منطقه هستند که باید امنیت و ثبات و منطقه را تامین کنند.

علی ربیعی*

وزیر اقتصاد:

 شرایط اقتصادی ایران، سال آینده بهتر 
خواهد بود 

 وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد که حضور پررنگ مردم در اقتصاد کشور باعث شکست برنامه 
های دشمن شده است. 

فرهاد دژپسند در گفتگو با رادیو اقتصاد، اظهار داشت: برنامه های دشمن برای آسیب وارد کردن به 
اقتصاد کشور با حضور پر رنگ و موثر مردم به شکست انجامیده است.

دژپسند افزود: کشور در دوساله اخیر شرایط بسیار سخت و دشواری را تجربه کرده است.
وی اظهار داشت: دشمن پس از ۴۰ سال از استقرار نظام جمهوری اسلامی ایران همچنان به خیال 
خام خود به دنبال این بود که نظام را دچار چالش جدی کند اما حضور پررنگ مردم در اقتصاد کشور 

مانع از این شد که دشمن به اهداف خود برسد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: حجم تجارت خارجی کشور در ۱۰ ماهه سال جاری مشابه ۱۰ 
ماهه در سال گذشته بوده و این نشان می دهد برنامه های دشمن در این زمینه به شکست انجامیده 
است. دژپسند بیان داشت: دشمن در این شرایط تمام تلاش خود را معطوف کرده که سرمایه گذاران 

خارجی سرمایه های خود وارد ایران نکنند.
وی ادامه داد: سرمایه گذاری خارجی مصوب در کشور به رغم تمامی کارشکنی ها، ایجاد موانع و 
محدودیت ها از سوی دشمن، طی ده ماهه سال جاری نسبت به مدت مشابه سال قبل از رشد ۵۰ 

درصدی برخوردار بوده است.
دژپسند اظهار داشت: همت و مقاومت مردم در کنار مسئولان در مقابله با تحریم ها، فشارها و 

محدودیت ها، سبب شده است برنامه های دشمن یکی پس از دیگری با ناکامی رو به رو شود.
وی ادامه داد: پیش بینی سازمان های جهانی مثل صندوق بین المللی پول و بانک جهانی این 

است که شرایط اقتصادی ایران از نظر رشد اقتصادی و نرخ تورم در سال آینده بهتر خواهد بود. 

قاسم میرزایی نیکو، عضو فراکسیون امید:

اصلاح طلبان انتخابات را تحریم نکرده اند
یک عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان انتخابات را تحریم 
نکرده اندگفت : اصلاح طلبان پای صندوق های رأی حاضر می شوند و انتخابات را تحریم نکرده اند، اما 
لیست ندارند. وقتی لیست ندارند یعنی کاندیدا ندارند. وقتی هم که کاندیدا ندارند یعنی سهمی در 

مجلس یازدهم نخواهند داشت.  
قاسم میرزایی نیکو  تاکید کرد: البته ارائه لیست اصلاح طلبان در شهرستان ها را به خود آنها واگذار 

کردند. باید در شهرستان ها کنکاش کرد که چه تعداد اصلاح طلب وجود دارد.
مرزایی نیکو در بخش دیگری از این گفت وگو با اشاره به ادعای یکی از کاندیداها مبنی بر دادن پول 
برای جمع آوری رأی در برخی استان ها اعلام کرد: در قانون شفافیت تامین مالی و نظارت بر فعالیت ها 
کاندیداها خریدوفروش رأی جرم محسوب می شود. بنابراین اگر تخلفی گزارش شود، برخورد صورت 
خواهد گرفت. کسی که این موارد را ذکر می کند می تواند مصادیق را به هیات های اجرایی برساند، این 

اطلاعات جایگاه دارد و باعث محرومیت و عدم صدور اعتبارنامه می شود.
 او ادامه داد: برای برخورد با متخلفان در قانون شفافیت تامین مالی و نظارت بر فعالیت کاندیداها 
خلئی وجود ندارد. اما خوب اجرا کردن این قانون به دستگاه اجرایی بستگی دارد و اگر خلئی 
وجود داشته باشد، در اجراست. قانون شفافیت تامین مالی و نظارت بر فعالیت کاندیداها به تمام 

فرمانداری ها و مراکز انتخاباتی بخشنامه شده و باید سازوکار اجرایی آن را فراهم کنند.
 

ظریف در جمع همتایان خود تاکید کرد؛

لزوم پرهیز از سیاسی شدن سقوط هواپیمای اوکراینی
 وزیر امور خارجه بر مسئولیت پذیری ایران در زمینه سقوط هواپیمای اوکراینی و همچنین لزوم پرهیز 

از سیاسی شدن مسئله تاکید کرد.
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه کشورمان عصردیروز در حاشیه نشست کنفرانس امنیتی مونیخ 

در جلسه وزرای خارجه کشورهای مرتبط با سانحه سقوط هواپیمای اوکراینی شرکت کرد.
وی در این نشست ضمن تبادل نظر درباره چگونگی پیگیری ابعاد حقوقی و فنی موضوع، بر 

مسئولیت پذیری ایران در این زمینه و همچنین لزوم پرهیز از سیاسی شدن مسئله تاکید کرد.
وزیر امور خارجه در این نشست، آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای همکاری با اوکراین به منظور 

انجام تحقیقات و حل و فصل حقوقی مسئله را مجدداً اعلام کرد.

احمد توکلی:

اشرار یقه سفید از شرور قمه به دست 
خطرناک تر هستند

 یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: دولت ها و دولت مردان بودند که از مردم فاصله گرفتند. این فاصله 
گرفتن باعث شد امر به معروف و نهی از منکر توسط مسئولین ادا نشود. در حالی که مهمترین مخاطب 

این توصیه مهم دینی حکومت است.  
احمد توکلی  اظهارداشت :آنها در مسیر فعالیت خودشان ضررهای زیای را به همه تحمیل می کنند. 
آن هم در شرایطی که شرور قمه به دست مثلا ۴ نفر را زخمی می کند، اما شرور یقه سفید خودکارش 
را از جیبش در می آورد، نامه ای را امضاء می کند و مثلا ۲ هزار میلیارد تومان از بیت الملل را به یک نفر 
وام می دهد. این در حالی است که در همان زمان وام ۲ میلیونی تومانی از دیگران دریغ می شود. این 
کارها به پیکره اقتصاد لطمه ای بزرگ زده و در نتیجه مردم را با مشکلات بیشتری روبرو می کند تا در 
جمهوری اسلامی با همه سابقه درخشانش، تبعیض و اختلاف خودنمایی کند. رانت و فساد حتما 
باعث کاهش ارزش ها می شود. وضعیتی که متاسفانه الان گرفتارش هستیم. پس باید گفت،  اشرار 

یقه سفید از شرور قمه به دست خطرناک تر هستند.
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توصیه ای به رای دهندگان
احتمالا تجربه گرفتن وام را داشته اید. وقتی به بانک می روید 
و مدارک را تکمیل و ضامن ها را به صف می کنید، به شما وام 
می دهند. بعد از اینکه پول به حساب شما واریز شد، یک ماه 
بعد باید قسط اول را پرداخت کنید. با سودی هم که بانک ها 

می دهند، این قسط ها سال ها ادامه دارد. برای نامزدهای انتخابات مجلس در شهرهای و 
استان های کوچک که در حال ولخرجی برای رسیدن به کرسی های سبز پارلمان هستند نیز 

درست مثل وام گیرندگان بعد از پیروزی قسط اول فراخواهد رسید.
شما فکر می کنید آنهایی که اسب خود را برای انتخابات زین کرده اند و شهر را پر از پوسترها 
و ستادها می کنند، از جیب خود هزینه می کنند؟ نه! یک سری آدم در این میان نقش بانک را 
بازی می  کنند و به کاندیداهای مجلس وام می  دهند و انتظار دارند که بعد از انتخابات به انحای 

مختلف این لطف پولی جبران شود.
آنها جیب نامزدهای انتخابات را پُر از پول می کنند تا وقتی به قدرت رسیدند، معامله انجام 
شده را به سرانجام برسانند.  نمایندگانی که با پول سرمایه گذاران به بهارستان می روند، 
رای های خود را خرج مردم نمی کنند و برای حامیان مالی خود قیام و قعود می کنند. وقتی 
قسط وام را پرداخت نکنی، به شما زنگ می زنند، ضامن ها را پای کار می آورند و در نهایت حکم 
توقیف اموال را می گیرند) البته به شرطی که شما از دسته از ما بهتران نباشید( این نمایندگان 
اگر از حامیان مالی خود حمایت نکنند و برای خواسته های آنها تره هم خرد نکنند، ممکن 

است با افشای اسناد، محرمانه ها و رابطه ها روبرو شوند.
به آنهایی که می خواهند رای بدهند توصیه دارم: به کسانی که در ایام انتخابات هزینه های 
میلیاردی می کنند رای ندهید. آنها برای شما کار نمی کنند. یک لحظه از خودتان بپرسید که 
این آدم از کجا آورده است هر روز به مردم شام و ناهار می دهد؟ از کجا آورده است این همه 

پوستر به در و دیوار چسبانده است؟
نمایندگانی که با هزینه های گزاف وارد مجلس می  شوند بعد از جاگیر شدن در مجلس و 
مشخص شدن وضعیت  شان در کمیسیون ها برای فامیل ها، دوستان و حامیان اقتصادی خود 

وارد آستین بالا می زنند و به شمایی که رای دادید کاری ندارند.
دربرابر درخواست های شما یک پاسخ خواهند داد. این درخواست شما در توان من نیست. 
این در حوزه اختیار من نیست اما وقتی دوستان حامی درخواستی دارند سریع آن را عملیاتی 
می کنند. برخی از رای دهندگان فکر می کنند هر کسی که بیشتر تبلیغ می کند، حتما در 
مجلس نماینده بهتری خواهد بود. در این نوشتار می گویم هرکسی بیشتر تبلیغ کرد شک 
نکنید برای مردم کاری نخواهد کرد. کسی که آنقدر پول دارد که برای یک هفته میلیارد  ها 
هزینه کند، وارد مجلس نمی شود و در بازار پول در می آورد. پس عقل سلیم می گوید یک 
بدهکار به افراد را وارد مجلس نکنیم. او بدهکار افراد خاص است نه مردم. وضعیت مجلس 
در دوره های اخیر را نگاه کنید تا متوجه منظور این نوشتار شوید. نامزد انتخاباتی که خرج یک 
هفته تبلیغات انتخاباتش از خرج سالانه زندگی مردم یک شهر کوچک بیشتر است قطعا برای 

مردم کاری نخواهد کرد، خیالتان جمع.

واکنش رئیس قوه قضائیه به گلایه خانواده شهیدان افراسیابی؛

مسئولان متخلف در پرونده زمین خواری 
لواسانات تحت پیگرد قرار گرفتند

 رئیس قوه قضائیه با اشاره به پرونده موسوم به زمین خواری لواسانات گفت:مسئولان 
شهری متخلفی که در زمین خواری های آن منطقه نقش داشتند، تحت پیگرد قرار گرفتند.

همزمان با فرارسیدن میلاد حضرت زهرا )س( و روز زن و مادر، رئیس قوه قضائیه با حضور در 
منزل شهیدان افراسیابی با مادر پنج شهید این خانواده دیدار کرد.

رئیس قوه قضائیه در این دیدار که در فضایی صمیمی صورت پذیرفت به تجلیل از صبر و 
مجاهدت و سرمایه گذاری عظیم این خانواده برای اعتلای انقلاب اسلامی پرداخت.

وی خطاب به مادر پنج شهید خانواده افراسیابی گفت: شما یکی از بزرگترین سرمایه گذاران 
این انقلاب هستید. سرمایه گذاری شما برای این انقلاب، تقدیم بهترین فرزندان این ملت 
بود. یقین داشته باشید ما تا نفس در بدن داریم اجازه نمی دهیم آثار خون مطهر فرزندان شما 

و سختی های که شما در فراغ این فرزندان کشیده اید، از بین برود.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی به وجود زمینه های برخی لغزش ها در مسئولیت و 
مدیریت اشاره کرده و افزود: در برخی مواقع هواهای نفسانی بر میثاقی که برخی با خدای 
خود بسته اند غلبه پیدا می کند و موجب آن می شود که خانواده شهدا که این سختی و 
مشقت را برای انقلاب کشیده اند، گله مند بشوند. چنان که شما مادر شهید با خود بگویید ما 
فرزندانمان را تقدیم کردیم تا علم دین و عدالت برپا بشود، ولی برخی صحنه ها با این هدف 
سازگاری ندارد. رئیس قوه قضائیه افزود: ما تا جایی که قوت داریم، سعی می کنیم از این 
سرمایه گذاری بزرگ شما برای انقلاب حفاظت کنیم و اجازه ندهیم که این سرمایه گذاری 
از بین برود؛ و بدانید که این سرمایه گذاری از بین نخواهد رفت چرا که خون این شهدا متصل 

شده است به خون سیدالشهدا علیه السلام.
 مگر خداوند از خون سید الشهدا علیه السلام گذشت که از خون عزیزان شما بگذرد. ممکن 
است ناملایمتی هایی را ببینیم، اما آنچه باقی خواهد ماند صداقت پاکی و سرمایه گذاری 

بزرگ شما با تقدیم فرزندانتان است. 
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی همچنین در پاسخ به گلایه خانواده شهیدان افراسیابی 
درباره پرونده زمین خواری در منطقه لواسانات تاکید کرد: در این پرونده و پیرو گزارشاتی که به 
قوه قضائیه رسید، مسئولان شهری متخلفی که در زمین خواری های آن منطقه نقش داشتند، 
تحت پیگرد قرار گرفتند. درباره تصاحب بخش های از زمین پر وسعت کلاک هم گزارشاتی 
دریافت شد که با اقدام قوه قضائیه کل این زمین در منطقه کلاک از دست افراد متخلف 
باز پس گرفته شده و به بیت المال بازگردانده شد. در این دیدار مادر شهیدان افراسیابی از 
اقدامات قوه قضائیه تجلیل کرد و گفت: از زمانی که شما در قوه قضائیه مسئولیت گرفته اید، 
مفاسد اقتصادی کمتر شده است. از شما می خواهیم برای برخورد با مفاسد و گرانی اقدام 

قاطع انجام دهید.
حجت الاسلام و المسلمین رئیسی در این دیدار دستور ویژه ای نیز برای پیگیری پرونده 

تخلف مطرح شده از جانب خانواده شهیدان افراسیابی در منطقه لواسانات صادر کردند.

جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران:

اطلاعات فراوانی در مورد حمله ایران به 
پایگاه عین الاسد داریم

 جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران گفت: اطلاعات فراوانی در مورد حمله ایران به پایگاه 
عین الاسد داریم اما ترجیح می دهیم آمریکایی ها خود، به میزان خسارات وارده ناشی از حمله 

ایران به عین الاسد اعتراف کنند. 
سردار علی فدوی در خصوص قدرت جبهه مقاومت، اظهار داشت: انقلاب اسلامی ایران 
در محدوده جغرافیای ایران به پیروزی رسید اما اکنون جبهه مقاومت در یک جغرافیای بسیار 

وسیعی گسترده شده است و نه تنها شعار، بلکه هر اقدامی که لازم باشد را انجام می دهد.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران با بیان اینکه مسلما جبهه 
مقاومت روال فعلی خود را ادامه می دهد، بیان کرد: ۲ ویژگی جبهه مقاومت را هر روز شاهد 
خواهیم بود و آن ۲ ویژگی این است که جبهه مقاومت هر روز وسیع تر و قدرتمندتر می  شود. 
وی در خصوص قایقی که اخیرا آمریکایی ها در خلیج عدن به بهانه کمک تسلیحاتی به یمن 
توقیف کرده اند، افزود: آمریکایی ها هر از گاهی برای اینکه شکست های خود در یمن را توجیه 
کنند، از این مسائل مطرح می کنند؛ امکان دارد یمنی ها سلاح هایی را از خارج خریداری 
کنند و به کشورشان ببرند و این مسئله مربوط به یمنی ها است اما تهمت هایی که آمریکایی ها 

به سایر کشورها می زنند. 
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران با بیان اینکه تهمت هایی که 
آمریکا به سایرین می زنند، مایه حقارت این جبهه وسیع اما باطل است، گفت: ۵ سال است 
که مستکبرین عالم در یمن درگیر هستند، این درحالیست که فکر می کردند ۷ روزه در یمن 
پیروز می شوند اما اکنون ۵ سال است که در این ورطه گیر افتاده اند و همه پیروزی ها متعلق 

به جبهه رزمندگان یمن است.
 در جنگ یمن، جبهه باطل ۲ هزار نفر اسیر داده است. فدوی در خصوص نتایج حمله 
سپاه به عین الاسد و اینکه چرا آمریکا اطلاعات آسیب های وارده را منتشر نمی کنند، اظهار 
داشت: دنیای غرب مدعی آزادی دسترسی به اطلاعات است اما در طول سال های گذشته 
مانع دسترسی آزاد به اطلاعات بوده اند، دروغگویی یکی از مشخصه های جبهه باطل است، 

آن ها اگر منافع شان اقتضا کند، دروغ هم می گویند و باکی ندارند.
وی افزود: دروغ آمریکایی ها هویدا می شود و همه ابعاد حمله نظامی ایران به پایگاه آمریکایی 

عین الاسد توسط خود آمریکایی ها در بازی های حزبی شان روشن می شود.
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی گفت: اطلاعات فراوانی در مورد حمله 
ایران به پایگاه عین الاسد داریم اما ترجیح می دهیم آمریکایی ها خود، به میزان خسارات وارده 

ناشی از حمله ایران به عین الاسد اعتراف کنند.
محمدرضا عارف: 

جمعه آینده مردم وفاداری خود را به انقلاب 
نشان می دهند

رئیس فراکسیون امید مجلس گفت: جمعه آینده نیز یکی از رویدادهای مهم سال جاری رقم 
خواهد خورد که مردم وفاداری خود را به انقلاب نشان می دهند و بار دیگر سمت و سوی نظام 

را صندوق های رای مشخص خواهد کرد تا مجلس کارآمدتری تشکیل شود.
 محمد رضا عارف در آیین بهره برداری از ۵۵ پروژه مدیریت شهری در منطقه ۲۲ به حضور 
گسترده مردم در راهپیمایی یوم الله ۲۲ بهمن اشاره کرد و افزود: حضور پرشور و معنادار 
مردم تهران در راهپیمایی ۲۲ بهمن قابل پیش بینی بود چرا که مردم خود را صاحب انقلاب 
می دانند و علیرغم نقدهای جدی که دارند حساب نظام و انقلاب خود را از مسوولان جدا 
می کند. البته این حضور مسئولیت مسوولان را دو چندان می کند که در مسیر مردم و  نظام 

هر چه بیشتر تلاش کنند.
 رئیس فراکسیون امید مجلس افزود: جمعه آینده نیز یکی از رویدادهای مهم سال جاری 
رقم خواهد خورد که مردم وفاداری خود را به انقلاب نشان می دهند و بار دیگر سمت و سوی 

نظام را صندوق های رای مشخص خواهد کرد تا مجلس کارآمدتری تشکیل شود.
 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی به افتتاح ۵۵ پروژه عمرانی و زیرساختی 
منطقه ۲۲ اشاره کرد و افزود: منطقه ۲۲ را نمی توان تنها یکی از مناطق شهر تهران تلقی کرد، 
قرار بود این منطقه با ایجاد فضای فرهنگی محیطی مناسب برای اوقات فراغت مردم تهران 

فراهم کند که ۵۵ پروژه عمرانی و زیربنایی افتتاح شده امروز در همین مسیر است.

امیر سیاری:

قدرت نظامی ایران رشد جهشی داشته است
معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه باید آن قدر قوی باشیم که دشمن فکر تعرض به کشور 

ما به ذهنش خطور نکند، گفت: امروز قدرت نظامی ما رشد جهشی داشته است.
امیر دریادار حبیب الله سیاری معاون هماهنگ کننده ارتش، در مراسم اختتامیه مسابقات 
سراسری دانشجویان دانشگاه های افسری ارتش که در دانشکده افسری امام علی )ع( برگزار شد، 
اظهار داشت: برگزاری مسابقات دانشجویان دانشگاه های افسری ارتش اقدام بسیار مناسبی بود و 

امیدواریم هر سال بر کیفیت این مسابقات افزوده شود.
وی با اشاره به بیانات اخیر فرمانده معظم کل قوا در دیدار با فرماندهان نیروی هوایی ارتش در روز 
نوزدهم بهمن، گفت: لازمه قوی شدن کشور این است که کشور ما در همه حوزه های اقتصادی، 

اجتماعی، فرهنگی، نظامی و … قدرتمند شود.
امیر سیاری با بیان اینکه ما قصد تعرض به هیچ کشوری را نداشته و نخواهیم داشت، گفت: ما 

تهدیدی برای سایر کشورها نیستیم.
معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه امروز قدرت نظامی ما رشد جهشی داشته است، اما 
این قدرت برای حفظ امنیت کشور است نه به منزله تهدیدی برای سایر کشورها، گفت: ما باید آنقدر 

قوی باشیم که دشمن فکر تعرض به کشور ما به ذهنش خطور نکند.
وی با بیان اینکه ما اگر قوی باشیم در مذاکرات بین المللی محکم پشت میز می نشینیم، ادامه 
داد: ما اگر قوی شویم، دشمن می داند اگر دشمن تعرضی به ما کند، جوابی پشیمان کننده دریافت 
خواهد کرد. امیر سیاری با بیان اینکه دکترین یا رهنامه جمهوری اسلامی ایران دفاعی و مبتنی 
بر توان بازدارندگی است، عنوان کرد: برای رسیدن به بازدارندگی ما در وهله اول نیازمند »نیروی 
انسانی« هستیم. معاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه نیروی انسانی هم می تواند یک سازمان 
را به اوج برساند، هم می تواند باعث ورشکستگی یک سازمان شود، تصریح کرد: نیروی انسانی 
کیفی می تواند برای یک سازمان رشد جهشی ایجاد کند. وی ادامه داد: نیروی انسانی کیفی باید 

متعهد، مبتکر، خلاق، مومن، متفکر، مخلص، منضبط، ولایتمدار و ایثارگر باشد.
 

رییس ستاد انتخابات کشور:

مجری اصلی انتخابات خود مردم هستند
معاون سیاسی وزیر کشور و رییس ستاد انتخابات در مراسم افتتاح شبکه رادیویی انتخابات با 
اشاره به آنکه طی ۱۰ دوره گذشته انتخابات مجلس، میانگین معدل مشارکت مردمی بالای ۶۰ 
درصد بوده است تاکید کرد: در نظام جمهوری اسلامی ایران مجری اصلی انتخابات خود مردم 

هستند. 
جمال عرف در مراسم افتتاحیه رادیو انتخابات صبح دیروز با تاکید بر آنکه بحث انتخابات در 
جمهوری اسلامی بحثی اساسی است یادآور شد: اصل ششم قانون اساسی جمهوری اسلامی 
اشاره می کند همه امور در جمهوری اسلامی ابتدا بر انتخاب مردم استوار است. اگر به سیره عملی 
امام راحل)ره( و مقام معظم رهبری مراجعه کنیم این دو بزرگوار نیز به شکل مستمر بر موضوع 
انتخابات تاکید داشتند. عرف با ابراز امیدواری از آنکه مردم ایران مثل تمامی دوره ها، حضور 
حداکثری پای صندوق های رای داشته باشند در تشریح سیاست های کلان وزارت کشور در حوزه 
انتخابات یادآور شد: از همان ابتدا که این کار را شروع کردیم براساس آموزه های امام و رهبری چهار 
اصل را برای خود مبنا قرار دادیم و گفتیم انتخابات در جمهوری اسلامی بر چهارپایه مشارکت، 
سلامت، امنیت و رقابت استوار است. به گفته رییس ستاد انتخابات کشور؛ در این سی و شش 
انتخاباتی که تاریخ انقلاب کشورمان آن را تجربه کرده است؛ میانگین حضور مردم ۶۳ درصد بوده 
است. در ۱۰ دوره انتخابات مجلس میانگین مشارکت ۶۰.۵ درصد بود لذا ما از ابتدا در وزارت 
کشور جهت گیری خود را رسیدن به میانگین ۱۰ دوره قرار دادیم که باید در این مسیر حرکت کنیم. 
عرف با اشاره به آنکه سلامت انتخابات خواسته مردم است خاطرنشان کرد: مقام معظم رهبری نیز 
بارها تاکید فرمودند اصل مهم حق الناس است. همه ما که با ادبیات دینی آشنا هستیم می دانیم 
که حق الناس چیست؛ یعنی خداوند از حق خود می گذرد ولی از حق مردم نمی گذرد. پس وظیفه 

من است که باید امانت دار مردم باشم.
 

ظریف: 

پایان آمریکا در منطقه، آغاز شده است 
وزیر امور دیروز در توییتی با بازنشر مصاحبه خود با شبکه خبری ان بی سی آمریکا نوشت: پایان 

)حضور( آمریکا در منطقه آغاز شده است. 
ظریف روز جمعه  و در حاشیه کنفرانس امنیتی مونیخ با ریچارد انگل خبرنگار شبکه آمریکایی 
ان بی سی گفت و گو کرد. وزیر امور خارجه با اشاره ای به این مصاحبه در صفحه توییترش، بخش 

هایی از گفته های خود را بازنشر کرد.
ظریف نوشت: "توصیه اشتباه به رئیس جمهوری ترامپ منجر شده که وی تصمیم های اشتباهی 

بگیرد." بنابراین، "پایان آمریکا در منطقه آغاز شده است."
محمد جواد ظریف در این مصاحبه گفت: رییس جمهوری امریکا مقصر اصلی بحران و تنش بین 

تهران و واشنگتن است و بازگشت به رویه سابق برعهده دونالد ترامپ است.
وی افزود: جای تاسف است که آمریکا براساس اطلاعات غلط مبتنی بر جهل و غرور در مسیری 
قدم بر می دارد که منطقه را به سمت درگیری سوق می دهد. وی با بیان این که دولت ترامپ باعث 
افزایش تنش با تهران شده  است؛ افزود: ایران و امریکا در جریان تنش های اخیر و به شهادت 
رساندن  سردار قاسم سلیمانی نامه های تندی را رد و بدل کردند.   به گفته ظریف، روابط میان 
آمریکا و ایران پس از شهادت سردار شهید سلیمانی همچنان با تنش همراه است.   وزیر امور خارجه 
ایران، دونالد ترامپ رییس جمهوری آمریکا را به خاطر پیگیری سیاستی اشتباه در قبال ایران مقصر 
دانست.   ظریف افزود: جای تاسف است که آمریکا براساس اطلاعات غلط مبتنی بر جهل و 

استکبار در مسیری قدم بر می دارد که منطقه را بسیار نزدیک به حاشیه کرده است.
 

معاون فرهنگی قوه قضاییه:

 تخلفات انتخاباتی نباید تبدیل به جرم شود
معاون فرهنگی قوه قضاییه با اظهار این که اگر چه باید شرایط را برای حضور آحاد مردم در صحنه 

انتخابات فراهم کنیم، در عین حال گفت که نباید تخلفات انتخاباتی تبدیل به جرم شود. 
حجت اسلام والمسلمین هادی صادقی روز شنبه در حاشیه رونمایی از طرح هر مسجد یک 
حقوقدان در ساری در جمع خبرنگاران افزود: دادستان ها ،تخلفات تبلیغاتی داوطلبان نمایندگی 

مجلس شورای اسلامی را به درستی رصد کنند.
وی با بیان این که قانون انتخابات و  تبلیغات شرایطی دارد که همه باید به آن پایبند باشند ، ادامه 
داد: نامزدها ، طرفداران و مخالفان، همه باید رعایت مقررات را کنند و  مسولان اجرایی و هیات 

نظارت نیز باید مراقبت و دقت کافی را در این زمینه داشته باشند. 
وی با توضیح این که شرایط برای حضور مردم اقتضا می کند که داوطلبان  با حجم زیاد وارد کازار 
تبلیغات  شوند، اظهار داشت:  رعایت استانداردها و  مقررات برای تبلیغات نباید تحت شعاع قرار 
بگیرد و خطاهایی که منجر به جرم شود، رخ بدهد. صادقی گفت: بررسی ها از وجود مصادبق 
هتک حرمت، بر هم زدن میتینگ های انتخاباتی،بی توجهی به سایز و اندازه پوستر انتخاباتی 
نامزدها ، محل های انتخاباتی ، پاره کردن تصویر داوطلبان و حتی راه اندازی کارناوال ها را شاهد 
هستیم که باید قبل از این که این تخلفات تبدیل به  جرم شود، جلوگیری شوند. معاون فرهنگی قوه 
قضاییه گفت: دادستان ها باید با حساسیت پیگیری و مسایل انتخاباتی را مراقبت کنند و در عین 

حال جرائم باید سریع رسیدگی شود.

مصطفی معین: 

اصولگرایان و اصلاح طلبان پایگاه 
اجتماعی شان را از دست داده اند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت : از نظر جامعه بویژه جوانان، موضوع رقابت اصلاح طلب 
و اصولگرا در عرصه های سیاسی و انتخاباتی در این مقطع زمانی، ماجرای تمام شده ای است.

مصطفی معین اظهارداشت :اکنون در افکار عمومی تفاوت زیادی میان اصلاح طلب و یا اصول 
گرا وجود ندارد و حضور یا عدم حضور آنها چندان تاثیری در میزان مشارکت سیاسی مردم در 
انتخابات نخواهد داشت. ولی تنش های آبان ماه امسال و یا دی ماه سال ۹۶ که ناشی از احساس 
نابرابری، فشارهای اقتصادی و مشکلات اجتماعی بود می تواند انگیزه های مشارکت سیاسی 

مردم را کاهش دهد.
 وی افزود :اگر قرار بر را نت خواری، آقازادگی و یا سوءاستفاده از قدرت و بی تفاوتی در مقابل 
مشکلات مردم و گروههای محروم و آسیب دیده باشد، تفاوتی بین این جناح و یا آن جناح سیاسی 
نخواهد بود. متاسفانه هر دو جناح سیاسی پایگاه اجتماعی شان را تا حد زیادی از دست داده اند.  
وی ادامه داد: دادن لیست نامزدان انتخاباتی، آنهم در زمانی که اصلی ترین چهره های اصلاح 
طلب و بعضاً اصول گرا رد صلاحیت شده اند از منطق قوی برخوردار نیست، هر چند که افراد 
صاحب صلاحیتی که قصد خدمت و وقف خود برای جامعه را دارند می توانند بصورت فردی و یا 
چند نفره نامزدی خود را اعلان نمایند.وی دربخش دیگری ازسخنان خود گفت :موضوع رفراندوم 
برای نظارت استصوابی پیشنهادی غیر منطقی نبوده است ولی طرح آن پس از گذشتن حدود 
۶سال از ریاست جمهوری آقای روحانی و کمتر از ۳-۲ هفته به برگزاری انتخابات، بیشتر جنبه 

تبلیغاتی دارد تا اجرایی! "ثبت در تاریخ" دردی از دردهای امروز ما را درمان نخواهد کرد.

اکبر ترکان:

نمی توانم بپذیرم علی مطهری
 رد صلاحیت شود

فعال سیاسی مشاور سابق رئیس جمهوری گفت: بنده که سال های سال است مسئولیت دارم، 
نمی توانم بپذیرم شخصی چون علی مطهری که از همه نظر موجه است و همه می دانند رفتارش بر 

اساس منافع ملی و مصالح نظام است، رد صلاحیت شود.
اکبر ترکان اظهار داشت: حساب راهپیمایی ۲۲ بهمن از همه مباحث دیگر سیاسی جدا و 
نشان دهنده تعهد و دل بستگی مردم به نظام است. مردم همواره نشان داده اند با این راهپیمایی 

در راه انقلاب قدم بر می دارند.
وی افزود : این مساله که مردم پای انقلاب ایستاده اند و تحت هر شرایطی حاضر نیستند به نظام 
پشت کنند یک بحث است. اما این مساله که آنها از عملکرد مسئولانی امثال بنده دلخور هستند 
و اعتراض هایی دارند، بحث دیگری است. تاکید می کنم مردم هر چقدر هم که ناراضی باشند، 

نظام را دوست دارند.
عضو هیات  موسس حزب اعتدال و توسعه توضیح داد: نکته مهم این است  مردم اصل انقلاب را 
قبول دارند و به هیچ بهانه و دلیلی به جمهوری اسلامی پشت نمی کنند. البته مسئولان هم باید با 
احتیاط عمل کنند تا خدای ناکرده به جناح گرایی متهم و باعث دلسردی و ناامیدی عمومی نشوند.
اکبر ترکان در پایان سخنانش گفت: به عنوان مثال بنده که سال های سال است مسئولیت دارم، 
نمی توانم بپذیرم شخصی چون علی مطهری که از همه نظر موجه است و همه می دانند رفتارش بر 
اساس منافع ملی و مصالح نظام است، رد صلاحیت شود. امیدوارم اعضای شورای نگهبان از این 

پس به خوبی مراقب چنین موضوعاتی باشند تا نظام با چالش روبه رو نشود. 

 رهبر انقلاب اسلامی ترویج و تعمیق سبک زندگی اسلامی را از وظایف مهم جامعه 
مداح برشمردند و تأکید کردند: اگر بخواهیم در مقابل موج تهاجم فرهنگی دشمن، سبک 

زندگی را به مسیر صحیح و اسلامی آن بازگردانیم، تنها چاره، فرهنگ سازی است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، در خجسته سالروز میلاد 
حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها فضای حسینیه امام خمینی)ره( معطر به یاد و نام 
دخت گرامی پیامبر اعظم)ص( شد و مداحان و شاعران اهل بیت علیهم السلام به قرائت 

اشعاری در وصف آن بانوی بزرگ اسلام پرداختند.
رهبر معظم انقلاب اسلامی در این دیدار، مهمترین و اصلی ترین وظیفه جامعه مداحان 
را فرهنگ سازی و تعمیق معارف دینی در جامعه از جمله در میان جوانان برشمردند و 
گفتند: فرهنگ سازی درخصوص سبک زندگی اسلامی به ویژه همبستگی اجتماعی 
و کمک آحاد مردم به یکدیگر و همچنین عمق بخشی به روحیه حماسی و ایستادگی و 

بصیرت در جامعه از مسئولیت های خطیر جامعه اثرگذار و تعیین کننده مداح است.
مداحان مسئول تجهیز جوانان به سلاح جنگ نرم هستند

رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به وظیفه جامعه مداحان در مدیریت و هدایت شادی های 
معنوی و عزاهای اساسی و عمیق جامعه گفتند: برخلاف آنچه برخی روشنفکرنما در برهه 
ای تلاش داشتند القاء کنند، گریه و تضرع در مجالس اهل بیت و در مراسم شهدا، گریه 
ضعف نیست بلکه احساسات عالی یک انسانِ وسط میدان و وسیله ای برای احساس 
عزت و قدرت و شجاعت است و ائمه اطهار پایه گذار این سنت و ترویج کننده این مجالس 
بوده اند. حضرت آیت الله خامنه ای مراسم تشییع با شکوه شهید حاج قاسم سلیمانی و 
همرزمانش را نمونه بارزی از چنین مجالسی دانستند و خاطرنشان کردند: امروز یکی از 
نیازهای اساسی کشور مجهز شدن جوانان به سلاح های جنگ نرم است که عبارتند از 
ارتقاء و تعمیق قدرت روحی، فکری و معنوی جوانان و شناخت صحیح از معارف فاطمی 
و معارف اهل بیت علیهم السلام. ایشان با تأکید بر اینکه مجهز شدن به چنین سلاحی 
موجب مصونیت جامعه و نظام اسلامی خواهد شد، گفتند: این وظیفه و مسئولیت، بر 

عهده جامعه مداحان است و اگر به این وظیفه سنگین به درستی عمل نشود، بازخواست 
و مؤاخذه الهی سنگین خواهد بود.

حیرت ناظران جهانی از تاب آوری ملت ایران 
رهبر انقلاب اسلامی به یک نمونه از آثار معارف اهل بیت و مجالس امام حسین و یاد و 
نام حضرت زهرا اشاره کردند و افزودند: تاب آوری ملت ایران در برابر فشارهای غول وحشی 

آمریکا که ناظران جهانی را به حیرت واداشته است به برکت همین معارف است.
حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: در چنین شرایط سختی، همه، حضور ملت مقاوم 
ایران را در راهپیمایی ۲۲ بهمن و قبل از آن در تشییع سردار سلیمانی دیدند و این تاب 
آوری واقعا حیرت انگیز است. ایشان یکی دیگر از وظایف مهم جامعه مداح را ترویج و 
تعمیق سبک زندگی اسلامی برشمردند و تأکید کردند: اگر بخواهیم در مقابل موج تهاجم 
فرهنگی دشمن، سبک زندگی را به مسیر صحیح و اسلامی آن بازگردانیم، تنها چاره، 

فرهنگ سازی است و مداحان برای چنین کار مهمی بسیار تأثیرگذار هستند.
رهبر انقلاب اسلامی یکی از معارف عالی دینی و سبک زندگی اسلامی را فرهنگ 
نهراسیدن از دشمن و توکل به خدا دانستند و افزودند: اگر در روزهای اول انقلاب گفته 
می شد که ایران از لحاظ رتبه علمی و فناوری و جایگاه سیاسی و نفوذ منطقه ای به 
مرحله کنونی می رسد، کسی باور نمی کرد اما ملت ایران به خدا توکل کرد و از هیچ قدرتی 

نهراسید و توانست به این مرحله از پیشرفت ها دست یابد.
حضرت آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به درس های فاطمی از جمله در عرصه 
مسائل فرهنگی و موضوع حجاب و ایستادگی در مقابل باطل و دفاع از ولایت، گفتند: 
یکی از معارف مهم فاطمی، موضوع همبستگی اجتماعی و کمک به دیگران است که در 

سخنان آن حضرت و رفتارهای اجتماعی ایشان به وضوح دیده می شود.
باید در زمینه ازدواج آسان و فرزندآوری بیشتر فرهنگ سازی شود 

ایشان یکی از نیازهای امروز جامعه به ویژه برای حل موضوعاتی همچون اشتغال و ازدواج 
جوانان را ترویج روحیه همبستگی اجتماعی دانستند و افزودند: برای مقابله با تبلیغات 
همه جانبه ای که جوانان را به فرزند آوری کمتر تشویق می کند و نتیجه آن هم پیر شدن 
جامعه و تسلط آسان دشمنان بر یک جامعه خالی از جوان است، باید در زمینه ازدواج 
آسان و فرزندآوری بیشتر فرهنگ سازی شود.رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به 
برنامه ریزی اندیشکده ها و تبلیغات گسترده رسانه های غربی برای قانع کردن ملت ایران 
به منظور کوتاه آمدن در مقابل آمریکا تأکید کردند: ملت ایران به لطف خدا تاکنون ایستاده 
است و از این پس هم خواهد ایستاد اما این ایستادگی نیازمند تزریق مستمر نیروی معنوی 

به جامعه است.
جنس جمهوری اسلامی از همه نظر جور است

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید براینکه روح حماسی در کشور همچنان زنده است، 
افزودند: ملت ایران در همه قضایایی که نیازمند حضور پرشور و حماسی بوده، در میدان 
حاضر بوده اند اما استمرار این روحیه نیازمند تعمیق معارف دینی و فرهنگ سازی است.

ایشان این وظایف خطیر را از جمله مسئولیت های جامعه مداحان برشمردند و خاطر 
نشان کردند: به لطف خداوند جنس جمهوری اسلامی از همه نظر جور است زیرا نظام 
اسلامی، سردار نظامی خوب، مردان علمی جوان و پرانگیزه، فرهنگ سازان پرهمت و 
باغیرت و هنرمندِ، و مردم آماده به کار در همه عرصه ها دارد، بنابراین با چنین ظرفیت 
هایی به فضل الهی، پیروزی قطعی و نهایی بر جبهه وسیع دشمن متعلق به ملت ایران 

خواهد بود.
در این دیدار هشت تن از مداحان و شاعران از استان های مختلف کشور به قرائت اشعار 

و مدایحی در فضائل حضرت فاطمه زهرا سلام الله علیها پرداختند.

رهبر انقلاب در دیدار مداحان و ذاکران اهل بیت)ع( :

کار جامعه مداح مدیریت شادی و عزای جامعه است
سبک زندگی را به مسیر اسلامی آن بازگردانید

از  دفاع  اینکه  بر  تاکید  با  جمهوری  رییس  اول  معاون   
انتخابات دفاع از منافع ملی است، گفت: گله ها و نقدها سر 
جای خود باقی است و باید به  آنها رسیدگی شود اما همه باید 

برای سربلندی کشور در انتخابات شرکت کنیم. 
»اسحاق جهانگیری« روز شنبه در مراسم بیست و ششمین 
سالروز انتشار روزنامه ایران،افتتاح »استودیو ایران« را تبریک 
گفت و ابراز امیدواری کرد این بخش نیز همانند سایر بخش 

های این موسسه کارنامه درخشانی داشته باشد.
اتفاق و تحولات سالهای اخیر در منطقه  به  با اشاره  وی 
گفت: اتفاقاتی که در طول سالیان اخیر در منطقه ما رخ داده 
هر کدام تحولی بزرگ و تاثیرگذار بوده است و چنین تحولاتی 

معمولا در طول یک قرن رخ می دهد.
جهانگیری افزود: این تحولات نشان داد که ایران کشوری 
 ـتاریخی و مردمی، با وجود بروز  با عقبه ای بزرگ فرهنگی 
با  برای تسویه حساب  آن ها  از  حوادث مختلف که بعضی 
جمهوری اسلامی ایران بوده  همچنان استوار است و این 

ملت از همه این اتفاقات سربلند بیرون آمده است.
ایران  ملت  البته  افزود:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
هزینه های زیادی نیز برای این سربلندی پرداخت کرده است 
که نمونه آخر آن شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی 
بود. وی یادآورشد: سردار سلیمانی که فردی استراتژیست 
بود، در خانواده ای فقیر و پایبند به اصول متولد شد و بنیانگذار 
لشکری بزرگ در کرمان شد که این لشکر کارهای بزرگی در 

دوران دفاع مقدس انجام داد و خیلی از اتفاقات منطقه نتیجه 
حضور این سردار بزرگ اسلام بود.  جهانگیری با بیان اینکه 
سردار سلیمانی اهل فکر و مدارا بود، گفت: این سردار بزرگ 
و  نیز کمک های شایانی می کرد  داخلی کشور  در مسائل 
انسانی بن بست شکن بود و امروز جای او بین ما بسیار خالی 
است. وی از جنایت آمریکا در ترور سردار سلیمانی به عنوان 
اشتباهی بزرگ یاد کرد و با بیان اینکه خون این شهید همانند 
دوران حیاتش برای کشور اثرگذار بود، گفت: مردم ایران در 
تشییع و خاکسپاری این شهید بزرگوار به خوبی از خدمات 
و  توطئه ها  از  بسیاری  حضور  این  و  کردند  قدرشناسی  او 
طراحی های دشمن را برهم زد. معاون اول رییس جمهوری 
در بخش دیگری از سخنانش به انتخابات مجلس شورای 
آرمان های  از  انتخابات یکی  افزود:  و  اشاره وکرد  اسلامی  
ملت ایران است و همه باید از آن حمایت کنیم. جهانگیری 
خاطرنشان کرد: بسیاری از تحولات مهم سیاسی - اجتماعی 
در کشور با انتخابات رقم خورده که نمونه آن انتخابات دوم 
خرداد بود که پس از آن حرکتی به نام اصلاحات در کشور 
شکل گرفت. وی اضافه کرد: مردم ایران مردمی آگاه هستند 
و به خوبی می دانند که در انتخابات باید به چه کسانی رأی 
دهند. البته برگزاری انتخابات در کشور ضعف هایی نیز داشته 
است و هنوز تا نقطه مطلوب فاصله داریم و باید با صبر و 

حوصله موانع پیش روی انتخابات را برطرف کنیم.
معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: گله ها و نقدها سر 

جای خود باقی است و باید به آنها رسیدگی شود اما همه باید 
برای سربلندی کشور در انتخابات شرکت کنیم.

 جهانگیری در بخش دیگری از این برنامه با تاکید بر اهمیت 
انتخابات اظهارداشت: یکی از شاخص های مهم جمهوری 
اسلامی انتخابات است. در تحولات سیاسی و اجتماعی که 
در چهل سال گذشته در کشور اتفاق افتاده و به عنوان یک 
موضوع مهم است حتما انتخابات تعیین کننده است  و اگر 
موضوعی به نام اصلاحات و اصلاح طلبانه می گوییم نتیجه و 

آثار یک انتخابات  است.
انقلاب  دستاوردهای  از  یکی  انتخابات  یادآورشد:  وی 
اسلامی است که باید از آن دفاع کرد. صندوق رای را نباید 
راحت کنار گذاشت زیرا مردم بلد هستند چگونه حرف خود 

را پای صندوق رای بزنند. 
جمله  از  گذشته  در  گفت:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
۲خرداد۷۶ گفته می شد نتیجه انتخابات از پیش مشخص 
است اما مردم یاد گرفتند چگونه حرف خود را پای صندوق 
رای بزنند. جهانگیری گفت: ما باید از انتخابات دفاع کرده 
و در انتخابات مشارکت کنیم زیرا دفاع از انتخابات، دفاع از 
منافع ملی است و طرف های انتخابات نسبت به حضور رقیب 
خود در انتخابات حساس باشند و از نبود رقیب در انتخابات 
گلایه کنند. وی تاکید کرد:ما به حضور مردم در انتخابات نیاز 
داریم و امیدوارم انتخابات دوم اسفند با حضور خوب مردم 

برگزار شود.

جهانگیری: دفاع ازانتخابات دفاع از منافع ملی است

همه باید برای سربلندی کشور در انتخابات شرکت کنیم

نامزد اصلاح طلب انتخابات مجلس گفت: سالی سه بار طرحی برای بستن شبکه های 
مجازی به کمیسیون فرهنگی می آمد که اگر من و آقای مطهری نبودیم، این شبکه ها تا 

حالا بسته شده بود. 
محمدعلی وکیلی نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی به عنوان کاندیدای 
انتخابات مجلس یازدهم در مناظره با سید نظام الدین موسوی عضو شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب اسلامی که در محل دانشگاه شریف و از سوی بسیج دانشجویی این دانشگاه برگزار 
شد، اظهار داشت: مطالبه مردم از ما جلوگیری از تصمیمات پرخطر و هزینه بر است زیرا 
تاب آوری مردم در قبال شیوه اداره کشور به حداقل رسیده است. مردم از ما تغییر پارادایم 
می خواهند و پارادایم نحوه تعامل با ملت باید تغییر کند.  نماینده اصلاح طلب مجلس تاکید 
کرد: جریانی در مجلس هست که حرفش حرف ملت نیست و ملت ایران را فرع می داند. 
این نگاه در مجلس آینده هم وجود خواهد داشت. این جریان جریانی است که خوشحال 
است شاید مردم پای صندوق های رای نیایند تا آنها رای بیاورند.  در واقع رویکرد این جریان 
موفقیت در غیاب مردم است. حالا مردم که سال ها تجربه دارند باید ببینند کدام جریان 

است که پای حقوق ملت ایستاده است. 
وی ادامه داد: من و آقای مطهری عضو کمیسیون فرهنگی مجلس بودیم و سالی سه 
بار طرحی برای بستن شبکه های مجازی به کمیسیون فرهنگی می آمد که اگر ما نبودیم 
این شبکه ها تا حالا بسته شده بود.  وکیلی در ادامه با بیان اینکه تامین معیشت مردم بدون 
تقویت سیاست خارجی میسر نیست، اضافه کرد: من اگر قرار باشد اقتصاد مملکت رونق 
یابد باید نفت صادر شود. مگر می شود صادرات ما فریز شود ولی رشد اقتصادی هشت 
درصد باشد. مگر می شود کسی به دنبال معیشت مردم باشد ولی بگوید در سیاست خارجی 
می خواهیم با دنیا بجنگیم.  وکیلی اضافه کرد: ما هم معتقدیم مقاومت در بستر آزادی تامین 
کننده حقوق ملت است. ایجاد تقابل بین آزادی و مقاومت همان چیزی است که راه ما را 
به بیراهه برده و ملت را مقابل ارزش ها قرار داده است.  این نماینده مجلس خاطرنشان 
کرد: اولویت اصلی مجلس آینده قطعا بیکاری و اشتغال است ولی این امر تابع یک سری 

رویه هاست و تا این رویه ها تغییر نکند چرخ تولید داخل نمی چرخد. 

این عضو هیات رئیسه مجلس با اشاره به مصوبات اخیر مجلس در خصوص مالیات بر 
خانه های خالی و مالیات بر درآمد گفت: امیدواریم هر چه زودتراین قوانین اجرایی شود.

مشکل امروز کشور ما عقلانیت است
وی ادامه داد: من فکر می کنم مشکل امروز کشور ما عقلانیت است که متاسفانه در منش 
حکمرانی به حداقل رسیده، الان باید از نو مطالبه رفتار عقلانی شود نه احساسی و جنجالی. 
این نماینده مجلس اولویت اول مجلس یازدهم را معیشت مردم عنوان و خاطرنشان کرد: 
جیب مردم کفاف ریسک تصمیم گیری های غلط را ندارد و شاهد آن حوادث آبانماه سال ۹۸ 
است. حضور مردم در اعتراضات آبانماه برای این بود که صدای شکستن استخوان هایشان 
را زیر بار وضعیت معیشتی به گوش ما برسانند. معنایش این نبود که آنها انقلاب دیگری 
خواهند کرد. بلکه آنها دیدند تصمیمی که گرفته شده با تبی که در جامعه وجود دارد متفاوت 
است.  وکیلی گفت: طی ۱۰ تا ۱۲ سال فرمول پلکانی قیمت یارانه در نتیجه تصمیم غلط 
مجلس هفتم اجرایی نشد و تصمیم گیری در مورد افزایش قیمت بنزین به سال ۹۸ موکول 

شد. در حالیکه شرایط کشور و مردم مناسب این تصمیم نبود. 
اژدهای هفت سر فساد همچنان در جامعه تکثیر می شود

وی مبارزه با فساد را از دیگر اولویت های مجلس یازدهم عنوان و خاطرنشان کرد: اژدهای 
هفت سر فساد همچنان در جامعه تکثیر می شود و ماشین فساد از کار نمی افتد. متاسفانه 
ما به لحاظ شبکه ای کردن و هوشمندسازی اقتصاد دچار عقب ماندگی اساسی هستیم. 
این در حالیست که چرخ سیستمی کردن و هوشمندسازی اقتصاد سال ها پیش اختراع 
شده است. اگر در کشور ما هم دولت الکترونیک به صورت کامل محقق شود. نه فساد رخ 
می دهد و نه آدم های سالم فاسد می شوند. اگر نظامات مالیاتی درست باشند امکان فساد 
به حداقل می رسد.  نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی امضای طلایی را از 
عوامل فسادزا عنوان و خاطرنشان کرد: ما اختیار بی حد به مدیرعامل یک بانک می دهیم و 
می گوییم نباید دزد شوی. هر روز عده ای را می گیریم، نفر بعدی می آید و دزدتر می شود اما 
اگر امتیازاتی که مردم لازم دارند روی سامانه با امکان دسترسی وجود داشته باشد امضای 

طلایی دیگر شکل نمی گیرد. 

محمدعلی وکیلی:
اگر من و مطهری نبودیم شبکه های اجتماعی بسته می شد

مصطفی داننده*

محمدعلی ابطحی:

تفکر اصلاح طلبی با صندوق رأی پیوند خورده است
 یک عضو مجمع روحانیون مبارز می گوید: درجریان 
انتشار لیست توسط احزاب اصلاح طلب، انتقادی به حزب 
کارگزاران سازندگی وارد نیست چون شورای عالی اصلا ح 

طلبان خود این اختیار را به آنها داده است. 
 در همین رابطه محمدعلی ابطحی درخصوص تصمیم 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان مبنی بر عدم 
انتشار لیست واحد توسط این مجموعه و اختیار داده شده 
به احزاب برای انتشار لیست انتخاباتی،گفت: در مجموع 
شرایط برای اصلاح طلبان دشوار است. واقعیت این است 
که اصلاح طلبی و تفکر اصلاح طلبی با صندوق رای پیوند 
خورده و اصلاحات بدون آن تعریف نمی شود حتی اگر 
نتواند در جریان انتخابات تاثیرگذار باشد و اصلاحی انجام 

دهد.
وی ادامه داد: از یک سو اصلاح طلبان حتما باید در عرصه 
انتخابات باقی بمانند از سوی دیگر با توجه به شرایطی که 
بر سر ردصلاحیت ها پیش آمد، امکان مانور بسیار کمی از 

سوی نیروهای این جریان وجود دارد، به خصوص که روسا و 
دبیران کل احزاب فعال از جریان انتخابات حذف شدند که 
همین موضوع انگیزه حضور را برای فعالان عرصه سیاسی و 
اجتماعی کمرنگ می کند. این فعال سیاسی اصلاح طلب 
با اشاره به اختلافات موجود در جریان اصلاحات بر سر 
»لیست دادن یا لیست ندادن«، تصریح کرد: این موضوع 
از دو جهت قابل توجه است. اینکه برخی می گویند لیست 
نمی دهیم چون امکان ارائه لیست نداریم اما اگر بخواهند 
کنار بکشند باید از اصلاح طلبی هم فاصله بگیرند. بنابراین 
مجموع این شرایط بسیار دشوار است؛ هرچند من شخصا 
معتقدم که اصلاح طلبی یک اندیشه است که در جامعه 

وجود دارد و در محدوده احزاب متوقف نمی شود.
 ابطحی تاکید کرد: از لحاظ بروکراسی حزبی این مجموعه 
احزاب هستند که باید تصمیم می گرفتند شورای عالی 
سیاستگذاری اصلاح طلبان لیست واحد داشته باشد یا 
خیر که به این نتیجه رسیدند که لیست ندهند. البته من 

معتقدم حتی اگر لیست ناقص از چهره های واقعیِ اصلاح 
طلب ارائه می کردند، اقدام مفیدی بود که هم  می شد به 
مردم نشان داد اصلاح طلبان نیروی کافی برای حضور در 
مجلس یازدهم ندارند و هم اینکه می توانست گزینه های 
مشخصی برای کسانی که به جریان های افراطی علاقه مند 
نیستند فراهم کند تا قدرت رای بیشتری داشته باشند.این 
عضو مجمع روحانیون مبارز خاطر نشان کرد: در شرایطی 
که همه پذیرفتند رای دادن برای جریان اصلاحات ملاک 
است طبیعتا در مرحله بعد احزاب توانستند لیست جداگانه 
بدهند.وی در خصوص چند لیستی که به اسم اصلاحات 
منتشر شده است و عدم تجمیع آنها، گفت: چندلیستی 
شدن زمانی به وجود آمد که احزاب اصلاح طلب آتش به 
اختیار شدند. وقتی جریان رسمی اصلاح طلب وارد بحث 
انتخابات نشده و مجوز ارائه لیست را هم به احزاب اصلاح 
طلبی داده، هر مجموعه این مجوز را برای انتشار لیست 

داشته است.
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چگونه از آلوئه ورا استفاده کنیم؟  

فواید و عوارض جانبی آلوئه ورا
 برای کاهش وزن 

برخی پژوهش ها نشان داده اند که آلوئه ورا می تواند سوخت و ساز بدن را تقویت کرده 
و میزان کالری هایی که بدن طی روز می سوزاند تا به کاهش وزن کمک کند را افزایش 

دهد. 
آلوئه ورا گیاه ساکولنتی یا گوشتی است که به واسطه ویژگی های دارویی خود بسیار 
شناخته شده است. اگرچه بیشتر به صورت موضعی برای بهبود سوختگی ها و تقویت 
سلامت پوست استفاده می شود، آلوئه ورا برای درمان انواع مختلفی از شرایط دیگر نیز 

کاربرد دارد.
آلوئه ورا طی سالیان اخیر به یکی از اجزا کلیدی در آبمیوه ها، مکمل های گیاهی و 
نوشیدنی های رژیمی برای کمک به کاهش وزن تبدیل شده است. در ادامه با فواید 
و عوارض جانبی آلوئه ورا برای کاهش وزن و همچنین چگونگی استفاده از آن بیشتر 

آشنا می شویم.
فواید بالقوه 

آلوئه ورا به دو روش ممکن است به کاهش وزن کمک کند.
ممکن است سوخت و ساز بدن را تقویت کند 

برخی پژوهش ها نشان داده اند که آلوئه ورا می تواند سوخت و ساز بدن را تقویت کرده 
و میزان کالری هایی که بدن طی روز می سوزاند تا به کاهش وزن کمک کند را افزایش 

دهد.
یک مطالعه با حضور سوژه های حیوانی نشان داد که استفاده از ژل آلوئه ورا خشک 
شده در یک رژیم غذایی پر چربی به کاهش انباشت چربی در بدن موش ها از طریق 

افزایش کالری سوزی کمک کرده است.
در مطالعه ای دیگر نیز مشخص شد که استفاده از آلوئه ورا بر سوخت و ساز چربی و قند 

در بدن تاثیرگذار بوده و همچنین از انباشت چربی شکم پیشگیری کرده است.
با این وجود، همچنان به پژوهش های بیشتری برای نتیجه گیری قطعی درباره فواید 

سلامت مشابه در انسان نیاز است.
ممکن است به کنترل قند خون کمک کند 

آلوئه ورا ممکن است به کنترل قند خون کمک کند که ممکن است به افزایش کاهش 
وزن کمک کند.

در یک مطالعه مصرف کپسول های حاوی ۳۰۰ تا ۵۰۰ میلی گرم آلوئه ورا دو بار در 
روز به میزان قابل توجهی سطوح قند خون در ۷۲ شرکت کننده مبتلا به پیش دیابت 

را کاهش داد.
در مطالعه ای دیگر با حضور ۱۳۶ نفر نیز مشخص شد که مصرف کمپلکس ژل آلوئه ورا 
برای هشت هفته به کاهش وزن و چربی بدن کمک کرده است و همچنین توانایی بدن 
برای استفاده از انسولین، هورمونی دخیل در کنترل قند خون، را بهبود بخشیده است.

بهبود کنترل قند خون می تواند به پیشگیری از افزایش و افت ناگهانی در سطوح قند 
خون کمک کند که می تواند از علائمی مانند افزایش هوس های غذایی و احساس 

گرسنگی پیشگیری کند.
عوارض جانبی 

مصرف آلوئه ورا ممکن است با برخی عوارض جانبی نیز همراه باشد.
برخی از شایع ترین عوارض جانبی مصرف آلوئه ورا شامل مشکلات گوارشی مانند 

اسهال و کرامپ های معده هستند.
در شرایطی که آلوئه ورا می تواند به عنوان یک مسهل برای کمک به اجابت مزاج منظم 
عمل کند، مصرف بیش از حد آن می تواند خطر عوارض جانبی مانند کم آبی بدن و بی 

تعادلی های الکترولیتی را افزایش دهد.
ذکر این نکته اهمیت دارد در شرایطی که آثار مسهل آلوئه ورا ممکن است احتباس آب 
در بدن را کاهش داده و به کاهش وزن آبی بدن کمک کند اما این شرایط موقتی بوده و 

یک راهبرد کاهش وزن پایدار نیست.
افزون بر این، آلوئه ورا ممکن است سطح جذب برخی داروها را کاهش دهد، از این رو، 
پیش از مصرف آن و در صورت ابتلا به هر نوع بیماری زمینه ای یا اگر دارو مصرف می 

کنید، ابتدا با پزشک خود مشورت کنید.
همچنین، نگرانی هایی درباره آثار سرطان زای آلوئین )Aloin(، ترکیبی در عصاره برگ 

آلوئه ورا وجود دارد.
با این وجود، بیشتر آلوئین طی فرایند پردازش از بین می رود، از این رو، مشخص 

نیست محصولات تجاری آلوئه ورا ممکن است مضر باشند یا خیر.
افزون بر این، پرهیز از مصرف ژل ها و محصولات پوست آلوئه ورا اهمیت دارد زیرا آنها 

ممکن است حاوی مواد و افزودنی های غیر خوراکی باشند.
در نهایت، محصولات حاوی لاتکس آلوئه ورا، ماده ای که در برگ های گیاه آلوئه ورا 
وجود دارد، به واسطه نگرانی های ایمنی توسط سازمان غذا و داروی آمریکا ممنوع شده 

است.
چگونه از آن استفاده کنیم؟  

برگ های آلوئه ورا از سه بخش اصلی شامل پوست، لاتکس و ژل تشکیل شده اند.
مصرف ژل آلوئه ورا بی خطر است و می تواند با برش زدن برگ این گیاه و کمک یک 

قاشق یا چاقو به این ژل دسترسی داشت.
ژل را برای پاکسازی هر گونه آلودگی و باقیمانده لاتکس که می تواند طعمی تلخ به ژل 
بدهد، به خوبی بشویید. شما می توانید ژل آلوئه ورا را به اسموتی ها، شیک ها، سوپ ها، 
و آبمیوه ها اضافه کنید تا فواید سلامت آنها را هرچه بیشتر افزایش دهید. همچنین، شما 
می توانید پوست برگ آلوئه ورا را به سالادها و غذاهای تفت دادنی اضافه کرده و مصرف 
کنید. پس از برش زدن و شستن پوست، شما می توانید برای ۱۰ تا ۳۰ دقیقه آنها را در 

آب غوطه ور کنید تا نرم شده و سپس به دستورالعمل خود اضافه کنید.

مواد غذایی که سرفه و سرماخوردگی را 
تشدید می کنند

مصرف سوپ داغ و استفاده از داروهای ضد احتقان از جمله مواردی است که رعایت 
آن ها هنگام سرماخوردگی به افراد توصیه می شود. 

این درحالیست که افراد نسبت به مواد غذایی که ممکن است سرفه و سرماخوردگی را 
تشدید کنند از آگاهی لازم برخودار نیستند. به طور مثال، افراد بر این باورند مصرف بدون 
نسخه داروهای آنتی بیوتیک برای درمان سرماخوردگی مناسب است که تصور اشتباهی 
است. سرماخوردگی معمولی و عفونت دستگاه تنفسی فوقانی همچون برونشیت از 
ویروس ناشی می شود و داروهای آنتی بیوتیک تنها برای مقابله با عفونت های باکتریایی 
موثر هستند. درحقیقت، استفاده از داروهای آنتی بیوتیک برای درمان سرماخوردگی 

معمولی می تواند با عوارض جانبی نیز همراه باشد.
سایت Firstpost در مطلبی به چند نوع ماده خوراکی اشاره کرده که سرماخوردگی و 

سرفه را تشدید می کنند:
مواد قندی: هنگام سرماخوردگی ممکن است فرد به مصرف چای یا خوراکی شیرین 
میل داشته باشد؛ این درحالیست که مصرف این گونه مواد خوراکی سرفه را تشدید 
می کند. مطالعه ای که در سال ۲۰۱۷ انجام گرفت نشان داد مصرف مواد قندی سیستم 

ایمنی را به ویژه هنگام مقابله با عفونت ویروسی ضعیف می کند.
نوشیدنی های حاوی کافئین: در زمان سرماخوردگی بدن برای حفظ رطوبت مورد 
نیاز خود به مصرف مایعات بیشتر نیاز دارد. قهوه، چای و نوشیدنی های حاوی کافئین 

همچون ادرارآور عمل کرده و موجب می شود آب و نمک بیشتری از بدن دفع شود.
شیر: بررسی ها نشان می دهد مصرف شیر هنگام سرماخوردگی موجب می شود 
مخاط های موجود ضخیم تر شده و جدا شدن آن ها سخت تر انجام شود. به همین دلیل 

مصرف شیر هنگام سرماخوردگی توصیه نمی شود.
خوراکی های تند: این باور وجود دارد مصرف غذاهای تند هنگام سرماخوردگی و سرفه 
کردن خوب است؛ چرا که به جدا شدن راحت تر مخاط کمک می کند. در واقع  ترکیب 
کاپسی سین موجود در فلفل تند به تسکین التهاب کمک می کند هرچند مطالعه ای که 
در سال ۲۰۱۶ انجام گرفت نشان داد این ترکیب تولید بیشتر خلط را به همراه دارد و 
ممکن است برای چند دقیقه علائم فرد را تسکین دهد، اما در طولانی مدت وضعیت را 

وخیم کرده و روند بهبودی را به تاخیر می اندازد.

سلامت 

تلاش برای رسیدگی به امور خانه و خانواده، مسئولیت های حرفه ای و خانوادگی و 
استرس های جورواجور دنیای امروز همگی می توانند باعث شوند هر خانمی به سختی 
بتواند رژیم غذایی سالم خود را ادامه بدهد؛ اما باید بدانید که تغذیه ی درست نه تنها سطح 
انرژی تان را حفظ می کند، خلق و خویتان را بهبود می دهد و کمکتان می کند وزن متعادلی 
داشته باشید، بلکه می تواند در تمام مراحل زندگی و سال هایی که پیش رو دارید، حمایت 

خوبی از سلامت جسم و روحتان بکند.
دختربچه ها و پسربچه ها تا زمانی که بچه هستند نیازهای غذایی شان بسیار شبیه هم 
است؛ اما با شروع بلوغ، دخترها نیازهای غذایی متفاوت و خاصی نسبت به پسرها پیدا 
می کنند و با بالا رفتن سن، بدن دچار تغییر و تحولات هورمونی می شود و همین مسئله نیز 

نیازهای غذایی را متفاوت تر می کند.
هرچند خانم ها نسبت به آقایان نیاز به کالری کمتری دارند اما نیاز خانم ها به برخی از 
ویتامین ها و املاح بسیار بیشتر است. تغییرات هورمونی مرتبط با قاعدگی، بارداری و 
زایمان و یائسگی به این معنی است که یک زن خیلی بیشتر از یک مرد در معرض کم خونی، 
تضعیف استخوان ها و پوکی استخوان قرار داشته و نیاز بیشتری به مواد مغذی چون آهن، 

کلسیم، منیزیم، ویتامین D و ویتامین B۹ )فولات( دارد.
چرا خیلی از خانم ها آن اندازه که باید، مواد مغذی دریافت نمی کنند؟

خیلی از خانم ها نیازهای غذایی خودشان را نادیده می گیرند. شاید شما احساس کنید 
آن قدر سرتان شلوغ است که فرصت درست غذا خوردن را ندارید، یا عادت داشته باشید 
نیازهای غذایی خانواده تان را مقدم بر نیازهای خودتان بدانید و یا در تلاش برای کاهش 
وزن و لاغری، رژیم هایی را دنبال کنید که شما را در معرض کمبود مواد مغذی قرار دهند 
و احساس بی انرژی بودن و بی حالی کنید. البته این موضوع را نیز نباید نادیده گرفت 

که تحقیقات علمی نیز در این مورد کوتاهی هایی دارند. بیشتر پژوهش هایی که تاکنون 
انجام شده اند معمولًا روی مردها بوده اند که سطح هورمون بدنشان بسیار ثابت تر و قابل 
پیش بینی تر است. از این رو، گاهی نتایج اعلام شده از این مطالعات، ارتباطی با خانم ها 
نداشته یا حتی خانم ها را نسبت به نیازهای ضروری شان گمراه می کنند. همه ی این عوامل 
دست به دست هم می دهند تا نیاز روزانه ی یک زن به مواد مغذی مورد نیازش کاملًا تأمین 

نشود.
کلسیم برای تقویت استخوان ها در تمام سال های زندگی

در میان تمام مواد مغذی که به آن ها نیاز دارید، نیازتان به کلسیم برای داشتن استخوان ها 
و دندان هایی سالم اهمیت زیادی دارد. کلسیم تنظیم کننده ی ریتم قلب بوده و به عملکرد 
سیستم عصبی نیز کمک می کند. کمبود کلسیم می تواند موجب مشکلات خلقی مانند 
تحریک پذیری عصبی، اضطراب، افسردگی و مشکلات خواب شود. اگر شما کلسیم کافی 
دریافت نکنید، بدنتان کلسیم مورد نیازش را از استخوان هایتان خواهد گرفت تا عملکرد 
سلول هایش را حفظ کند و همین می تواند استخوان ها را ضعیف کرده یا آن ها را پوک کند. 
زن ها بیشتر از مردها در معرض پوکی استخوان هستند، بنابراین لازم است کلسیم کافی 

همراه با منیزیم و ویتامین D مصرف کنید.
لبنیات، سبزیجات برگ تیره، ماهی، غلات، توفو، کلم و بادام منابع خوبی از کلسیم 
هستند. بدن شما نمی تواند به یک باره بیشتر از ۵۰۰ میلی گرم کلسیم را جذب کند و 

مصرف زیاد کلسیم هم فواید اضافی ندارد.
منیزیم برای جذب کلسیم

منیزیم میزان جذب کلسیم از خون به سمت استخوان را افزایش می دهد. در واقع بدن 
شما نمی تواند بدون منیزیم از کلسیم استفاده کند. منابع خوب منیزیم شامل سبزیجات 

برگ سبز، کدوحلوایی، بروکلی، خیار، لوبیا سبز، کرفس و انواع دانه هاست.
ویتامین D برای سوخت و ساز کلسیم

ویتامین D نیز برای سوخت و ساز کلسیم لازم است. شما می توانید با روزی نیم ساعت 
قرار گرفتن در معرض نور مستقیم خورشید، ویتامین D بسازید و از مصرف غذاهایی مانند 
سالمون، میگو، شیر غنی شده با ویتامین D، جگر و تخم مرغ این ویتامین را دریافت کنید.

آیا باید از لبنیات به دلیل چربی اشباعی که دارد پرهیز کنید؟
بهترین منابع کلسیم، محصولات لبنی هستند؛ اما محصولات لبنی مانند شیر کامل، پنیر 
و ماست نیز حاوی مقدار زیادی چربی اشباع هستند. طبق توصیه ی کارشناسان، مصرف 
چربی های اشباع نباید بیشتر از ۱۰ درصد از کالری مصرف روزانه تان باشد، یعنی شما 
می توانید شیر کامل را در حد اعتدال مصرف کنید و در صورت امکان از لبنیات کم چرب 
استفاده نمایید. فقط آگاه باشید که محصولات لبنی کم چرب اغلب حاوی مقدار زیادی 

قند افزوده اند که می تواند تأثیر منفی هم بر سلامتی و هم بر دور کمرتان داشته باشد.
چرا ممکن است آهن کافی دریافت نکنید؟

آهن کمک می کند هموگلوبین بسازید و هموگلوبین نیز انتقال دهنده ی اکسیژن در 
خونتان است. همچنین آهن برای حفظ سلامت پوست، مو و ناخن ها ضروری است. 
خانم ها در سنین باروری به این دلیل که خون زیادی طی قاعدگی از دست می دهند، دو 
برابر مردها به آهن نیاز دارند. اما خیلی از خانم ها آهن کافی از رژیم غذایی خود دریافت 

نمی کنند و کمبود آهن، شایع ترین کمبود مواد مغذی در میان خانم هاست.
مواد غذایی که آهن بدن را تأمین می کنند عبارت اند از: گوشت قرمز، مرغ، بوقلمون، 
ماهی، کلم، اسفناج، لوبیا، عدس و برخی غلات غنی شده ی آماده. منابع گیاهی آهن برای 

این که در بدن راحت تر جذب شوند بهتر است با غذاهای غنی از ویتامین C خورده شوند.
اهمیت فولات برای خانم ها در سنین باروری

فولات یا ویتامین B۹ یک ماده مغذی دیگر است که خیلی از خانم ها به اندازه کافی آن 
را دریافت نمی کنند. فولات به میزان زیادی می تواند احتمال عیوب نورولوژیکی حین تولد 
را کاهش بدهد. ضمناً فولات می تواند ریسک ابتلا به بیماری قلبی و انواعی از سرطان ها 

را نیز کاهش بدهد.
مقدار فولات توصیه شده برای زنانی که باردار نیستند، روزانه ۴۰۰ میکروگرم است. از 
منابع غذایی خوب فولات می توان به مرکبات، سبزیجات برگ دار، لوبیا، نخودفرنگی و مواد 

غذایی غنی شده با اسیدفولیک اشاره کرد.
در زمان بارداری و شیردهی نیاز روزانه زنان به فولات، به ترتیب ۶۰۰ و ۵۰۰ میکروگرم در 
روز است که به نظر می رسد باید با مکمل این نیاز را برطرف کرد. به هر حال قبل از مصرف 

هرگونه مکمل حتماً با پزشک خود یا یک متخصص تغذیه معتبر مشورت کنید.
تغذیه برای تسکین علائم یائسگی

تقریباً یک دهه قبل از یائسگی، سیستم باروری شما برای بازنشسته شدن آماده می شود 
و بدنتان تغییراتی در تولید هورمون های خود ایجاد می کند. با تغذیه ی درست در سال های 
ورود به یائسگی می توانید علائم این دوران را کاهش بدهید. بیشتر کلسیم مصرف کنید، 
قند و آرد سفید و قهوه کمتر مصرف کنید تا گرگرفتگی هایتان کمتر شوند، چربی های سالم 
بیشتر مصرف کنید تا تولید هورمون هایتان تقویت شود، برای کاهش گُرگرفتگی تان بذر 
کتان مصرف کنید چون سرشار از لیگنان هاست و به تثبیت سطح هورمون هایتان کمک 

می کند.
تعادل کالری با فعالیت

از آنجایی که خانم ها به طور معمول دارای ماهیچه های کمتر و چربی بدن بیشتری نسبت 
به مردان هستند، برای حفظ وزن به کالری کمتری نیاز دارند. البته استثنائاتی هم وجود 
دارد؛ زنانی که از نظر جسمی فعال تر هستند ممکن است کالری بیشتری لازم داشته 

باشند.
در نهایت این که انجام فعالیت بدنی منظم بخش مهمی از سلامتی زنان است. فعالیت 
منظم به افزایش قدرت عضله، تعادل، انعطاف پذیری و مدیریت استرس کمک قابل توجهی 

می کند.

چند نکته ی تغذیه ای رژیمی برای خانم ها

نمک خوراکی باید از نوع یددار و تصفیه شده باشد در غیراینصورت 
کمبود ید بر روی رشد و تکامل جسمی و مغزی اثر می گذارد. 

متخصص بیماریهای گوارشی افزود: نمک تصفیه شده نمکی بوده 
که در آن ناخالصی های نامحلول مانند فلزات سنگین و همچنین 
ناخالصی های محلول مانند آهک، شن و ماسه طی فرآیندی در 

کارخانه حذف شده است.
از نوع یددار و  باید  امیرعلی مهری اظهار داشت: نمک خوراکی 
تصفیه شده باشد در غیراینصورت کمبود ید بر روی رشد و تکامل 

جسمی و مغزی اثر می گذارد.
وی با بیان اینکه مردم همواره به درج پروانه ساخت از وزارت بهداشت 
داد:   ادامه  کنند،  توجه  شده  تصفیه  یددار  نمک  بسته بندی  روی 
عبارت »نمک ید دار تصفیه شده« بر روی بسته بندی نمک باید درج 
شده باشد و از خرید هرگونه نمک با عنوان »صادراتی صنعتی« و یا 

»نمک دریا« خودداری کنید.
این استاد دانشگاه اضافه کرد: نگهداری و ذخیره کردن نمک یددار 
به مدت طولانی بیش از ۶ ماه موجب از دست رفتن بخشی از ید آن 
می شود و برای حفظ ید در نمک، باید نمک را دور از نور و رطوبت و در 
ظرف در بسته پلاستیکی، چوبی، سفالی و یا شیشه های رنگی و تیره نگهداری و جهت اضافه کردن آن به غذا در زمان طبخ، نمک را 

در انتهای پخت اضافه  کرد تا ید آن در حداکثر مقدار حفظ شود.
مهری با بیان اینکه مصرف نمک توسط مردم ایران روزانه حدود سه برابر استاندارد جهانی است، گفت: بر اساس نتایج یک مطالعه 

در کشور، سرانه مصرف نمک در یک سال توسط مردم، ۶ کیلوگرم است در حالیکه در جهان سالانه سه کیلو نمک می خورند.
وی افزود: مردم ایران دو برابر استانداردهای جهانی غذاها را شور می کنند و این باعث می شود ابتلا به فشارخون بالا و بیماری 
های قلبی و عروقی رو به افزایش باشد، ضرورت دارد میزان سدیم مصرفی در افراد میانسال و مسن، افراد با فشار خون بالا، دیابت و 

مشکلات کلیوی باید به کمتر از ۱۵۰۰ میلی گرم در روز، یعنی کمتر از سه گرم نمک روزانه محدود شود.
مهری تاکید کرد: نمک باید به مقدار بسیار کم مصرف شود و همان مقدار کم نمک نیز فقط از نوع تصفیه شده یددار باشد، غذاهای 
آماده مانند سوسیس، کالباس، پیتزا، سیب زمینی های سرخ شده، سس گوجه فرنگی، گوشت های نمک زده، کنسروها و سوپ 

های آماده حاوی میزان زیادی نمک هستند که باید در مصرف آنها جانب احتیاط را رعایت کرد.
وی اظهار داشت: به غذای کودک زیر یکسال نمک اضافه نکنید تا ذائقه او به غذاهای شور عادت نکند.

مهری همچنین گفت:  نمک دریا به دلیل اینکه دارای ید کافی نیست، مصرف آن باعث بیماری های گوارشی، کلیوی، کبدی و کاه 
جذب آهن در بدن می شود.

متخصص طب سنتی بهترین زمان خواب را ۹ شب تا ۴ صبح 
دانست و گفت: ۵ نوع خواب روزانه وجود دارد که خواب در برخی 

از این زمان ها مفید و در برخی دیگر مضر است.
ناصر رضایی پور در مورد اهمیت خواب گفت: خوب و به اندازه 
ضروری  اصل  شش  از  یکی  مناسب،  استراحت  و  خوابیدن 

تندرستی از نظر متخصصان طب ایرانی است.
وی با اشاره به اینکه بهترین زمان خواب، از آغاز شب تا نیمه شب، 
ارزش  داد:  ادامه  تا ۴ صبح است  یعنی حدود ساعت ۹ شب 
هر ساعت خواب از ۹ تا ۱۲ شب را دو تا سه برابر خواب پس از 

نیمه شب دانسته اند.
این متخصص طب سنتی با تاکید بر اینکه حکمای طب ایرانی 
انواع خواب در روز را مضر شمرده اند و به جهت اهمیت فراوان، 
برای آنها نام های جداگانه گذاشته اند گفت: عیلوله، خواب بین 
اذان صبح و طلوع خورشید است و خواب در این زمان، پوست 

چهره را زشت و زرد می کند.
وی افزود: فیلوله، خواب اول روز است که عنوان شده خواب 
بی عقلان است زیرا موجب سردی بدن و کسالت و بی نشاطی 
در طول روز می شود. حیلوله نیز خواب پس از ظهر است حیلوله 
یعنی حایل میان انسان و نماز ظهر و عصر. این خواب به شرط 
کوتاه بودن )۲۰ دقیقه(، اشکالی ندارد ولی بهتر است از آن پرهیز 

شود.
ناصری پور غیلوله را نیز خواب حدود نیم ساعت پیش از غروب دانست و گفت: خواب عصرگاهی موجب کندذهنی و حماقت 

است و فرد را بسیار کسل و بی حوصله می کند.
وی افزود: از سوی دیگر خواب از اذان مغرب تا زمان عشاء )حدود دو ساعت پس از اذان مغرب( نیز مناسب نیست و بزرگان 

گفته اند پریشانی و فقر می آورد.
این متخصص طب سنتی تاکید کرد: قیلوله نیز خواب حدود نیم ساعت پیش از اذان ظهر تا اذان ظهر است و شرط این خواب، 
رعایت الگوی درست خواب شبانه و سحرخیزی است و در این صورت این خواب نیم ساعته، بسیار مفید بوده، موجب نشاط و 

تقویت قوای مختلف بدن می شود.
وی گفت: با اصلاح تدریجی الگوی خواب، نتیجه شگرف آن را در بهبود وضعیت جسمی و کارایی ذهنی خود خواهید دید. 

کارهایی که در زمان آخر شب انجام می دهید را به آغاز پگاه منتقل کنید و این کار نیز سخت نیست.

انواع خواب های مضر روزانهعوارض مصرف نمک بدون ید

سرمازدگی همراه با یخ زدگی هنگامی رخ می دهد که پوست و 
بافت زیرین از قرار گرفتن در معرض دمای بسیار سرد منجمد شود 
و اغلب در اندام هایی از بدن روی می دهد که دورتر از قلب قرار دارند.
دقیقاً همان طور که وقتی دما کاهش می یابد، آب به یخ تبدیل 
می شود، انگشتان دست، دستان، پا، انگشتان پا، حتی بینی و 
گوش شما هم ممکن است در اثر سرما یخ بزنند. مدت زمان ابتلا 
به این عارضه به میزان دمای هوای بیرون و باد بستگی دارد و ممکن 
است سریع تر از آنچه فکر می کنید، اتفاق بیفتد. در واقع در هوای 
بسیار سرد و سردسیری، سرمازدگی می تواند حتی در ۵ دقیقه اتفاق 

بیفتد. 
اگرچه نوع خفیف سرمازدگی که باعث قرمزی و بی حسی می شود 
را می توان با کمک های اولیه مناسب به روش خوددرمانی، درمان 
معروف  یخ زدگی  به  که  سرمازدگی  پیشرفته تر  مراحل  اما  کرد، 
است نیاز به مراقبت های فوری پزشکی دارد. در واقع تفاوت بین 
و یخ زدگی در شدت جراحت وارده است. سرمازدگی  سرمازدگی 
بر لایه های  و  ایجاد می شود  صدمه ای است که در سطح پوست 
عمیق تر پوست تأثیری ندارد؛ اما یخ زدگی زمانی اتفاق می افتد که 
قسمتی از بدن منجمد می شود و کریستال های یخ درون سلول های 

آن ها را پاره می کند و باعث مرگ سلول می شود.
درمان مناسب و سریع سرمازدگی برای جلوگیری از عوارض از 
جمله آسیب های دائمی ضروری است. در ادامه کارهایی که باید در 

مواجهه با این مشکل انجام دهید آمده است.
درمان سرمازدگی

است.  پوست  به  سرما  صدمه ی  شکل  خفیف ترین  سرمازدگی 
علائم سرمازدگی شامل قرمزی یا رنگ پریدگی پوست، درد خفیف 
و احساس سوزن سوزن شدن یا بی حسی در قسمت هایی از بدن 
است که در معرض سرما بوده است. سرمازدگی نیازی به مراجعه به 
پزشک ندارد، اما نشانگر این است که پوست شما آسیب دیده است 
و ادامه این روند یعنی قرار گرفتن در معرض سرما می تواند منجر به 

شکل جدی تری از سرمازدگی شود.
با گرم کردن بدن می توان سرمازدگی را درمان کرد. بدین منظور 
خشک  لباس  از  لایه هایی  با  را  بدن  کنید،  پیدا  گرم  جای  یک 
بپوشانید، با کمک دستانتان که به شکل یک کاسه درآورده اید هوای 
گرم را از دهانتان به اطراف منطقه آسیب دیده "ها" کنید و یا این که 
می توانید دستانتان را با استفاده از گرمای بدنتان گرم کنید مانند 

آنچه معمولًا همه در سرما انجام می دهند: قرار دادن انگشتان در 
زیر بغل. اگر امکان یخ زدگی مجدد پوست یا بافتی از بدن وجود 
دارد، برای گرم کردن آن تلاشی نکنید؛ چرا که انجام این کار باعث 
صدمات عمیق تر و بیشتری می شود تا این که اجازه دهید بافت 

مدت زمان طولانی تری به صورت یخ زده باقی بماند
درمان سرمازدگی های درجه دو و سه )یخ زدگی(

یخ زدگی ممکن است مانند یک سوختگی به نظر برسد. یخ زدگی 
یا سرمازدگی درجه دوم )سطحی( لایه های بالایی پوست را تحت 
تأثیر قرار می دهد و علائم آن شامل پوست سفید و مومی شکل، 
بی حسی، تورم و تاول هایی با مایع شفاف است. اگر سرمازدگی 
درجه دوم درمان نشود، می تواند به مرحله ی جدی تری پیشرفت 
کند. یخ زدگی یا سرمازدگی درجه سوم )عمق بافت( در ابتدا ممکن 
است شبیه سرمازدگی درجه دو به نظر برسد، اما زمانی که شروع به 
گرم شدن و یا به اصطلاح آب شدن می کند اغلب دارای تاول هایی پر 
از خون تیره دیده می شود. در این صورت پوست ممکن است سیاه 

شده و احتمال از بین رفتن بافت ها وجود دارد.
در هر مورد مشکوک به سرمازدگی توأم با یخ زدگی، شما باید فوراً 
تحت نظر مراقبت های پزشکی قرار بگیرید. اگر بلافاصله نمی توانید 

به بیمارستان مراجعه کنید، کمک های اولیه برای درمان سرمازدگی 
را شروع کنید.

مراقبت های درمانی در بیمارستان
ارزیابی حرفه ای و به موقع پزشکی در درمان سرمازدگی بسیار 
مهم است؛ زیرا تشخیص میزان خسارت های وارد شده به بافت های 

اطراف دشوار است.
در بیمارستان، تیم پزشکی ناحیه ی سرمازده را گرم می کند، آن 
را می بندد، داروهای ضد درد تجویز می کند و برای تشخیص میزان 

خسارت وارد شده فرد را مورد ارزیابی قرار می دهد.
در موارد یخ زدگی درجه سوم، ترومبولیتیک درمانی ممکن است 
برای از بین بردن لخته های خون مورد استفاده قرار گیرد تا به کاهش 
خطر قطع عضو بافت هایی که دچار آسیب شدید شده اند، کمک 

کند.
وسعت آسیب بافتی ممکن است هفته ها مشهود نباشد، بنابراین 
ملاقات  قرار  به  آسیب دیده  منطقه  بر  نظارت  برای  است  ممکن 

بیشتری برای پیگیری نیاز داشته باشید.
کمک های اولیه در درمان سرمازدگی

شما فقط در صورتی باید برای درمان سرمازدگی درجه دو و سه یا 

یخ زدگی کاری کنید که امکان مراجعه ی فوری به بیمارستان وجود 
نداشته باشد.

- اگر امکان یخ زدگی مجدد پوست یا بافتی از بدن وجود دارد، برای 
گرم کردن آن تلاشی نکنید؛ چرا که انجام این کار باعث صدمات 
عمیق تر و بیشتری می شود تا این که اجازه دهید بافت مدت زمان 

طولانی تری به صورت یخ زده باقی بماند.
- اگر پاها در اثر یخ زدگی تحت تأثیر قرار گرفته اند، نباید روی آن ها 
راه رفت، مگر اینکه لازم باشد به یک مکان امن بروید. راه رفتن روی 

پاهای سرمازده می تواند آسیب بیشتری به بافت آن وارد کند.
برای شروع ارائه ی خدمات کمک های اولیه:

۱. قسمت آسیب دیده بدن را در آب گرم غوطه ور کنید )دمای بین 
۳۷ تا ۴۰ درجه؛ دمای طبیعی بدن یا کمی گرم تر(. اگر دماسنج 
ندارید، آب را با عضو دیگری حس کنید تا مطمئن شوید که باعث 

سوختگی نمی شود.
هرگز بافت یخ زده را نمالید و ماساژ ندهید. مالش بافت سرمازده 

منجر به آسیب شدیدتری خواهد شد
۲. منطقه یخ زده را به مدت ۳۰ دقیقه درون آب نگه دارید و هنگام 
سرد شدن آب، آن را درون ظرف طوری جایگزین کنید تا در دمای 
ثابتی نگه داشته شود. اگر به آب دسترسی ندارید، منطقه ی آسیب 

دیده را به آرامی با لباس یا پتو بپوشانید تا گرم شود.
۳. بسته به میزان آسیب، گرم کردن پوست می تواند بسیار دردناک 
باشد زیرا باعث از بین رفتن حالت بی حسی می شود. در صورت 
بدون  غیراستروئیدی  ضدالتهاب  داروی  یک  می توانید  امکان، 
نسخه مانند ایبوپروفن را برای کمک به تسکین علائم تا زمانی که به 

بیمارستان مراجعه کنید، مصرف کنید.
۴. در طی فرآیند گرم شدن، ممکن است پوست شروع به تاول 
زدن کند. برای جلوگیری از ابتلا به عفونت، هیچ یک از تاول ها را 
نترکانید. بعد از خشک شدن می توانید پانسمان استریل حجیمی را 
روی محل آسیب دیده قرار دهید. توجه داشته باشید که بانداژ نباید 

محکم باشد بلکه باید به صورت آزاد روی آن قرار گرفته باشد.
۵. هرگز بافت یخ زده را نمالید و ماساژ ندهید. مالش بافت سرمازده 
منجر به آسیب شدیدتری خواهد شد. برای درمان سرمازدگی از 
هیچ وسیله گرمایشی، اجاق گاز یا آتش استفاده نکنید. بیماران 
نمی توانند بافتی که دچار سرمازدگی شده است را احساس کنند 

برای همین به راحتی دچار سوختگی می شوند.

نحوه درمان سرمازدگی یا یخ زدگی

در مواجهه با فرد سرمازده چه باید کرد؟
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 استاندارقم: 

سند جامع نماز قم تدوین شود
 استاندار قم  گفت: برای ترویج هر کار خداپسندانه ای در جامعه به ترسیم یک چشم انداز روشن 
احتیاج است، ازاین رو تدوین سند جامع پنج ساله نماز قم باید در دستور کار متصدیان ستاد اقامه 

نماز این استان قرار بگیرد.
بهرام سرمست روز شنبه در جلسه شورای اقامه نماز قم در سالن آیت الله شیخ عبدالکریم 
حائری یزدی)ره( مرکز مدیریت حوزه های علمیه، اظهار داشت: نماز از مقوله های مهم فرهنگی 
و دینی جامعه است، به همین علت باید وظیفه و مسئولیت هر دستگاه اجرایی در قبال این 

مساله مشخص شود و با یک برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت پیش برویم.
وی اهمیت توجه به فریضه نماز را فراتر از مسئولیت های اداری و اجرایی دانست و گفت: توجه 

به این واجب الهی را باید در تمام عرصه های مختلف زندگی به نمایش بگذاریم.
سرمست اهمیت نماز را واقعیتی غیرقابل انکار توصیف کرد و یادآور شد: مهم این است که نماز 

را به عنوان یک باور عمیق در زندگی فردی و اجتماعی افراد جاری و ساری کنیم.
وی با اشاره به تشکیل جلسه های ستاد اقامه نماز قم گفت: ارزیابی های خوبی از عملکرد 

دستگاه های اجرایی استان در حوزه نماز صورت گرفته است .
سرمست اضافه کرد: ستاد فوق علاوه بر ظرفیت های اجرایی استان از ظرفیت خیران نیز 
بهره برداری های لازم را انجام داده است و باید در خصوص ترویج فرهنگ نماز این رویکرد را 

کماکان دنبال کنیم.
استاندار قم با اذعان به این که همه دستگاه های اجرایی استان به هنگام نماز اقدام به برپایی 
نماز جماعت می کنند، گفت: با توجه به درپیش بودن ایام نوروز و سفر مسافران و زائران به این 

استان باید نمازخانه هایی که با شان قم مطابقت داشته باشد، را احداث کنیم.
سرمست ادامه داد: در فضای بین راهی جاده قم – گرمسار با ساخت یک باب مسجد موافقت 

کردیم که به لحاظ چندبعدی بودن می تواند زمینه رفاه زائران را نیز فراهم کند.
وی افزود: قم طی یک سال در قالب ۱۹ مناسبت مختلف پذیرای خیل عظیمی از زائران 
می باشد و در این رابطه توجه به الزام های ساختاری و رفتاری نیز اهمیت بسزایی دارد، و اداره 
کل اوقاف و امور خیریه استان باید در بحث سامان دهی بقاع متبرک امامزادگان فعال باشد و 

گزارش های آن را به شورای اقامه نماز ارائه دهد.
استاندار قم با تاکید بر اهتمام جدی مسئولان در برپایی به موقع و منظم نمازهای جماعت در 
دستگاه های اجرایی به ویژه مدارس و دانشگاه ها، تصریح کرد: نهادینه کردن فرهنگ نماز در 

جامعه باید از سنین کودکی و نوجوانی آغاز شود.
سرمست همچنین با اشاره به انتخابات مجلس شورای اسلامی و میان دوره ای مجلس خبرگان 

رهبری بیان کرد: مردم و دولتمردان در برابر یک آزمون بزرگ قرار دارند.
وی ادامه داد: در عین این که تلاش می کنیم، همه مدیران بی طرفی خود را در برگزاری این 
انتخابات حفظ کنند، از همه نیز انتظار می رود در جهت گسترش فضای نشاط سیاسی و یک 
رقابت سالم تلاش نمایند. وی زمینه سازی جهت جلب اعتماد مردم به برگزارکنندگان انتخابات را 
ضروری خواند و گفت: حضور مردم به دوام و قوام نظامی منجر می شود که رسالت آن اقامه نماز 

و برقراری قسط و عدل در جامعه است.
 

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان  خبرداد

بهره برداری از پروژه گازرسانی صنعتی
 در گلپایگان 

همزمان با چهل و یکمین سالروز فجر پیروزی انقلاب پروژه گازرسانی به فاز دوم شهرک صنعتی 
گلپایگان به بهره برداری رسید.

پروژه گازرسانی به شهرک صنعتی گلپایگان با اجرای دو ایستگاه تقلیل فشاربا ظرفیت۲۰ هزار 
متر مکعب در ساعت و ۲ هزار و ۴۰۰ متر شبکه تغذیه با حضور معاون امور اقتصادی استاندار 
اصفهان،فرماندار شهرستان گلپایگان، مسئولان محلی این شهرستان و مدیرعامل شرکت گاز 
استان به بهره برداری رسید. سید مصطفی علوی، مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با اعلام 
این مطلب گفت: در فاز نخست گازرسانی به شهرک صنعتی گلپایگان حدود ۱۰۰ واحد تولیدی 

گاز دار شدند و در حال حاضر سالانه بیش از ۱۱ میلیون متر مکعب گاز مصرف می کنند.
وی، با بیان اینکه در فاز دوم این پروژه ۵۰ واحد تولیدی متقاضی استفاده از گاز طبیعی 
هستند، افزود: هم اکنون ۲۰ هزار متر مکعب در ساعت ظرفیت تامین گاز در این شهرک فراهم 

شده است.
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، با اشاره به اینکه برای عملیات اجرایی و بهره برداری از 
این پروژه ۴.۳ میلیارد تومان از محل اعتبارات گازرسانی به واحدهای صنعتی هزینه شده که 
تماماً دولتی است گفت: شبکه داخلی این پروژه را شرکت شهرک های صنعتی و خط تغذیه و 

ایستگاه های CGSوTBS  آن را شرکت گاز استان اجرایی کرده است.
علوی،گفت: گلپایگان شهری کاملًا سبز است و تمام واحدهای مسکونی، صنعتی و تجاری 
از نعمت گاز بهره مند هستند و هم اکنون بیش از ۲۰۰ صنعت در سطح این شهرستان از گاز 
استفاده می کنند. وی، اظهار داشت: در استان اصفهان به مناسبت دهه فجر، بالغ بر ۱۴ 
میلیارد تومان پروژه گازرسانی به بهره برداری رسید و تعداد ی نیز پس از دهه ی مبارک فجر 
افتتاح می شود. مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان، اضافه کرد: مشترکین عزیز گاز طبیعی 
در بخش خانگی، صنعت و بخش های عمومی بویژه در ادارات می بایست در صرفه جویی 
این سرمایه عظیم ملی دقت داشته باشند، برای استخراج، پالایش، انتقال و توزیع گاز هزینه و 
تلاش زیادی می شود و همچنین سالانه هزینه ی قابل توجهی نیز برای نگهداری و تعمیرات، 

تاسیسات و تجهیزات گازرسانی صرف می گردد.
مهندس علوی، افزود: امسال نسبت به سال گذشته در مصرف گاز در روزهای سرد سال شاهد 
افزایش ۱۰ تا ۱۵ درصدی هستیم؛ لذا از مصرف کنندگان در همه بخشها انتظار داریم مصرف 
درست و بهینه همراه با رعایت اصول ایمنی داشته باشند. همچنین مردم در پرداخت به موقع 
گازبهای مصرفی احساس مسئولیت و تعهد بیشتری نمایند تا دولت در پرداخت به موقع یارانه 

ها با مشکل مواجه نشود.

رییس سازمان خصوصی سازی کشور در بازدید از ذوب آهن اصفهان عنوان کرد :

محصولات صنعتی به سبد تولیدات ذوب آهن 
اصفهان اضافه شد

رییس سازمان خصوصی سازی کشور،چهارشنبه بیست و سوم بهمن ماه با حضور در ذوب 
آهن اصفهان ضمن بازدید از بخش های مختلف شرکت با منصور یزدی زاده مدیرعامل و محمد 
زارع پور اشکذری عضو هیات مدیره شرکت و تنی چند از دیگر مسئولین ذوب آهن دیدار و گفتگو 

نمود.
علیرضا صالح در این دیدار طی سخنانی گفت : بنده از سالیان گذشته با ذوب آهن اصفهان 
و بخش های مختلف آن آشنایی داشتم، امروز از دستاوردهای جدید این شرکت بازدید خوبی 
صورت گرفت.ذوب آهن اصفهان در گذشته به عنوان قطب تولید مقاطع ساختمانی کشور 
شناخته می شد اما امروز سبد متنوع  تولیدات آن علاوه بر مقاطع محصولات دیگر مانند انواع 
ریل،ورق سازه های فولادی و ... را نیز شامل می شود. بسیار خوشحال هستم که این شرکت 

مادر صنعتی روند رو به رشدی را در پیش گرفته است.
وی افزود : پروژه تولید ریل یکی از آرزوی های کشور بود و برای توسعه زیر ساخت ها این 
محصول وارد می شد اما هم اکنون محصول استراتژیک ریل مطابق با استانداردهای روز دنیا در 
ذوب آهن اصفهان تولید می شود که افتخار بزرگی برای ایران اسلامی به شمار می رود.امروز از 
نزدیک بالغ بر ۱۰ هزار تن ریل تولیدی این شرکت را مشاهده نمودم که آماده بارگیری است و این 
مهم نشان دهنده مدیریت هوشمند و توانمند ذوب آهن اصفهان و همدلی کارکنان این شرکت 

مادر صنعتی برای تولید محصولات دارای ارزش افزوده بالا است.
صالح اظهار داشت : ظرفیت تولید ریل در ذوب آهن اصفهان فراتر از کل نیاز کشور به این 
محصول استراتژیک است و لذا نیازی به واردات آن نخواهیم داشت . همچنین باتوجه به 
زیرساخت هایی که در کشورهای همسایه وجود دارد زمینه صادرات ریل ذوب آهن اصفهان به 

کشورهای دیگر فراهم است و این امر ، ارزش آفرینی بیشتر را رقم می زند.
 

مدیرکل آموزش و پرورش البرز:

۸۵ هزار البرزی رای اولی هستند
 مدیرکل آموزش و پرورش البرزگفت: ۸۵ هزار  و ۲۷۷ دانش آموز این استان به عنوان رای اولی 

پای صندوق های اخذ رای می روند.
سالار قاسمی اظهارداشت: این دانش آموزان  دوم اسفند ماه  با حضور در شعبه های اخذ رای  

تا در فرآیند سرنوشت سیاسی جامعه ایفای نقش می کنند.
وی خاطرنشان کرد: با شروع تبلیغات رسمی نامزدهای یازدهمین دوره انتخابات مجلس 
شورای اسلامی ، شور و نشاط خاصی در بین دانش آموزان این استان دیده می شود. در شرایط 
کنونی که دشمنان به دنبال کم رنگ کردن مشارکت مردم در انتخابات هستند لازم است نسل 
نو همگام با سایر اقشار مردمی با حضوری پرشورخط قرمز روی اهداف ضد اسلامی و انقلابی 
دشمنان بکشند. قاسمی تصریح کرد: به منظورآگاهی بخشی به دانش آموزان که رای اولی های 
استان را در یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی را تشکیل می دهند، نشست های 

روشنگری با محوریت انتخابات برگزار می شود.
وی اضافه کرد: شرکت در انتخابات یک وظیفه ملی است زیرا همه ما باید با مشارکت در عرصه 

های ملی و انقلابی نسبت به امام و شهدا ادای دین کنیم و به سرنوشت کشور اهمیت دهیم.
مدیرکل آموزش و پرورش البرز عنوان کرد: با حضور حداکثری و حماسی مردم شاهد یک 

انتخابات پرشور و رقابتی در سطح این استان خواهیم بود.
 

استاندار مازندران  تاکید کرد

ضرورت پرهیز از نگاه جنسیتی در مدیریت ها
استاندار مازندران بر ضرورت تحقق سهم مدیریتی بانوان در استان تاکید کرد و گفت که با 
تلاش های صورت گرفته سهم زنان در پست های مدیریتی استان اکنون به پنج درصد رسیده 

است.
احمد حسین زادگان روز شنبه در همایش تجلیل از بانوان نمونه و نخبه مازندران در ساری 
افزود  تا پیش از دولت تدبیر و امید کمتر زنی در استان در پست مدیریتی قرار داشت ، اما امروز با 
تعیین سهم ۳۰ درصدی و دستور رییس جمهوری و پیگری های صورت گرفته اتفاقات خوبی در 
استان رخ داده است. وی با تاکید بر ضرورت پرهیز از نگاه جنسیتی در مدیریت ها و همچنین 
دیگر بخش های اداری ، گفت : در دولت تدبیر و امید با افزایش اعتماد به نفس زنان ، سنگ 

بنای پستهای مدیریت برای آنان در آینده فراهم شده است .
وی افزود : استانداری مازندران بدون اغماض با هرگونه نگاه جنسیتی در دستگاههای اجرایی 
بویژه در بخش سپردن پست های مدیریتی به بانوان برخورد می کند و تاکید دارد که باید مدیران 

از ظرفیت این قشر برای سمت های مختلف استفاده کنند .

اجتماعی

گفتمان های اصولگرایی و اصلاح طلبی به عنوان دو جریان رقیب سنتی از حدود 
سه دهه قبل بر اساس مفصل بندی های گفتمانی پا به عرصه رقابت های سیاسی 
گذاشته اند، بعد از سال ها فراز و فرود، در انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 

اسلامی با چالش های عجیبی مواجه هستند.
وقتی سخن از گفتمان اصولگرایی به میان می آید در ناخودآگاه انسان برخی دال ها 
مانند عدالت اجتماعی، نیروهای انقلاب، مبارزه با فساد، مقاومت، مبارزه با استکبار، 
نفی سازش و ... مفصل بندی خواهد شد و رهبران و شخصیت های اصولگرا و حمایت 

از نظام و ولایت فقیه در اذهان خطور می کند.
همانگونه که در گفتمان اصلاح طلبی برخی نشانه ها مانند اجرای قانون، شفافیت، 
تنش زدایی، آزادی و جامعه مدنی، مطبوعات و احزاب غالب هستند، این شعارها 
چنان در ناخودآگاه ذهن جامعه جای گرفتند که از شعارهای اولیه نامزدها و حتی 
موضع گیری های آنها می توان گرایش آنها به یکی از دو گفتمان را به راحتی تشخیص 

داد.
رئیس دولت  به سمت  آید، ذهن  میان می  به  از جریان اصلاحات سخن  وقتی 
اصلاحات و برخی چهره های شاخص این جریان و شعارهای اصلاح طلبی و تجدد 
خواهی در اذهان شکل می گیرد، بنابراین از این دال ها، نشانه و واژگان و کنش های 

ارتباطی تحت عنوان گفتمان یاد می شود.
جریان سوم

دو گفتمان اصولگرایی و  اصلاح طلبی از سال ۱۳۸۴ و با ظهور یک جریان سوم که 
بعدها از سوی متحدان دیروز و منتقدان بعدی، بعنوان شالوده شکن موصوف شد، 
دچار تزلزل شده است. از زمان ریاست جمهوری محمود احمدی نژاد و ظهور برخی 
جریان ها مانند رایحه خوش خدمت، جریان اصولگرایان رفته رفته دچار واگرایی شده 
و گفتمان اصلاحات نیز به سمت اضمحلال و حل شدن در درون برخی جریان های 

نوظهور مانند اعتدال گرایان پیش رفتند.
جریان موصوف به شالوده شکن در سال ۱۳۸۴ با گفتمان اصولگرایی تا حدود کمی 
همراه بوده ولی در سال ۱۳۸۸ خود را از این جریان جدا کرده است و در سال ۱۳۹۱ 
و ۹۲ نیز دچار تقابل شده است به گونه ای که از زمان ظهور این جریان، دیگر هیچ 
گاه اصولگرایان به یک وحدت در انتخابات های نرسیدند که اوج اختلاف آنها در سال 
۱۳۹۴ انتخابات مجلس دهم و سال ۱۳۹۶ انتخابات ریاست جمهوری یازدهم نمود 
پیدا کرد. این جریان فضای سیاسی کشور را در مقطعی دچار تنش های سیاسی بی 

سابقه کرد. 
در انتخابات های گذشته، اصلاح طلبان کم و بیش حضور داشتند، اما در انتخابات 
مجلس یازدهم فضا به شکلی دیگری رقم خورد، به گونه ای که حجت الاسلام کمری 
عضو شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان  اعلام کرد به زودی در بیانه ای اعلام می 

کنیم که در این انتخابات کاندیدا نداریم.
 تجزیه گفتمانی و واگرایی درونی و  از شاخصه های اصلی جریان های نوظهور 
اصولگرایی بود هنر این جریان تجزیه و خارج کردن افراد از دایره گفتمان اصولگرایی 
بود به گونه ای که در انتخابات مجلس دهم، تمام تلاش آنها در قم خارج کردن علی 
لاریجانی، علی بنایی و برخی جریان های باسابقه اصولگرایی و طیف سنتی بود، اما 
کارکرد اصلی این جریان ها در جریان انتخابات یازدهم در قم بسیار ملموس و هویدا 

گشته است.
در انتخابات های  گذشته هر چند تلاش آنها خارج کردن افراد و اشخاص اصولگرا از 
این دایره بود، نقد درون گفتمانی وجود داشت ولی تجزیه گفتمانی نبود، امروز به نظر 

می رسد گفتمان اصولگرایی در قم تجزیه و دچار واگرایی شده باشد.
در انتخابات مجلس یازدهم در قم چون رقیب بروز چندانی ندارد، این مساله به ضرور 
گفتمان اصولگرایی تمام شده است، اصولگرایان در قم امروز به سه شاخه تبدیل شده 
اند، ظهور ابنا ) ائتلاف بزرگ نیروی های انقلاب اسلامی( در مقابل شورای هماهنگی 
اصولگرایان قم و یک جریان مستقل دیگر، امری که برخی از آن بعنوان تجزیه گفتمانی 

در درون اصولگرایان تعبیر کرده اند.
تشکل سیاسی ابناء

تشکل سیاسی ابناء اختصار) ائتلاف بزرگ نیروهای انقلاب اسلامی قم (است که 
بعد از اعلام فهرست سه نفره شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم اعلام موجودیت 
کرد. در اطلاعیه اولیه این تشکیل سیاسی آمده است: این ائتلاف معتقد است، قم را 
باید ابناء قم و اهالی شریف آن اداره کنند و این شهر که خود باوجود مراکز مهم حوزوی، 
علمی، پژوهشی و دانشگاهی، تربیت کننده نیروهای متعهد ومتخصص انقلابی است 

نیازی به نیروی وارداتی ندارد که متأسفانه مورد غفلت قرار گرفته است.
همچنین اعلام شده است: پس از جلسات مکرر بین احزاب؛ تشکل ها و چهره های 
شاخص انقلابی قم و در راستای کار جمعی حداکثری جهت نیل به اهداف مقدس 
خامنه ای  امام  انقلاب  معظم  رهبر  دوم  گام  بیانه  به  لبیک  در  و  اسلامی  انقلاب 
مدظله العالی و برای ایجاد فضای امید و نشاط در جامعه و بهره مندی از ظرفیت عظیم 
نیروهای جوان و انقلابی؛ ائتلاف بزرگ نیروهای انقلاب اسلامی استان قم )ابناء قم( 

تشکیل گردید.
اعضای اجرایی این ائتلاف را برخی اعضای فعلی شورای شهر قم تشکیل می دهند 

و مدیریت اجرایی آن نیز بر عهده ای رئیس ستاد انتخاباتی محمد باقر قالیباف در قم 
در انتخابات گذشته بود که اکنون سخنگوی ابناء نیز می باشد. برخی اعضای تاثیرگذار 

شورای هماهنگی اصولگرایان قم در دوره های گذشته عضو ابنا شده اند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد حسن ذاکری از فعالان سیاسی استان و اعضای 
شورای مرکزی ابنا اعلام کرد: گروه های تشکیل دهنده ابناء شامل حزب موتلفه 
اسلامی استان قم، جامعه اسلامی مهندسین استان قم، جمعیت فدائیان اسلام 
استان قم، جامعه جوانان متحد اسلامی استان قم، حزب اسلامی ایران زمین استان 
قم ، جمعیت رویش های انقلاب اسلامی استان قم، جمعیت آبادگران جوان استان 
قم،جمعیت پیشرفت و عدالت استان قم، جمعی از هیئات مذهبی و بانوان انقلابی 

می باشد.
ابناء در انتخابات مجلس یازدهم در مقابل شورای هماهنگی اصولگرایان استان قم 
لیست سه نفره ای خود را معرفی کرده است که با لیست شورای هماهنگی اصولگرایان 
استان قم کاملا متفاوت است. این در حالی است که مجمع پیروان خط امام و جبهه 
هماهنگی پیروان خط امام و رهبری به عنوان دو جریان ریشه دار اصولگرا هنوز اعلام 

موضع نکرده اند.
جدا از این دو جریان، شنیده ها حاکی است، برخی چهره های شاخص اصولگرایی 
استان قم مانند حجت الاسلام والسلمین محمد رضا آشتیانی نماینده دو دور مجلس و 
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز بطور فردی از یکی دیگر از نامزدهای بیرون از 

این دو لیست اعلام حمایت کرده است. 
شنیده ها حاکی است، برخی علما و روحانیون شاخص حوزه، از چند دستگی 
اصولگرایان در قم خوشنود نیستند و برخی از آنها از جمله آیت الله مسعودی خمینی 
به صورت رسمی نسبت به تشدید چندگانگی های درون گفتمانی میان اصولگرایان 

قم انتقاد کرده اند. 
رقابت سنگین درون جناحی

در حالی که این گروهها، در کنار رقابت و تبلیغات معمول انتخاباتی،  گاه حملات و 
انتقاداتی را نیز متوجه یکدیگر می کنند، نگرانی از بالاگرفتن این حملات و کشیدن 
کار به تخریب های متقابل مطرح می شود، اتفاقی که به باور برخی ناظران و رصدگران 
فضای انتخاباتی قم در شرایط نبود رقیب تاریخی )اصلاح طلبان( احتمال بروز آن در 

روزهای آتی بسیار زیاد است.
به تازگی جبهه عدالت خواهان استان قم نیز اعلام موضع کرده است، این جبهه نیز 
بخشی از طلاب حوزوی هستند که نسبت به اصولگرایان و اصلاح طلبان فعلی انتقاد 
دارند و رویکردهای جدیدی را در پیش میگیرند و یکی از نامزدهای آنها که یک طلبه 

جوان بود در تیزر تبلیغاتی خود اعلام کرد می خواهیم انقلاب را پس بگیریم.
بنابراین، دو گفتمان اصلاح طلبی و اصولگرایی هر چند از زمان ظهور تاکنون با فراز و 
فرودهایی همراه بودند ولی به نظر می رسد امروز وارد فاز جدیدی شده اند به گونه ای 
که گفتمان اصلاح طلبی در مسیر حذف و یا حل شدن در جریان اصولگرایان معتدل 
است، امری که شواهد نشان می دهد دست کم تا امروز این ضعف، حذف یا کنار 
کشیدن جریان اصلاح طلبی، به تقویت گفتمان اصولگرایی منجر نشده بلکه انشقاق 

آنها را تشدید و باعث ریزش جریانی و چهره های سیاسی آنها شده است. 
در استان قم در خلاء جریان اصلاح طلب، اصولگرایان قم تا جایی دچار تنش 
و تشتت شدند که جامعه مدرسین حوزه علمیه قم به عنوان یک جریان ریشه دار و 
تاثیرگذار در معادلات سیاسی قم بویژه انتخابات، عملا کنار کشیده و اعلام کرده که 
اعلام موضع نمی کند، زیرا جریان اصولگرایی قبل از موضع گیری جامعه مدرسین، 
اعلام موضع کردند. دوگانگی درون گفتمان اصولگرایی به حدی رسیده که اشخاص 
تاثیرگذاری از این جریان را به خارج از گفتمان سوق می دهند. این معادله نه تنها در 
قم بلکه در سراسر کشور در حال تبدیل شدن به یک رویه ای ثابت است و اگر این 
وضعیت ادامه پیدا کند در انتخابات های پیش رو، سرنوشت تلخ تری در انتظار این 

دو گفتمان خواهد بود.

واگرایی و رقابت درون گروهی در نبود رقیب سنتی؛

استاندار قم: رقابت سنگین درون جناحی اصولگرایان درقم

مشارکت در انتخابات جزو الزامات
 امنیت ملی است

 استاندار قم گفت: در شرایط کنونی،  حضور در پای صندوق های رای جزو الزامات امنیت ملی 
و پشتوانه ای برای سرمایه اجتماعی است.

بهرام سرمست روز شنبه در »جشن بزرگ مهر مادری« در ورزشگاه شهید حیدریان قم بابیان 
این که مشارکت حداکثری پشتوانه اقتدار و عزت جمهوری اسلامی است، افزود: بانوان باید 
برای پیشبرد و پیگیری مطالبات خود حضوری فعال در عرصه های سیاسی و اجتماعی به ویژه 

انتخابات داشته باشند.
که  رسیده اند  اعتمادبه نفسی  و  عزت نفس  آگاهی،  خودباوری،   به  زنان  کرد:  اضافه  وی 
انتخاب  برای  را  بلوغ سیاسی  و  و آگاهی لازم  انتخاب دارند و هم درک  خودشان هم حق 

پیداکرده اند که این از برکات جمهوری اسلامی و دستاوردهای نظام است.
وی خطاب به بانوان گفت: آثار و برکات این عزت، منزلت و خودباوری را در عرصه های سیاسی 
و اجتماعی می توانیم به خوبی ببینیم و امیدواریم این بار نیز با انتخاب خود بتوانید در توسعه 

فضای سیاسی استان مانند گذشته نقش آفرین باشید.
انتخابات  به صورت سیار است؛  آن  ۶۶۹ شعبه اخذ رای در قم دایر است که ۸۴ شعبه 
میان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی، 

دوم  اسفندماه سال جاری   برگزار خواهد شد.
سه نماینده از حوزه انتخابیه قم راهی مجلس شورای اسلامی می شوند، همچنین این استان 

یک نماینده در مجلس خبرگان رهبری دارد.
سرمست همچنین با تبریک سالروز میلاد حضرت زهرا)س(، تاکید کرد: همه قشرهای 
جامعه باید با شناخت این شخصیت منحصربه فرد، وی را به عنوان الگویی در زندگی قرار دهند 

که لازمه این الگوبرداری توجه به زوایای شخصیت وی و جایگاه زن در تاریخ اسلام است.
وی با اشاره به این که دین اسلام نوید آزادی و رهایی از افکار متعصبانه را فراهم کرد، افزود: 
نگاه اسلام به زن بسیار بلندبالاست، به شرطی که عمق مفاهیم اسلام را به درستی دریابیم؛ دین 
اسلام فراتر از آزادی و برابری، عدالت بین زن و مرد را اساس و مبنای ایجاد خانواده قرار داده و 

ما نیز باید این مفاهیم را بازبینی کنیم و در عمل به کار بگیریم.
زنان  حضور  باب  در  شگرفی  بسیار  تحولات  اسلامی،  انقلاب  پیروزی  با  کرد:  بیان  وی 

درصحنه های مختلف، توانمندی و آگاهی آن ها صورت گرفت.
توانمندسازی بانوان جزو سیاست های دولت است 

استاندار قم بیان کرد: توانمندسازی بانوان جزو سیاست های دولت است تا در عرصه آموزش 
و کارآفرینی بانوان جامعه به پیشرفت های قابل قبول دست یابند؛  البته لازمه این توانمندسازی 

ایجاد فضای نشاط اجتماعی در جامعه است.
وی افزود: برای رسیدن به این هدف بانوان باید همت کنند و در پیگیری حقوق و آزادی هایی 

که در قانون اساسی و قوانین جاری کشور به رسمیت شناخته شده، جدیت داشته باشند.
وی اضافه کرد: بر اساس سیاستی که دولت تدبیر و امید در پیش گرفته، بخشی از پست های 
مدیریتی بر اساس توانمندی،  به قشر بانوان اختصاص می یابد تا از توان آن ها در عرصه های 
مدیریتی بهره گرفته شود. سرمست با تاکید بر تشویق و تقدیر از زنان کارآفرین، گفت: در 
عرصه کارآفرینی نیاز است زنان سرپرست خانوار، زنان بدسرپرست و زنانی که در تمام عرصه ها 

نقش آفرینی هستند، موردحمایت قرار دهیم،.
وی با تاکید بر استفاده دستگاه های اجرایی از مشاوره و نقطه نظرات بانوان،  گفت: به تمام 
دستگاه های اجرایی ابلاغ خواهم کرد تا مدیران در تصمیم گیری در عرصه های مربوط به زنان، 

از بانوان بیشترین مشورت و همفکری را داشته باشند.
وی بابیان این که امیدواریم باهمت بانوان برای استان قدم های موثری برداریم، تصریح کرد: 
ایجاد محیطی بانشاط با برنامه های متنوع و شاد،  بسط فضاهای ورزشی و برنامه های تفریحی 
در دستور کار امور بانوان استانداری است تا سلامت جسمی و روانی بانوان که برای جامعه 

موردنیاز است، تامین شود.
فرماندار قم:

 شکوه انتخابات، دشمنان را ناامید خواهد کرد
 فرماندار قم  نیز در این مراسم گفت: شکوه انتخابات پیش رو و حضور گسترده مردم در پای 

صندوق های رای، دشمنان نظام را ناامید خواهد کرد.
مرتضی حیدری افزود: مردم با حضور گسترده خود تمام توطئه های دشمنان برای دلسردی 
مردم از نظام را خنثی می کنند. وی اضافه کرد: هر رایی که به صندوق انداخته می شود، تیری بر 

چشم دشمنانی است که قدرت دیدن عظمت، شوکت و عزت این مردم را ندارند.
وی ادامه داد:  در کشور ما زن و مرد در سایه اسلام و مذهب تشیع آزادانه و راحت زندگی 

می کنند و جشن امروز نشانی از آزادی و عدالتی است که بین مردم برقرار است.
حیدری با اشاره به تبلیغات سوء دشمنان علیه بانوان،  گفت: تمام تلاش دشمنان این 
است که بگویند نظام جمهوری اسلامی ارزش و اعتباری برای زن قائل نیست؛ درحالی که 
در انتخابات قم ۱۱۲ تَن برای نامزدی مجلس تایید صلاحیت شدند که ۹ تَن آن ها، بانوان 

هستند.
وی افزود: مردم با حضور گسترده در راهپیمایی ۲۲ بهمن ثابت کردند پای انقلاب و آرمان های 
حضرت امام راحل ایستاده اند و به تبعیت از رهبر معظم انقلاب در این راه هستند و خواهند بود.
بر دهان  بهمن مشت محکمی  بانوان،  اضافه کرد: همان طور که در ۲۲  به  وی خطاب 

یاوه گویان زدید، روز جمعه نیز حماسه دیگری با حضور باشکوه خود خلق کنید.
فرماندار قم همچنین بابیان این که مفهوم انسان با ۲ کلمه زن و مرد معنا پیدا می کند،  افزود: 
پیش از ظهور اسلام، بزرگ ترین ظلم به زنان می شد، ولی پیامبر اسلام)ص( بر تمام افکار 

جاهلی علیه زنان خط بطلان کشید و امروز زنان باعث افتخار و مکمل جامعه هستند.
 در این آیین از بانوان برتر و کارآفرین استان در عرصه های علمی، اقتصادی،  هنری و فرهنگی 

تقدیر شد.

همزمان با روز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی؛

نخستین جشنواره فیلم کوتاه نوآوری و 
فناوری در قم برگزار می شود

معاون فناوری پارک علم و فناوری استان قم گفت: اولین جشنواره فیلم کوتاه نوآوری و فناوری 
با تقدیر از برگزیدگان در قم برگزار می شود.

حمیدرضا شوشتری پور با بیان اینکه نخستین جشنواره فیلم کوتاه نوآوری و فناوری روز ۲۹ 
بهمن ماه همزمان با روز اقتصاد مقاومتی و کارآفرینی در قم برگزار می شود، گفت: ترویج فرهنگ 

نوآوری، فناوری و کارآفرینی در میان جوانان از جمله اهداف مهم برگزاری این جشنواره است.
وی با بیان اینکه بیش از ۱۶۰ اثر به این جشنواره ارسال شده است، گفت: هیئت انتخاب 
جشنواره از میان آثار رسیده ۲۱ اثر را برای مرحله داوری انتخاب کرد و برگزیدگان در ۵ بخش 
رپرتاژ آگهی، کلیپ ، انیمیشن، موشن گرافیک، بخش های جنبی آماتور و حرفه ای و بخش 

موبایلی و بخش ویژه شامل شهدای فناوری و وقف تجلیل خواهند شد.
دبیر نخستین فیلم کوتاه نوآوری و فناوری استان قم افزود: این جشنواره به عنوان تجربه 
نخست در نوع خود و در سطح استانی برگزار می شود، اما استقبال غیر منتظره ای انجام گرفت.
وی با اشاره به اینکه زبان رسانه و هنر می تواند در شکوفایی اقتصادی و توسعه فرهنگ فناوری 
و کارآفرینی نقش مهمی ایفا کند گفت: تقویت فیلم سازی در حوزه فن آوری، حمایت مادی و 
معنوی از هنرمندان عرصه فناوری، ارتقای آموزش، تحلیل، تبیین و روش های ساخت انواع 
فیلم های مستند و غیر مستند برای معرفی و شناسایی نخبگان و صاحبان ایده های جدید، 
کمک به فرایند تجاری سازی ایده و محصولات دانش بنیان، از جمله اهداف این جشنواره 

است.
 شوشتری با اشاره به برنامه های جنبی این جشنواره گفت: دو کارگاه آموزشی تخصصی با 
موضوع »آشنایی با حقوق قراردادها و قوانین مرتبط با هنرمندان« روز یکشنبه ۲۷ بهمن ماه 
و »ساخت مستندهای کوتاه« روز دوشنبه ۲۸ بهمن ماه از ساعت ۱۶ تا ۱۸ بهمن ماه در تالار 

شهید آوینی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم برگزار می شود.
معاون فناوری پارک علم و فناوری استان قم از اکران عمومی فیلم های منتخب در روزهای 
یکشنبه و دوشنبه از ساعت ۱۸ و ۳۰ دقیقه تا ۱۹ و ۳۰ دقیقه خبر داد و گفت: مراسم اختتامیه 
نخستین جشنواره با حضور مدیران ارشد ملی و استانی روز ۲۹ بهمن ماه از ساعت ۱۸ و ۳۰ 

دقیقه در تالار مرکزی شهر قم برگزار می شود.

رییس اداره ایمنی و ترافیک  راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  خبرداد

اجرای طرح ارتقاء ایمنی راکبین 
موتورسیکلت و وسایط نقلیه باری 

رییس اداره ایمنی و ترافیک  راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت:درراستای ارتقا 
سطح ایمنی و کاهش حوادث جاده ای ، طرح ارتقا ایمنی راکبین موتور سیکلت و وسائط نقلیه 

باری ، از اول بهمن ماه تا پایان سال دراستان قم اجرایی شد . 
محمد علی محمدپور با اعلام این  خبر با یاد آوری این موضوع که درراستای اجرای این 
طرح افزون بر ۷۵۰ میلیون ریال  از محل اعتبارات سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای  
هزینه شده است اظهارداشت: در طرح ارتقا ایمنی راکبین موتور سیکلت و وسائط نقلیه باری 

، ششصد دستگاه کلاه ایمنی دربین راکبین موتورسیکلت روستاهای هد ف توزیع میگردد . 
وی افزود : همچنین ، بیش از سه هزار قطعه شبرنگ جهت نصب برروی این وسیله نقلیه  و 
بیش از دوهزار متر شبرنگ دیگر جهت نصب برروی وسائط نقلیه باری استان ، دربین مجموعه 

هدف توزیع و نصب میگردد .
محمدپور درادامه به اسامی روستاهایی که  طرح ارتقا ایمنی راکبین موتور سیکلت درآنها اجرا 
ویادرحال اجرا می باشد پرداخت و عنوان کرد : روستاهای الویر آباد ، جعفر آباد ، نواران ، قنوات 
، لنگرود ، جنت آباد ، صرم ، کوه سفید ، پاچیان ، حسین آباد ، قباد بزن ، گیو ، قلعه چم درزمره 

روستاهای مجموعه هدف می باشند .
وی خاطر نشان ساخت : تاکنون این طرح درروستاهای حسین اباد ، پاچیان و جعفر آباد به 

اجرا در آمده که انشالله تا پایان سال ۹۸ دردیگر روستاهای یاد شده اجرایی میگردد . 
رییس اداره ایمنی و ترافیک  راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم درخصوص دیگر 
اقدامات ایمن ساز این اداره کل نیز توضیح داد : با همکاری انجمن صنفی رانندگان و شرکتهای 
حمل ونقل کالا ، نسبت به توزیع و نصب بیش از دوهزار متر شبرنگ ) بازتابنده ( جهت وسائط 

نقلیه باری درسطح استان اقدام گردید . 
تردد  دلیل  به  باری  نقلیه  وسائط  حداکثری  سازی  آشکار   : افزود  باره  دراین  محمدپور 
درمحورهای برونشهری بخصوص درشب و بهنگام ریزش نزولات جوی و مه گرفتگیهای مسیر ، 

ضروری میباشد که بخشی از این مهم به وسیله نصب شبرنگ فراهم میگردد.
وی درخاتمه ضمن تاکید بر استفاده ازکلاه ایمنی توسط راکبین موتور سیکلت عنوان کرد : با 
توجه به آمار ارائه شده توسط مراکز مربوطه ، استفاده از کلاه ایمنی توسط راکبین این وسیله،به 

میزان قابل توجهی ازمرگ ومیر ناشی ازتصادفات با آن می کاهد .

هیفاء پردل: 

رئیس ستاد انتخابات استان قم از وجود ۸۲۶ هزار واجد 
شرایط حضور در انتخابات در قم خبر داد و گفت: ۴۲ هزار 

رأی اولی نیز در این دوره از انتخابات مشارکت دارند.
مشارکت مردم در تعیین سرنوشت خود نوعی بلوغ فکری 
و سیاسی است و در بعد داخلی هم انتخابات اراده ملی 
را به معرض نمایش گذاشته و نشان می دهد که مردم از 
اتحاد، یکپارچگی و عزم ملی برخوردارند؛ هم چنین در 
بعد خارجی نیز اقتدار ملی و اوج و شکوه سیاسی خود را 

به جهانیان نشان خواهند داد.
پر  انقلاب  عمر  از  سال   ۴۱ اسلامی  ایران  که  اکنون 
برکت خود را پشت سر گذاشته شاهد انتخابات مهمی در 
دوره های گذشته اعم از ریاست جمهوری و مجلس شورای 
یازدهمین  اما  است  بوده  رهبری  خبرگان  یا  و  اسلامی 
میان  اولین  و  اسلامی  انتخابات مجلس شورای  از  دوره 
دوره پنجمین دوره از انتخابات مجلس خبرگان رهبری با 
حساسیت بیشتری هم در بعد داخلی و هم خارجی روبرو 

است.
در  آن  اقتدار  و  اوج  و  کشور  کنونی  شرایط  به  توجه  با 
منطقه و هم چنین تحریم اقتصادی، دشمن به این دوره 
از انتخابات چشم دوخته است و امید دارد با سیاه نمایی و 
تبلیغات کاذب خود نوعی نا امیدی را در جامعه ایجاد کند تا 

مشارکت مردم در حق سیاسی را کاهش دهد.
اما حضور پرشور و پررنگ مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن 
و خلق حماسه ای جاوید که در طول ۴۱ سال از عمر نظام 
جمهوری اسلامی دائم تکرار شده است مقدمه ای را برای 

مشارکت حداکثری در انتخابات ۲ اسفندماه فراهم کرد.
در استان قم که خواستگاه انقلاب اسلامی است و همه 
چشم ها به شرایط خاص و سیاسی این شهر دوخته شده 
است شرایط برای برگزاری یک انتخابات سالم و ایمن فراهم 
شده است و برای این امر ۶۶۹ شعبه اخذ رأی در نظر گرفته 

شده است.
وجود ۴۲ هزار نفر رأی اولی در قم

برای  می گوید:  قم  استان  انتخابات  ستاد  رئیس 
برگزاری انتخابات سالم با مشارکت حداکثری مردم طبق 

از  انتخابات  برای  برنامه ریزی  گذشته  سال های  روال 
اردیبهشت ماه شروع و با توجه به در نظر گرفتن مقدمات و 
بررسی نقاط ضعف و قوت و بایدها و نبایدها نهایتاً انتخابات 
طبق دستور رسمی وزارت کشور در دهم آذرماه وارد فاز 

جدیدی شد.
بندی  زمان  اساس  بر  بیان می کند:  بیژن سلیمان پور 
هیئت اجرایی شکل گرفت و ثبت نام داوطلبان هم آغاز شد 
و بعد از روند تأیید صلاحیت ها هیئت بازرسی هم وارد عمل 
شده و اکنون هم تعامل خوبی بین هیئت های مختلف 

برگزاری کننده انتخابات در قم وجود دارد.
پیش بینی می شود در این دوره از انتخابات قمی ها 

پای صندوق های رأی حماسه دیگری خلق کنند
به گفته معاون سیاسی، اجتماعی و امنیتی استاندار 
قم، در قم ۸۲۶ هزار نفر واجد شرایط شرکت در انتخابات 
هستند و ۴۲ هزار نفر هم رأی اولی آماده خلق حماسه ای 
دیگر در انتخابات پیش رو دارند و برای حوزه قم هم ۶۹۹ 

شعبه اخذ رأی در نظر گرفته شده است.
وی افزود: استان قم با توجه به موقعیت خاصی که در 
کشور دارد به عنوان خواستگاه انقلاب اسلامی همواره 
انتخابات را با مشارکت حداکثری برگزار کرده و این استان 
کارنامه مطلوبی در برگزاری انتخابات ها داشته و همیشه از 
استان های پیشتاز بوده و پیش بینی می شود در این دوره از 
انتخابات هم قمی ها پای صندوق های رأی حماسه دیگری 

خلق کنند.
انتخابات یازدهم و حساسیت های آن

سلیمان پور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
حساسیت این دوره از انتخابات در مقایسه با دیگر دوره های 
ادوار  و  دوره ها  در  انتخابات  هرچند  می گوید:  گذشته، 
گذشته هم با حساسیت هایی روبرو بوده است ولی با توجه 
به فاکتورها و آیتم هایی که کشور در آن قرار گرفته است این 
دوره از انتخابات با حساسیت بیشتری هم در بعد داخلی و 

هم خارجی روبرو است.
وی اظهار می کند: از منظر اینکه نظام در اوج اقتدار 
خود قرار گرفته است این امر باعث شده تا دشمن همه 
ابزار خود را به کار گرفته تا جلوی پیشرفت و این اقتدار را 
بگیرد و در طول ۴۱ سال از عمر انقلاب اسلامی هنوز هم 

با مبارزه و دشمنی خود دست برنداشته است؛ لذا با توجه 
به تهدیدات و مخاطرات کنونی کشور دشمن تصمیم دارد تا 
در این دوره از انتخابات حضور مردم کم رنگ تر از دوره های 

گذشته جلوه دهد.
به گفته معاون استاندار قم، با توجه به شهادت و ترور 
سردار سلیمانی و هدف قرار دادن پایگاه عین الاسد از 
سوی سپاه پاسداران دشمن بزرگترین ضربه را خورده و به 
این انتخابات چشم دوخته است، چون می داند این اقتدار 
و پیروزی ها با مشارکت مردم شکل گرفته است لذا با ایجاد 
یاس و ناامیدی بین مردم درصدد ضربه به انتخابات و نظام 

است.
ایران در تقویت جبهه مقاومت و  به نقش  با اشاره  وی 
همگرایی و انسجام بین کشورهای منطقه بعد از شهادت 
سردار سلیمانی در محکومیت آمریکا دشمنی او با نظام در 
این زمان بیشتر شده و این امر باعث شده میزان مشارکت 

و این دوره از انتخابات با حساسیت بیشتری روبرو باشد.
رسانه ها و نقش جریان سازی برای افزایش مشارکت مردم
سلیمان پور در بخشی از سخنان خود به نقش رسانه ها در 
ایجاد انگیزه و جریان سازی برای مشارکت در انتخابات دوم 
اسفندماه اشاره می کند و می گوید: برای تحقق مشارکت 
حداکثری، رسانه ها باید برای افزایش نگاه مثبت مردم به 
دستاوردهای نظام تلاش کنند و با اطلاع رسانی دقیق امید 

بیشتری را به مردم دهند.
وی می افزاید: قطعاً رسانه ها در این زمان نقش اساسی در 
جریان سازی برای مشارکت حداکثری مردم دارند و به مردم 
نسبت به تبعات عدم حضور در انتخابات و لزوم انتخاب فرد 

اصلح را اطلاع رسانی کنند.
رئیس ستاد انتخابات قم افزود: جریان های سیاسی با 
وحدت و هم افزایی ملی برای اقتدار بیشتر نظام تلاش 
کنند و برای ایجاد یک فضای امید و پویا در بین جامعه 
و مردم هم افزایی داشته باشند و این دغدغه را داشته 
ارجحیت  بیشتر  رأی  گرفتن  بر  نظام  حفظ  که  باشند 

دارد.
وی عنوان می کند: کاستی ها و کمبودهایی وجود دارد 
که باید تبیین شود که برخی از این کاستی ها با توجه به 
تحریم و شرایطی که دشمن بر ما تحمیل کرده است ایجاد 
شده است و اگر بخواهیم از این شرایط عبور کنیم چاره ای 
جز حضور در صحنه نداریم و با انتخاب نمایندگان اصلح به 

شرایط بهتر امیدوار باشیم.
رصد هرگونه تخلف و سیاه نمایی در فضای تبلیغاتی

سلیمان پور با اشاره به شروع فضای تبلیغات انتخاباتی، 
می افزاید: باید جریان های سیاسی و کاندیداها اختلافات 
سیاسی را مدیریت کنند و تلاش ها به سوی حضور با انگیزه 

و اعتمادسازی مردم در انتخابات سوق دهند.
وی اظهار داشت: ستاد پیشگیری از جرایم انتخابات 
به ریاست دادگستری تشکیل شده است و همه تخلفات 
و سیاه نمایی جریان های سیاسی علیه یکدیگر به خوبی 

رصد و با تخلفات هم برخورد خواهد شد.
قم  در  نفر   ۱۱۲ آمارها  آخرین  طبق  است،  گفتنی 
کاندیدای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
هستند و دو نفر نیز کاندیدای اولین میان دوره پنجمین دوره 

مجلس خبرگان در قم رقابت می کنند.
استان قم سه نماینده در مجلس شورای اسلامی و یک 

نماینده در مجلس خبرگان دارد.

رئیس ستاد انتخابات استان قم :
۸۲۶ هزار قمی واجد شرایط شرکت در انتخابات هستند
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بدعهدی خودروسازان تازگی ندارد

سریال ادامه دار بدعهدی در تحویل 
خودروهای ثبت نامی

بدعهدی خودروسازان در تحویل خودرو به مشتریان تازگی ندارد. دور جدید تحریم های 
آمریکا از حدود دو سال قبل، موجب شد تا دو خودروساز بزرگ کشور یعنی ایران خودرو و 
سایپا با مشکلات زیادی در تامین قطعات مورد نیاز مواجه شده و داستان خودروهای ناقص 

باقیمانده در کف کارخانجات این دو شرکت تا مدتها نقل محافل شود.
این تاخیرها هر چند با پرداخت سود و جریمه دیرکرد از سوی خودروساز همراه بود، اما در 

بسیاری موارد همین جریمه ها نیز به موقع به مشتریان پرداخت نمی شود.
با این حال، تحریم ها بهانه ای دست برخی شرکت های خودروساز داد تا با عنوان کردن 
مسائلی همچون افزایش قیمت بیش از ۲۵ درصدی نرخ ارز نیمایی، افزایش قیمت 
خرید قطعات تولید داخل، افزایش هزینه های دستمزد و افزایش هزینه های حمل، بر 
طبل تحویل ندادن به موقع خودرو یا مطالبه مبالغ بیشتر از مشتریان بپردازند. افزایش 
قیمت هایی که در نهایت بر بازار این خودروها تاثیرگذار شده و قیمت برخی مدل های 

خودروهای مونتاژی را تا چندین برابر طی یک سال افزایش داد.
برخی مسوولان این شرکت ها در پاسخ به اعتراض ها نسبت به افزایش قیمت ها عنوان 
می کردند که همه افزایش قیمت ها مربوط به خودروهای پیش  فروش  شده در سال ۹۷ 
است که قیمت  آنها غیرقطعی و قرار بود قیمت تحویلی آنها براساس قیمت تمام شده روز 

محاسبه شود که با احتساب افزایش نرخ ارز، غیرطبیعی نیست.
با توجه به تاخیر طولانی مدت تحویل و تولید نشدن برخی از خودروهای ثبت نامی به 
مشتریان، دو شرکت بزرگ ایران خودرو و سایپا در ماه های گذشته طرح تبدیل محصولات 
غیرقابل عرضه خود را در ماه های مختلف اعلام کردند تا مشتریانی که پیش از این اقدام 
به ثبت سفارش محصولات آنها کرده اما امکان تحویل خودروی ثبت نامی شان وجود ندارد، 

خودروی جایگزین دریافت کنند.
هرچند این طرح ها به عنوان آبی بر آتش و کاستن از آلام مشتریانی که هر از چند گاه 
با تجمع در مقابل وزارت صنعت، مجلس شورای اسلامی یا دفاتر مرکزی خودروسازان 
اعتراض های خود را اعلام می کردند، طراحی شد اما در نهایت رضایتمندی اندکی کسب 
کرد. در این زمینه، یکی از ثبت نام کنندگان ساندرو استپ وی به خبرنگار اقتصادی ایرنا 
گفت: با اینکه در دوم اسفندماه سال ۹۶ برای خرید این خودرو ۲۷ میلیون تومان پیش 
پرداخت داشته و مقرر بود مهرماه ۹۷ تحویل شود، اما اکنون و با گذشت حدود دو سال 

هنوز خودرویی به وی تحویل نشده است.
وی بیان داشت: پارس خودرو در سال ۹۷ هیچ تماسی با وی نداشته، اما تابستان امسال 

دو بار بابت شرکت در طرح های جایگزین با وی تماس گرفته شد.
این کارمند دولت افزود: در بار نخست، انصراف از خرید ساندرو استپ وی و دریافت 
خودروهای جایگزین تیبا، ساینا یا کوئیک را مطرح کردند، اما بار دوم دریافت یک دستگاه 
خودروی سراتو را به شرط پرداخت مابه التفاوت پیشنهاد دادند که مستلزم ۱۹۰ میلیون 

تومان اضافه پرداخت بود.
وی با بیان اینکه تامین چنین رقمی برای یک کارمند بسیار دشوار است، ادامه داد:   »به 
همین دلیل در طرح جایگزینی سراتو شرکت نکردم و همچنان منتظرم تا شاید با ترخیص 
قطعات از گمرک و امکان تولید حدود سه هزار دستگاه از محصولات خانواده رنو در پارس 

خودرو، بتوانم به خودروی ثبت نامی خود برسم«.
به گزارش ایرنا، چهارشنبه گذشته )۲۳ بهمن( »سیدجواد سلیمانی« مدیرعامل سایپا 
با اشاره به فراهم آمدن امکان تولید حدود سه هزار دستگاه از محصولات خانواده رنو در 
پارس خودرو، افزود: ترخیص این قطعات از گمرک که از دوران قبل از تحریم مانده بود 
با تلاش  و پیگیری فراوان انجام شد و با همکاری برخی قطعه سازان داخلی، پارس خودرو 
تولید تعداد محدودی از محصولات رنو را آغاز کرد تا پس از تولید، براساس عدالت، رعایت 

حق هر مشتری و اولویتِ ثبت نام در اختیار مشتریان قرار گیرد.
مطالبه ۴۰ میلیون تومانی آذویکو از مشتریان برای تحویل خودرو

به تازگی، چند نفر از ثبت نام کنندگان خودروی چینی MG۳۶۰ نیز در تماس با خبرنگار 
ایرنا، از بدعهدی شرکت صنعت خودروی آذربایجان )آذویکو( به شدت گله کردند.

یکی از این مشتریان به ایرنا گفت: در تاریخ ۱۵ اردیبهشت ماه سال ۹۷ با شرکت در 
طرح فروش قطعی این شرکت، یک دستگاه خودروی MG۳۶۰  اتوماتیک را با پرداخت ۵۰ 
میلیون تومان پول خریداری کردیم و مقرر شد باقی مانده مبلغ )تا ۸۸ میلیون و ۸۰۰ هزار 

تومان( خودرو را در زمان تحویل خودرو )اوایا آبان ۹۷( پرداخت کنیم.
وی بیان داشت: تا حدود یک ماه پیش مسوولان این شرکت در پاسخ به مشتریان عنوان 
می کردند که به دلیل تحریم ها و نرسیدن قطعات مورد نیاز، هیچ خودرویی برای تحویل 
موجود نیست، اما از حدود یک هفته پیش صحبت از تحویل ۷۴۶ دستگاه از این خودروها 

به میان می آورند.
این مشتری افزود: مسوولان شرکت یاد شده، امروز پرداخت ۴۰ میلیون تومان دیگر 
علاوه بر مبلغ نهایی ۸۸.۸ میلیون تومانی را مطالبه می کنند تا افراد به خودروهای خود 
برسند، همچنین تهدید می کنند که اگر مشتری از پرداخت این مبلغ سر باز زند، امتیاز 

دریافت خودرو را به نفرات و اولویت های بعدی منتقل خواهند کرد.
وی ادامه داد: وقتی از مسوولان دلیل این اضافه پرداخت را سوال کردیم، عنوان کردند 
که ۷۴۶ دستگاه خودروی یاد شده ناقص بودند و برای تکمیل آنها باید قطعات را با ارز آزاد 
از بازار سیاه تهیه می کردند؛ »این در حالی است که مطابق شواهد موجود این خودروساز 

همه ارز دولتی مورد نیاز خود برای واردات قطعات را دریافت کرده است.«
به گفته این مشتری، مطابق اعلام مسوولان شرکت مبلغ اضافه پرداخت در نظر گرفته 
شده اولیه ۸۰ میلیون تومان بود، اما قاضی تعزیرات حکومتی در یکی از شعبات این 

سازمان حکم به دریافت نیمی از این مبلغ یعنی ۴۰ میلیون تومان داده است.
تنی چند از مشتریان آذویکو نیز به ایرنا گفتند: پس از گذشت بیش از یک سال از موعد 
تحویل خودروها، این شرکت از تحویل خودروها امتناع کرده و به هیچ وجه پاسخگوی 
حواله داران نیست. آنان یادآور شدند: مراجعات، مکاتبات و شکایات حواله داران این شرکت 
به مراجع دولتی و نظارتی مانند وزارت صنعت هم تاکنون هیچ نتیجه ای در بر نداشته و 

پاسخگوی مالباختگان نبوده اند.
این افراد خاطرنشان کردند: مالباختگان این شرکت با اعتماد به دستگاه قضائی کشور و 
با عنایت به عزم جدی ریاست قوه قضائیه در برخورد با مفسدین و اخلالگران و سوداگران 
اقتصادی و برهم زنندگان نظم اجتماعی و اقتصادی کشور و تاکید بر رعایت حقوق عامه، 

اقدام به ثبت شکایت کیفری در دادسرای عمومی و انقلاب کردند.
آنان افزودند: در کمال ناباوری و با وجود ارائه اسناد و مدارک متقن و قابل استناد، دادسرا 
بدون توجه به موارد، قرار منع تعقیب شرکت آذویکو را صادر کرد و در اعتراض به قرار صادر 
شده، دادگاه کیفری قرار منع تعقیب صادر شده را تایید کرد. در نهایت قاضی اعلام کرد 
که مجرمانه نبودن رفتار متهم دلیل بر نبود مسوولیت مدنی وی بر جبران خسارت شاکیان 

نیست و شاکیان را ارشاد به پیگیری حقوق خود از طریق مراجع حقوقی کرد.
این مالباختگان ادامه دادند: حواله داران شرکت صنعت خودرو آذربایجان، در ادامه برای 
احقاق حق از دست رفته خود اقدام به ثبت شکایت حقوقی کردند که با توجه به اینکه 
دادخواست به مبلغی مقوم شده که قانون و الزام باید به دادگاه حقوقی ارسال شود، اما 

پرونده همه شاکیان در کمال ناباوری به شورای حل اختلاف ارسال شده  است.
یکی از این شکایت کنندگان به ایرنا گفت: به تازگی شنیدیم که شرکت آذویکو در تماس 
پرداخت ۴۰  شرط  به   MG۳۶۰ خودروی دستگاه  تحویل ۷۴۶  از  مشتریان  برخی  با 
میلیون تومان اضافه بر قرارداد خبر داده است. وی با بیان اینکه در صورت تماس، حاضر 
به پرداخت این مبلغ نیست، افزود: قراردادهای منعقد شده این خودروساز با مشتریان 
شامل ۳۰ میلیون تومان وام بود، اما اکنون مسوولان شرکت عنوان می کنند که این وام 
را به مشتری نمی دهند و این یعنی باید علاوه بر تکمیل وجه )۴۸.۸ میلیون تومان( ۳۰ 
میلیون تومان دیگر نیز بپردازیم. بدعهدی خودروسازان ایرانی موضوع جدیدی نیست و 
هر از گاهی بدعهدی ها در نسخه ای جدیدتر ارائه می شود. به تازگی گروه ایران خودرو 
اعلام کرد که قادر به تحویل دنا پلاس و سمند سورن نیست و مشتریان می توانند به جای 
این خودروها، پژو پارس دریافت کنند. این در حالی است پیشتر از مشتریان محصولات یاد 

شده خواسته شده بود تا نسبت به تکمیل وجه اقدام کنند.
عذرخواهی؛ شیوه ای که مرسوم نیست

ظالمانه  تحریم های  اعمال  جمله  از  بدعهدی ها  این  دلایل  موارد  برخی  در  هرچند 
آمریکایی و تاثیر آنها بر صنعت خودروسازی قابل قبول است، اما برخی از آنها آنقدر با اصول 
مشتری مداری فاصله دارد که زیبنده این صنعت که ادعای مادر بودن و در پیشانی بسیاری 
دیگر از صنایع قرار داشتن را دارد، نیست. بدعهدی هایی که نتیجه ای جز گسترش بدبینی 

ها و بلندتر شدن دیوار بی اعتمادی بین مردم و خودروسازان داخلی نخواهد داشت.
در فضای خودروسازی جهانی، عذرخواهی مدیران ارشد از مشتریان که نمونه بارز آن 
تعظیم »آکایو تویودا« رییس شرکت تویوتا )یکی از غول صنعت خودرو سازی جهان( در برابر 
دوربین رسانه ها در ژاپن و عذرخواهی از مشتریان به خاطر نقص فنی خودروهای تویوتا در 
پدال گاز قابل ذکر است، یک شیوه مرسوم است و مدیران ارشد سعی می کنند به بهترین 
طریق ممکن رضایت مشتریان را جلب کنند، اما این موضوع تاکنون شیوه هیچ مدیر 
خودروسازی داخلی نبوده است، گویی این مساله به هیچ عنوان برای خودروسازان مهم 
نیست. در این زمینه، به تازگی »فرشاد مقیمی« مدیرعامل جوان آبی های جاده مخصوص 
در گفت وگو با یکی از جراید بابت معوقات در تحویل خودرو از مردم و شهروندان به ذکر یک 

عذرخواهی بسنده کرد که در طول حیات این صنعت بی سابقه بوده است.

باوجود تلاش دشمنان و تشدید تحریم ها برای از کار انداختن چرخه تولید، صنعت قم 
در برابر این موج ایستاده و آن را شکسته است.

صنعت در قم یکی از مهمترین حوزه های اقتصادی است که با استفاده از تجهیزات 
پیشرفته و بهره گیری از نیروی انسانی متخصص به فعالیت ادامه می دهد؛ تجربه طولانی  
مدت صنعتگران قمی درعرصه تولید باعث شده تا آنان در برابر امواج تحریم مقاوم باشند 
و باوجود سخت شدن کار، بتوانند به مسیر فعالیت اقتصادی خویش ادامه دهند که البته 

دراین مسیر نقش حمایت مسئولان استان از فعالان این عرصه،  مهم و ضروری است.
آمارها نشان می دهد تحریم ها نتوانسته چرخه صنعت و تولید قم را متوقف کند و این 

موضوع در گفت وگو با مسئولان اقتصادی استان مورد تأکید قرار گرفته است.
وضعیت صنعت درقم مطلوب است

استاندارقم با اشاره به نمای کلی از وضعیت واحدهای صنعتی استان در این خصوص 
گفت: وضعیت عمومی صنعت در قم مطلوب است.

بهرام سرمست بیان کرد: مطلوبیت نسبی وضعیت صنعت در این استان به معنای 
کم کاری در بهبود شرایط آن ها نیست.

وی گفت: برای بهبود وضعیت صنعت درقم از تعطیلی واحدهای صنعتی درطول یک 
سال و نیم گذشته جلوگیری به عمل  آمده است.

استاندارقم افزود: برای افزایش ظرفیت های اشتغال و تولید دراستان درزمینهٔ تکمیل 
واحدهای نیمه کاره هدف گذاری صورت گرفته است.

وی عنوان کرد: ۲۵ واحد راکد صنعتی استان تا پایان سال به مدار تولید باز خواهد 
گشت که تاکنون ۱۷ واحد ازاین بین به مدار تولید بازگشته است.

راکد  واحد  درسال ۹۹، ۲۵  استان  هدف گذاری های  طبق  داد:  ادامه  استاندارقم 
صنعتی دیگر قم هم به چرخه تولید باز می گردد.

سرمست تصریح کرد: بسیاری از واحدهای صنعتی قم باوجود تحریم های اقتصادی 
طرح های توسعه ای و افزایش ظرفیت های تولید را دنبال کرده اند.

فرآیند سرمایه گذاری در قم بسیار کوتاه شد
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم نیز گفت:  برای حمایت بیشتر از بخش 
صنعت و تولید، با فراهم شدن زمینه صدور مجوزهای بی نام در بخش سرمایه گذاری 

استان، فرآیند سرمایه گذاری درقم بسیار کوتاه شد.
مهرداد غضنفری بیان کرد:  باتلاش های صورت گرفته، برای بخش قابل توجهی از 
فرصت های سرمایه گذاری درقم، مجوزهای بی نام صادر شد تا سرمایه گذار از فرآیند 
طولانی امور اداری رها شود و به سرعت بتواند به فعالیت اقتصادی موردنظر خود بپردازد.
وی بیان کرد: درطول سال های اخیر شعارهایی که توسط رهبر معظم انقلاب انتخاب 
می شوند جهت گیری اقتصادی دارند و امسال نیز سال رونق تولید نام گذاری شده است،  
در این راستا مدیریت استان و مجموعه مدیران دستگاه های اجرایی قم تکالیفی را بر 
اساس اسناد بالادستی برای خود مشخص کرد که از مهم ترین موارد آن،  حمایت از 

سرمایه گذاری است.
وی ادامه داد:  درقالب هفت راهبرد و ۳۰ برنامه تکلیفی،  وظایفی برای دستگاه های 
اقتصادی استان مشخص  شده است تا شاهد کاهش نرخ بیکاری و افزایش سطح تولید 

باشیم.
غضنفری با اشاره به لزوم استفاده از منابع بانکی برای اجرای طرح های اقتصادی 
استان ،  گفت:  استفاده از ۱۳ هزار میلیارد تومان منابع بانکی فرصت خوبی را برای 

پیشبرد اهداف اقتصادی قم فراهم می سازد.
وی بیان کرد:  حوزه سرمایه گذاری استان قم در ۸۳ بخش و بیش از ۱۰ هزار میلیارد 
تومان فرصت فعالیت اقتصادی در زمینه های متنوع مشخص  کرده و آماده همکاری با 

بخش خصوصی برای عملیاتی شدن سریع آن ها هستیم.
وی ادامه داد:  همچنین همایش فرصت های سرمایه گذاری در قم، اردیبهشت ماه سال 

آینده برگزار و در آن تفاهم نامه های خوبی با بخش خصوصی امضا خواهد شد.
در  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه  تشکیل مستمر  قم گفت:  استاندار  معاون 
بازار،  ستاد و به صورت میدانی در میان تولیدکنندگان،  تشکیل منظم طرح تنظیم 
نقش پذیری بانک ها درروند توسعه اقتصادی استان، مشارکت فعال بخش خصوصی در 
تصمیم گیری ها،  احیای واحدهای تولیدی راکد و اتمام بسیاری از طرح های نیمه تمام 

ازجمله دستاوردهای اقتصادی استان باوجود فشار تحریم  دشمنان است.
قم ظرفیت بالایی برای بومی سازی محصولات وارداتی دارد

 رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم نیز دراین زمینه گفت: این استان برای 
بومی سازی محصولات وارداتی و حضور فعال در نهضت رونق تولید ملی، از ظرفیت  و 

توانمندی های بالایی برخوردار است.
محمود سیجانی بیان کرد: قم درتولید بسیاری از محصولات موردنیاز کشور به ویژه 
در بخش لوازم خانگی و قطعه سازی دارای واحدهای صنعتی قوی و صاحب نام است و 

می تواند بخش قابل توجهی از نیاز کشور را پاسخ دهد.
وی افزود: طی سال های اخیر، موضوع مهم پیوستگی زنجیره تولید درصنعت قم 
جدی گرفته شده و به همین دلیل هم اکنون بسیاری از صنایع فعال استان درزمینهٔ تهیه 

مواد اولیه تا تولید محصول نهایی به واردات متکی نیست.
وی ادامه داد:همچنین زیرساخت های لازم برای حضور صنایع پیشرفته درشهرک های 
صنعتی قم مهیاست و این استان برای استقبال از سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای 

تولید محصولات موردنیاز کشور، آمادگی کامل دارد.
سیجانی گفت:  بومی سازی محصولات وارداتی علاوه بر جلوگیری از خروج ارز در 
شرایط تحریم، عامل مهمی در رونق  تولید ملی است و در همین راستا، سازمان صنعت، 
معدن و تجارت قم بر اساس سیاست های اقتصاد مقاومتی با ارائه برخی تسهیلات و 

بسته های تشویقی از فعالان این حوزه حمایت  می کند.
وی بیان کرد:  قم به دلیل قرار گرفتن درقلب ایران و نزدیکی به مهم ترین بازارهای مصرف 
کشور،  از موقعیت ممتازی برای جذب صنعتگران برخوردار است و راهبرد سازمان صمت 

استقرار صنایع پیشرفته در این استان برای تولید محصولات موردنیاز مردم است.
وی ادامه داد:  یکی از مهم ترین ظرفیت های قم برای موفقیت در نهضت داخلی سازی 
محصولات و رونق تولید،  برخورداری از نیروی انسانی ماهر و کارشناس در عرصه های 
مختلف صنعت است که می توانند جدیدترین یافته های علمی را در واحدهای صنعتی 
پیاده سازی کنند. سیجانی گفت:  اکنون بسیاری از محصولات تولیدشده در قم علاوه بر 
بازارهای داخلی به بازارهای بین المللی نیز صادر می شود و مشتریان منطقه ای و جهانی،  
دیدگاه مثبتی به کالاهای ساخت قم دارند که این موضوع نیز رغبت سرمایه گذاران برای 

فعالیت در این استان را در پی داشته است.
وی ادامه داد: در راستای راهبرد تقویت تولید ملی و مقابله با تحریم های ظالمانه 
دشمنان،  استقرار و راه اندازی صنایع پیشرفته در قم اهمیت بسیار زیادی پیداکرده 
است و به همین دلیل روند استقبال از سرمایه گذاران در این بخش با سهولت و حمایت 

بیشتری نسبت به گذشته انجام می شود.
تحریم نتوانست رشد تولید و صادرات قم را متوقف کند

آمارها نشان می دهد  این موضوع گفت:  پیرامون  نیز  مدیرکل گمرکات استان قم 
تحریم های ظالمانه و فشارهای شدید اقتصادی، نتوانسته روند رو به رشد تولید و صادرات 

کالا از واحدهای صنعتی قم را متوقف سازد.
بازارهای  به  قم  گمرکات  از  کالا  تن  هزار  صادرات ۱۰۰  کرد:   بیان  خلیلی  محمد 

بین المللی به ارزش ۱۲۰ میلیون دلار که از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه صورت 
گرفته،  نشان می دهد صنعتگران این استان توانسته اند با فشار تحریم ها مقابله و روند 

فعالیت خود را حفظ و گسترش دهند.
وی با اشاره به این که صادرکنندگان قم، همچنان به دنبال گسترش فعالیت خود در 
بازارهای بین المللی هستند،  افزود: بسیاری از واحدهای تولیدی در شهرک های صنعتی 
قم باوجود فشارهای اقتصادی دشمن،  سطح تولید و اشتغال خوبی دارند و کالاهای 

تولیدی خود را به بازارهای منطقه و جهان صادر می کنند.
وی ادامه داد: اقدامات دولت در جلوگیری از واردات کالاهای غیرضروری به کشور 
نیز در این شرایط اقتصادی به کمک صنعتگران داخلی آمد و موجب شد آنان بتوانند 

با آرامش بیشتری برای پاسخ گویی به نیاز داخل،  سطح تولیدات خود را افزایش دهند.
خلیلی گفت:  روندی که برای مبارزه با فساد و قاچاق در عرصه های اقتصادی آغازشده، 
عامل مهمی برای رونق یافتن تولید ملی است و به همین دلیل تعداد قابل توجهی از 
تولیدکنندگان استان با سوددهی مناسب در بازارهای داخلی،  فرصت صادرات کالاهای 

خود را نیز پیداکرده اند.
وی بیان کرد: تولیدکنندگان و صادرکنندگان استان باید توجه داشته باشند که اهمیت 
دادن به کیفیت کالا،  نوع بسته بندی و ثبات قیمت در حفظ و گسترش بازار فروش 
محصولات آنان به خصوص در بخش صادرات، بسیار اهمیت دارد و موجب موفقیت آنان 

در شرایط رقابتی می شود.
وی ادامه داد: راهبرد نظام حمایت از تولیدکنندگان و صادرکنندگان است و به همین 
دلیل گمرکات استان قم تلاش می کند با حرکت به سمت هوشمند سازی فرآیندهای 
ترخیص کالا،  مدت زمان نگهداری کالا در گمرکات را به خصوص در بخش صادرات به 

کمتر از سه ساعت کاهش دهد.
صادرات منطقه سلفچگان ۹۶ درصد رشد داشته است

مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم نیز دراین زمینه گفت: صادرات کالاهای 
تولیدشده در این منطقه ازنظر ارزش سرمایه ای، طی سال جاری تا پایان دی ماه نسبت 

به مدت مشابه سال قبل ۹۶ درصد رشد داشته است.
سید مهدی علیزاده طباطبایی، بیان کرد: این در حالی است که حجم واردات منطقه 
نیز طی مدت یادشده نسبت به سال گذشته ۴۶ درصد کاشته یافته است و این موضوع 
به خوبی روند روبه رشد فعالیت های تولیدی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان را نشان 

 می دهد.
وی افزود: مسیر حرکت اقتصادی منطقه به سمت فعالیت های تولیدی است و حتی 
حجم زیادی از واردات انجام شده به آن را مواد اولیه موردنیاز واحدهای تولیدی تشکیل 

می دهد.
وی ادامه داد: منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان مزایای بسیاری همچون قرار گرفتن در 
چهارراه مواصلاتی کشور،  دسترسی به بازارهای عمده مصرف و همچنین برخورداری 
از برخی معافیت ها را داراست که باعث می شود تولیدکنندگان این مکان را برای فعالیت 

خود انتخاب کنند.
از مهم ترین  اقتصادی سلفچگان قم یکی  ویژه  علیزاده طباطبایی گفت: منطقه 
دستاوردهای نظام اسلامی برای ایجاد گشایش در امر تولید و اشتغال کشور است و 
توانسته در مواقع مختلف به ویژه شرایط سخت تحریم، با استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی به پویایی هرچه بیشتر اقتصاد ملی کمک کند.
و  داخلی  سرمایه گذاران  جذب  برای  گرفته شده  درنظر  امتیازهای  به  اشاره  با  وی 
بین المللی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، افزود: این منطقه دارای مجوز عام است 
و همه نوع فعالیت اعم از تولیدی و تجاری در آن مجاز محسوب می شود، ازاین رو همه 
نوع فعالیت تولیدی، تجاری و خدماتی در منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان جریان دارد  

که البته در حال حاضر بیشتر رویکرد فعالیت های اقتصادی در منطقه تولیدی است.
وی بیان کرد: مواد اولیه از خارج و داخل کشور به منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان وارد 
می شود، اما درنهایت کالای ایرانی به دست متخصصان کشورمان، در کارخانه های بومی 

و با نام ایران تولید و به بازارهای داخلی و خارجی صادر می شود.
و  پایین است  این منطقه  تولید محصول در  ادامه داد: هزینه  علیزاده طباطبایی 
تولیدکنندگان و سرمایه گذاران ایرانی می توانند محصول خود را با هزینه کمتری وارد بازار 

کنند.
منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم به عنوان مهم ترین و نزدیک ترین منطقه ویژه 
اقتصادی به مرکز سیاسی - اقتصادی کشور، به منظور تولید، صادرات و ترانزیت کالا، 
موقعیتی ممتاز داشته و قادر است نقش تعیین کننده ای در اقتصاد کلان منطقه و کشور 

ایفا نماید.
هم اکنون ۱۲۲ واحد تولیدی و تجاری در این منطقه فعالیت می کند که این رقم نمایان 

گر فعالیت ۸۷ درصد واحدهای دارای پروانه بهره برداری منطقه است.
از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه ۱۰۰ هزار تن کالا در قالب محصولاتی همچون 
گرانول،  پفک، کفش و صندل، شمش سرب، مواد و محصولات پلاستیکی و شیمیایی و 
هیدروکربن به کشورهایی مانند عراق، افغانستان، امارات، هند، پاکستان و ازبکستان به 

ارزش ۱۲۰ میلیون دلار از گمرکات قم صادر شد.
حجم سرمایه گذاری انجام شده برای واحدهای صنعتی و معدنی موجود استان ۴۸ 
هزار و ۸۵۱ میلیارد ریال است که با این حجم از سرمایه گذاری صورت گرفته در۲هزار 
و ۲۲۵ واحد صنعتی و صنایع معدنی استان برای ۵۶ هزار و ۱۵۳ تن فرصت اشتغال 

ایجادشده است.
قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، 
ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی 

خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.

تشکیل مستمر کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید گره گشا شد

صنعت قم ایستاده در برابر موج تحریم

آگهی مفقودی
مدرک فارغ التحصیلی اینجانب روح اله امیریان فرزند حسین به شماره 
ریاضی  رشته  ارشد  کارشناسی  مقطع  در  دزفول  از  صادره  شناسنامه  ۲۹ 
مرکزی   سازمان  ثبت  شماره  به   – اراک  دانشگاهی  واحد  از  صادره  کاربردی 
5۹۸۸۱  به تاریخ ۹۱/۱۲/۹  صادر گردیده است فاقد اعتبار می باشد. لذا 
از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد اراک به 

نشانی ذیل ارسال نماید.
دانشگاهی  ره–شهرک  خمینی  امام  ره-بلوار  خمینی  امام  میدان  اراک: 

دانشگاه آزاد اسلامی اراک
صندوق پستی 3۸۱35/5۶7 اداره فارغ التحصیلان

حجم دارایی های خارجی شبکه بانکی کشور در آذر امسال به ۱۰۳۴ هزار میلیارد تومان رسید که نسبت به مدت مشابه پارسال 
۱۷.۴ درصد رشد داشته که ۴۷.۸ درصد آن به بانک مرکزی اختصاص دارد.

بررسی وضعیت دارایی خارجی شبکه بانکی کشور نشان دهنده افزایش آن در سال های اخیر بوده است.
دارایی های خارجی شامل دارایی های بانک مرکزی و مؤسسه های اعتباری غیر بانکی است و شعبه های خارجی بانک های تجاری 
را در بر نمی گیرد. بر اساس تازه ترین آمار بانک مرکزی، حجم دارایی های خارجی شبکه بانکی در یکسال منتهی به آذر ۹۸ حدود 
۱۵۲ هزار میلیارد تومان رشد داشته است. در آذر ۹۷ برای بانک ها حدود ۸۸۱ هزار میلیارد تومان، دارایی در خارج کشور ثبت شده 
بود. میزان دارایی های خارجی شبکه بانکی در اسفند ۹۷ حدود ۹۱۷ هزار میلیارد تومان شده بود که تا آذر امسال ۱۲.۸ درصد رشد 

داشته است.
در اسفند ۹۶ رقم 73۲ هزار میلیارد تومان دارایی خارجی برای نظام بانکی کشور ثبت شده بود

همزمان با رشد دارایی نظام بانکی، میزان دارایی خارجی بانک مرکزی نیز روندی افزایشی داشته و در دوره یکساله منتهی به آذر 
۹۸ حدود ۶.۷ درصد را نشان می دهد. به گزارش ایرنا، میزان دارایی های خارجی بانک مرکزی از ۴۶۳ هزار میلیارد تومان در آذر 
۹۷ تا ۴۹۴ هزار میلیارد تومان در آذر ۹۸ بالا رفته است. بانک مرکزی در پایان اسفند ۹۷ معادل ۴۶۵ هزار میلیارد تومان و در اسفند 

۹۶ حدود ۴۰۷ هزار میلیارد تومان دارایی خارجی داشته است.
بانک مرکزی به تنهایی ۴۷.۸ درصد از مجموع دارایی خارجی نظام بانکی کشور را به خود اختصاص می دهد.

 دبیر انجمن ملی خرمای ایران گفت: با توجه به حضور رقبای سرسخت در بازار صادراتی خرما هر گونه اعمال عوارض گمرکی یا 
ممنوعیت صادرات می تواند برای ما نتایج جبران ناپذیر داشته باشد.

مقداد تکلوزاده با اشاره به تصمیم وزارت صمت برای دریافت عوارض صادراتی از خرما، اظهار کرد: از سال گذشته وزارت صمت 
زمزمه دریافت عوارض صادراتی از خرما را مطرح کرد از همان زمان ما درباره نتایج منفی این تصمیم هشدار داد  ه ایم.

وی ادامه داد: بارها در جلسات وزارت صمت و سازمان توسعه تجارت و نامه های که به دستگاه های مربوطه ارسال کردیم درباره تاثیر 
جبران ناپذیر این تصمیمات بر بازار صادراتی خرمای ایران گفته ایم.

تکلوزاده با تاکید بر اینکه الجزایر، عمارات و تونس به دنبال جایگزینی خرمای ایران با محصول خود در بازار جهانی هستند، افزود: 
با توجه به قیمت و کیفیت خرمای کشورهای مذکور هر نوع خلاء در بازار از سوی ما مشکلات جدی را برای بازار صادراتی خرمای 
ایران ایجاد می کند. وی اضافه کرد: وجود رقبای جدی در بازار خرما این موضوع را به دستگاه های تصمیم گیرنده گوشزد می کند که 

تصمیمات خود را کارشناسی تر و دقیق تر بگیرند.
تلکوزاده با بیان اینکه بارندگی های سال گذشته و سال جاری تولید را افزایش داده است، اظهار کرد: بارندگی های سال گذشته 
و سال جاری در استان های خوزستان، بوشهر و فارس موجب افزایش ۱۰۰ تا ۱۵۰ هزارتنی تولید خرما در کشور شده است این در 

حالی است که آمار نشان از کاهش صادرات این محصول در سالجاری نسبت به سال گذشته دارد.
وی میزان کاهش صادرات خرما در سالجاری را ۳۰ تا ۴۰ درصد نسبت به سال گذشته عنوان کرد.

بانک مرکزی اعلام کرد

رشد ۱۷.۴ درصدی دارایی های خارجی شبکه بانکی کشور
دبیر انجمن ملی خرمای ایران خبرداد

 کاهش ۴۰ درصدی قیمت خرما نسبت به سال گذشته

یک کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه عزم دولت پررونق کردن بازار سرمایه است، 
گفت: اگر اتفاقی در عوامل اصلی بازار رخ ندهد، همچنان فضای مثبتی برای رشد بازار 
سرمایه و رکوردشکنی های جدید شاخص بورس برای امسال و سال آینده وجود خواهد 

داشت.
»سلمان نصیرزاده« علت عمده رشد شاخص بورس در بازار را ورود جریان پرقدرت 
نقدینگی به بازار سرمایه مطرح کرد و افزود: جذابیت ورود نقدینگی به بورس برای 
صاحبان سرمایه ناشی از اعمال محدودیت های ایجاد شده از سوی بانک مرکزی مانند 
ارائه مدارک برای ورود و خروج مبالغ بیش از یک میلیارد تومان و قوانینی مبنی بر کاهش 
سرعت جریان نقد برای نقل و انتقال مالی به سایر بازارها بوده است که باعث شده بازار 
سرمایه پول های سرگردان را به واسطه ورود آسان تر نقدینگی نسبت به سایر بازارها به 
خود جذب کند. وی با بیان اینکه مدیران سازمان بورس باید قادر به حفظ نقدینگی 
در بازار سرمایه به صورت پایدار باشند، گفت: اعمال افزایش سرمایه شرکت ها که در 
روند بازار سرمایه موثر هستند در ماندگاری نقدینگی در بورس کمک کننده خواهد بود.
نصیرزاده با تاکید بر اینکه سرعت جریان گردش معاملات در بازار به دلیل افزایش 
ورود جریان نقدینگی در بازار قابل توجه است، اظهار داشت: قیمت ها در بازار موازی 

به واسطه انتظارات تورمی افزایش یافته و نقل و انتقال در این بازارها به حدی نیست که 
پول ها به راحتی در این بازارها قادر به گردش باشند از این جهت اکنون بازار سرمایه محل 

مناسبی برای جذب نقدینگی های سرگردان شده است.
رشد بازار تا کجا ادامه دارد؟

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه رشد بازار تا کجا ادامه دار است و می تواند 
نقدینگی را به سمت خوب جذب کند، افزود: در این زمینه باید یک مقایسه تاریخی را از 
سال های بین ۸۲ تا ۸۴، ۹۰ تا ۹۲ و مقطعی که اکنون در آن قرار داریم مدنظر قرار دهیم 

که بازار به صورت فزاینده ای مورد توجه صاحبان سرمایه قرار گرفت.
نصیرزاده اظهار داشت: در مقطع بین سال های  ۸۲ تا ۸۴ به واسطه رونقی که در کل 
اقتصاد کشور رخ داد شاهد توجه همه سرمایه گذاران به بازار سرمایه بودیم و بعد از آن به 
دلیل کاهش قیمت های جهانی و فضای اقتصادی حاکم در کشور با افت رشد در بازار 
سرمایه مواجه بودیم. این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در سال ۹۲ تا ۹۴ بازار 
سرمایه به دلیل وجود فضای تورمی و تحریم ها با رشد همراه شد و بعد از آن دولت به 
واسطه کاهش تحریم و تنش های اقتصادی، ورود پول های جدید و تزریق منابع مالی 

قادر به مدیریت نظام اقتصادی بود.
وی با بیان اینکه صاحبان سرمایه و سرمایه گذاران چشم انداز روشنی نسبت به بازار 
سرمایه ندارند، افزود: چشم انداز موجود از آینده فضای اقتصادی خوشبین نیست، این 
موضوع منتج می شود به اینکه در آینده شاهد انتظار فضای تورمی خواهیم بود تا جایی 

که امکان تبدیل شدن سرمایه به کالا وجود دارد.
نصیرزاده خاطرنشان کرد: آثار آن را در مقاطع زمانی مختلف شاهد هستیم، بازارهای 
موازی کاملا تحت سیطره ورود جریان نقدینگی هستند و در بورس کالا هم شاهد رونق 

قابل توجه و ورود منابع مالی به این بورس هستیم.
وی افزود: تقاضای مازاد در خرید کالاهایی که در بورس کالا وجود دارد شکل گرفته 
است، افرادی که مصرف کننده هستند انتظار خرید کالا با قیمت بالاتری برای سال 

آینده را دارند؛ بنابراین تقاضا برای خرید سلف در بورس کالا افزایش پیدا کرده است.
بورس، فضای جذاب برای سرمایه گذاری

این کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: بورس در جامعه به عنوان یک فضای جذاب 
برای سرمایه گذاری شناخته شده است که این موضوع باعث ورود پول های خرد به 

سمت این بازار و رشد P/E بازار در مقطع فعلی شده است.
وی اظهار داشت: مدیران سازمان باید از طریق ابزارهایی که در اختیار دارند بتوانند 
منابع چشمگیری که به صورت روزانه وارد بازار می شوند را حفظ و جذابیت های لازم 
برای سرمایه گذاری را ایجاد کنند. نصیرزاده خاطرنشان کرد: هرچقدر که بورس قادر به 
حفظ جذابیت و منابع موجود در داخل بازار باشد سایر بازارها از فضای سوداگرانه خارج 
و بازار سرمایه هم پویایی خود را حفظ خواهد کرد، همچنین این منابع از طریق ورود در 

بخش تولید می تواند باعث ایجاد اتفاقات مثبتی برای اقتصاد کشور شود.
به گفته این کارشناس بازار سرمایه، اکنون فرصت مناسبی است تا نهادهای دولتی  

و غیردولتی از فضای موجود استفاده و بسیاری از شرکت ها را وارد بازار سرمایه کنند.
وی با بیان اینکه بازار سرمایه اکنون در شرایطی قرار دارد که می تواند پذیرای ورود 
شرکت های بزرگ باشد، افزود: ممکن است در آینده نه چندان دور بازار سرمایه به عنوان 
ریسک اقتصادی کشور مطرح شود، بدین معنا که با خروج منابع از بورس چه بازاری را 

می توان برای آنها تعریف کرد.
نصیرزاده چشم انداز موجود برای بازار سرمایه را افزایشی دانست و افزود: در وضعیت 
فعلی سهم هایی در بازار وجود دارند که به صورت حبابی در حال افزایش هستند، نکته 

مهم در بازار این است که مسیر بازار را شرکت های بزرگ تعیین می کنند.
شرکت های بزرگ،  چراغ راهنمای بازار سرمایه

 وی با بیان اینکه شرکت های بزرگ به عنوان چراغ راهنمای بازار محسوب می شوند، 
گفت: زمانی که شرکت های بزرگ در بازار را مورد ارزیابی قرار می دهیم شاهد هستیم 
که این شرکت ها می توانند ۷۰ درصد از ارزش کلی بازار را شکل دهند و از نظر سودآوری 

همچنان با رشد منطقی همراه خواهند بود.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: تا زمان حفظ فاکتورهای مهم اقتصادی مانند نرخ 
ارز، قیمت جهانی و توانایی فروش شرکت ها، بازار سرمایه به لحاظ سودآوری جذاب 
خواهد بود و در صورت ادامه این روند، بورس، محل مناسبی برای جذب پول های 
درشت خواهد بود اما سرمایه گذار باید دقت بیشتری در انتخاب سهام خود داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: اگر فاکتورهای انتظارات تورمی بازار جهانی، توانایی شرکت ها 
برای فروش و پیدا کردن بازار جدید مورد توجه قرار گیرد می توان گفت همچنان موتور 

حرکت بین بازارهای مختلف با بازار سرمایه خواهد بود.

کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد

ادامه رکوردشکنی های شاخص بورس تا سال آینده
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در گفتگو با یک کارشناس حقوقی بررسی شد

 امکان تغییر نتایج پرسپولیس و سپاهان در 
آسیا چقدر است؟

 یک کارشناس حقوقی ضمن بررسی شکایت باشگاه پرسپولیس از تیم الدحیل قطر 
و شکایت باشگاه العین امارات از سپاهان، احتمال تغییر نتیجه این دو مسابقه در لیگ 

قهرمانان آسیا را منتفی دانست.
در پایان هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا دو بحث قابل توجه در مورد باشگاه های 
ایرانی حاضر در این مسابقات شکل گرفت. ابتدا بحث شکایت پرسپولیس از باشگاه 
الدحیل قطر و درخواست از کنفدراسیون فوتبال آسیا برای تغییر نتیجه این مسابقه 
بود. استدلال پرسپولیسی ها دوکارته بودن »المعز علی« مهاجم قطری این تیم بود و 

اینکه وی از بازی با پرسپولیس محروم بوده است.
بحث دیگر مرتبط با باشگاه سپاهان بود. سپاهان در شرایطی العین را با نتیجه ۴ بر 
صفر شکست داد که بعد از این مسابقه شائباتی از شکایت باشگاه العین از سپاهان 
مطرح شد. گفته می شد العینی ها همانند باشگاه پرسپولیس به دوکارته بودن سعید 

آقایی بازیکن سپاهان اعتقاد داشته اند که نباید مقابل این تیم بازی می کرده است.
 برای بررسی این دو ادعای مطرح شده و احتمال تغییر نتیجه بازی پرسپولیس - 

الدحیل و سپاهان - العین با میرحیدری مشاور حقوقی گفتگو کرده ایم.
میرحیدری در این خصوص گفت: روال اعتراض برای تغییر نتیجه یک مسابقه به این 
شکل است که ابتدا تا دو ساعت بعد از اتمام مسابقه باید اعتراض کتبی و با امضای 
سرپرست تیم به ناظر مسابقه تقدیم شود. سپس باشگاه ۴۸ ساعت فرصت دارد تا 
جزئیات شکایتش را خطاب به دبیر کل کنفدراسیون فوتبال آسیا بفرستد و مبلغ ۵۰۰ 

دلار حق شکایت را بپردازد.
وی ادامه داد: دیروز مدیر محترم بین الملل باشگاه سپاهان علی رغم اینکه در سفر 
ازبکستان حضور داشتند با توجه به اهمیت موضوع برای باشگاه و هواداران چندین بار 
با بنده تماس گرفتند و بنده به ایشان توصیه کردم قبل از هر اقدامی دریافت یا عدم 
دریافت شکایت از سوی باشگاه العین را از ناظر بازی سوال کنند. ایشان هم دریافت هر 
نوع شکایت را تکذیب کرد و بدین ترتیب اساساً شکایتی از جانب العین مطرح نشده تا 

بحث مسائل ماهیتی قضیه مطرح شود.
این کارشناس حقوقی در ادامه درباره شرایط پرسپولیس هم گفت: آنچه که من 
می دانم این است که پرسپولیس نه دو ساعت بعد از مسابقه و نه ۴۸ ساعت بعد از 
آن شکایت و اعتراضشان را به ناظر و دبیر کل AFC نداده است. باشگاه پرسپولیس 
در اطلاعیه خود گفته است امور بین الملل باشگاه پیگیر است. در حالی که چون 
قانون را رعایت نکرده، بر فرض صحت و تطبیق امر با قانون تغییر نتیجه ممکن نیست. 
البته من درباره ماهیت و نتیجه صحبت نمی کنم و صحبتم صرفاً رعایت جهات شکلی 

قضیه است.
میرحیدری خاطرنشان کرد: خارج از این موضوع باید بدانیم کیفیت و ثبات قوانین 
در AFC پایین است و مقررات خود در این موارد را مدام تغییر می دهند در حالی که 
شما چنین چیزی را فیفا نمی بینید. مثل اینکه وکیل وقت باشگاه سپاهان در قضیه 
رحمان احمدی )بازیکن سابق سپاهان( به یک حکم منسوخ شده AFC استناد کرده 
بود که می گفت محرومیت بازیکنان می تواند در بازی های داخلی هم اعمال شود و با 
این استدلال غلط سپاهان آن پرونده را باخت . در مجموع صحبت من شکل کار است 
که گویا رعایت نشده است. متأسفانه باشگاه ها و بعضی از مدیران فوتبالی ما نسبت به 

قوانین و شرح وظایفشان اشراف ندارند و این انتقاد به آنها وارد است.
کارشناس حقوقی در پایان گفت: به هر حال باید قبول کرد از لحاظ ماهیتی موضوع 
کارت های بازیکنان هم به دلیل احکام متناقض دارای ابهاماتی است و توصیه من این 
است که طرف های ذینفع برای روشن شدن موضوع هر چه سریع تر با AFC مکاتبه 

کنند.

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد:

 یزدانی ۲۰ روز دیگر به کشتی باز می گردد
 سرمربی تیم ملی کشتی آزاد گفت: حسن یزدانی عمل بسیار خوبی را پشت سر 

گذاشته و ۲۰ روز دیگر به کشتی بازخواهد گشت.
رقابت های کشتی بزرگسالان قهرمانی آسیا روزهای ۲۹ بهمن تا ۴ اسفندماه سال 

جاری در شهر دهلی نو کشور هند برگزار می شود.
»غلامرضا محمدی« در حاشیه تمرینات تیم ملی افزود: در حال حاضر آخرین اردوی 
خود را پیش از مسابقات قهرمانی آسیا که قرار است اوایل اسفند در هندوستان برگزار 

شود سپری می کنیم.
وی اظهار داشت: اگر چه این مسابقات برای کسب سهمیه المپیک نیست اما جزء 
رنکینگ سیستم است و در قرعه کشی المپیک به ما کمک می کند. نخستین مسابقه 
گزینشی المپیک در فروردین ماه برگزار خواهد شد که احتمالا به دلیل شیوع کرونا در 

کشوری غیر از چین است.
محمدی خاطر نشان کرد: منطق این را می گوید که اول به فکر کسب سهمیه های 
کامل المپیک باشیم و بعد به مدال فکر کنیم. تاکنون ۲ سهمیه )در وزنهای ۵۷ و ۸۶ 
کیلوگرم( گرفتیم و امیدوارم چهار سهمیه دیگر را کامل کسب کنیم هرچند کارمان 

سخت است. تمام تلاش خود را می کنیم که با تیم کامل به المپیک برویم.
دارنده چهار مدال پیکارهای قهرمانی جهان در خصوص وضعیت »حسن یزدانی« 
گفت: او یک عمل موفقیت آمیز را پشت سر گذاشت و اکنون شرایط خوبی دارد. او پس 
از بازگشت تیم از مسابقات قهرمانی آسیا حدود ۲۰ روز دیگر به روی تشک خواهد رفت. 

برای شروع تمرینات جدی »حسن یزدانی« هیچ عجله ای نداریم و ریسک نمی کنیم.
او در مورد میزان آمادگی سایر ملی پوشان نیز خاطر نشان کرد: »علیرضا کریمی« 
مصدومیتی از ناحیه رباط پا داشت که الان شرایط خوبی دارد و آرام آرام مرور فن 
می کند. سایر نفرات هم در شرایط خوبی هستند و امیدوارم دیگر آسیب دیدگی نداشته 

باشیم.
محمدی درباره حمایت ها از تیم ملی کشتی گفت: جلسات مختلفی را با وزیر ورزش 
و جوانان و همچنین رییس کمیته ملی المپیک داشتیم که جنبه حمایتی داشت و 
دلگرم کننده بود؛ ولی امیدوارم به صورت عملی هم این اتفاق بیفتد. ما توقع زیادی جز 

شرایط اردویی مناسب و حضور در تورنمنت های مورد نظرمان نداریم.
سرمربی تیم ملی در پایان گفت: امیدوارم و آرزو دارم در توکیو بتوانیم پیام آور شادی 
برای مردم ایران باشیم. هر چند در المپیک کار سخت است ولی توقع مردم از کشتی 

به حق است و برای لبخند و شادی آنها هر تلاشی می کنیم.
 

وضعیت عجیب حریف پرسپولیس؛ 

بهترین فرصت برای شکستن طلسم
 تیم الشارجه امارات در هشت بازی اخیر خود ۶ شکست داشته و در ۱۱ بازی متوالی 

نتوانسته دروازه اش را بسته نگه دارد.
تیم فوتبال پرسپولیس در چارچوب هفته دوم مرحله گروهی مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا باید به مصاف تیم الشارجه امارات برود. دیداری که برای هر ۲ تیم حائز اهمیت 

است چرا که در هفته نخست شکست خوردند.
سرخپوشان تهرانی در حال حاضر در لیگ برتر ایران صدرنشین هستند و وضعیت 
خوبی دارند اما حریف آنها وضعیتی برعکس دارد. تیم الشارجه که مدافع عنوان 
قهرمانی لیگ امارات نیز به حساب می آید هم اکنون در جدول ۱۴ تیمی لیگ امارات 

در رده پنجم قرار دارد و فاصله اش با تیم نخست هشت امتیاز است.
شارجه در هشت بازی اخیر خود در تورنمنت های مختلف ۶ شکست داشته و تنها 
یک بار بع پیروزی رسیده است. این تیم چهار باخت، یک تساوی و یک برد در لیگ، 
یک شکست در بازی دوستانه و یک باخت در لیگ قهرمانان را تجربه کرده و با این 
وضعیت به استقبال دیدار با پرسپولیس آمده است. الشارجه در ۱۱ بازی اخیر خود 
نتوانسته دروازه اش را بسته نگه دارد و در همه مسابقات حداقل یک گل دریافت کرده 
است. آنها به تیم های الظفره، الوحده، عجمان، شباب الاهلی، خورفکان و التعاون 
باخته اند و فقط مقابل العین به تساوی رسیدند و از سد الاتحاد کالبا گذشتند. حال 
باید دید شاگردان یحیی گل محمدی می توانند بعد از پنج باخت پیاپی خارج از خانه 
در لیگ قهرمانان آسیا سرانجام این طلسم را بشکنند یا خیر. به نظر می رسد بهترین 

فرصت ممکن برای انجام این کار فرا رسیده است.

مدیر باشگاه فرانسوی اعلام کرد؛

دلیل منتفی شدن انتقال طارمی به باشگاه بوردو
مهدی  حضور  شدن  منتفی  دلیل   

طارمی در تیم بوردو فرانسه اعلام شد.
مهدی  جدی  پیشنهادات  از  یکی 
طارمی مهاجم ایرانی تیم ریوآوه پرتغال 
در نقل و انتقالات زمستانی از تیم بوردو 
فرانسه بود اما در نهایت باشگاه ریوآوه با 

این انتقال مخالفت کرد.
باشگاه  ورزشی  مدیر  ماکیا«  »ادواردو 
بوردو چند روز پس از بسته شدن پنجره 
نقل و انتقالات زمستانی فرانسه، درباره 
توضیحاتی  ایرانی  مهاجم  به  پیشنهاد 

داد.
تا  کردم  تلاش  من  گفت:  ادواردو 
مهدی طارمی را به بوردو بیاورم اما او یکی از مهمترین بازیکنان تیم ریوآوه بود و آنها هم 
نتوانستند جایگزینی برای وی پیدا کنند. این مدیر باشگاه بوردو تصریح کرد: من روی 

انتقال قرضی بازیکن هم کار کردم ولی فکر نمی کنم این ایده خوبی باشد.

سرمربی جدید تیم ملی فوتبال ایران با بیان اینکه فدراسیون فوتبال بداند با یک مربی 
راستگو روبه رو است، گفت: هیچکس نمی تواند من را بخرد و لیست سیاهی در تیم ملی 

وجود نخواهد داشت.
دراگان اسکوچیچ روز پنجشنبه ۱۷ بهمن به صورت رسمی از سوی فدراسیون فوتبال 
به عنوان سرمربی جدید تیم ملی به جای مارک ویلموتس معرفی شد. نشست خبری و 
معارفه اسکوچیچ امروز شنبه در هتل آکادمی فوتبال برگزار شد و سرمربی جدید تیم ملی 

به سئوالات خبرنگاران پاسخ داد.
اسکوچیچ در ابتدای این نشست خبری گفت: روز مادر را به همه بانوان تبریک می 
گویم چون بدون حضور مادران ما در این سالن نبودیم. ابتدا درباره برنامه آماده سازی تیم 

ملی صحبت می کنم.
وی گفت: انتخاب بنده به عنوان سرمربی تیم ملی ایران افتخار بزرگی است. یک مربی 
خارجی بعد از ۵ سال حضور در عرصه باشگاهی به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب می 

شود و این مسئولیتم را سنگین می کند.
تیم ملی در مسیر درستی نیست

اسکوچیچ تاکید کرد: تیم ملی در بازی های انتخابی جام جهانی در مسیر درستی قرار 
نگرفته است ولی بنده اینجا هستم تا با تمام انرژی مثبت و دانش و تجربه ای که به کار می 

گیرم برای موفقیت تیم ملی تصمیم بگیرم.
بازی به بازی برد می خواهیم 

سرمربی تیم ملی یادآور شد: دوست دارم به صورت شفاف درباره اهدافم صحبت کنم. 
بعد از اظهاراتی که در رسانه های ایران مطرح شده است باید بگویم می خواهیم مسابقات 
را بازی به بازی با برد پشت سر بگذاریم که در نهایت منجر به صعودمان به جام جهانی 

می شود.
تعامل سازنده با باشگاه ها

وی ادامه داد: در رابطه با باشگاه هایی که خواهم داشت، با آغوش باز به پیشنهاد مربیان 
لیگ برتری گوش می دهم. تعامل سازنده ای با باشگاه ها خواهم داشت. هر موردی 

که باشگاه ها نیاز داشته باشند و پیشنهاد بدهند ۲۴ ساعته در خدمت آنها خواهم بود.
بازیکنان ایرانی را درک می کنم

اسکوچیچ افزود: یکی از فوایدی که حضور بنده در تیم ملی دارد این است که با فوتبال 
باشگاهی ایران آشنا هستم و بعد از پنج سال حضور در ایران،  ذهنیت بازیکنان ایرانی را 
درک می کنم. قطعا این موضوع می تواند یک نکته مثبت باشد. من کارم را شروع کرده 
ام و اولین مرحله به پایان رسیده است. مرحله اول تجزیه و تحلیل مسابقات تیم ملی و زیر 
نظر داشتن باشگاه هایی که ملی پوشان در آن حضور دارند، بوده است. عملکرد بازیکنان 

را بررسی کرده ام. همچنین بازی های لیگ قهرمانان آسیا را. 
وی اظهار کرد: تمام نکات مثبت و منفی تیم ملی را در نمایش های قبلی استخراج 
کرده ایم و باید تمرکز بیشتری روی بازی های پیش رو انجام بدهیم؛ روی بازیکنانی که 
در تیم های بین المللی توپ می زنند. از همینجا پیامی را به بازیکنان ایران می دهم و 
آن این است که همه شانس مساوی برای حضور در تیم ملی دارند و دعوتشان بستگی 

به عملکردشان دارد.
سرمربی تیم ملی ایران اظهار کرد: طی چند روز آینده برنامه ما به این شکل خواهد بود. 
تمرکزمان روی لژیونرها است. باتوجه به پراکندگی لیگ هایی که ایرانی ها در آن هستند 
برایم میسر نیست که بازی همه را از نزدیک تماشا کنم ولی تا جایی که امکان داشته باشد 
تلاش می کنم حتما از طریق تماس تلفنی با آنها ارتباط بگیرم. با آنها صحبت و سعی می 

کنم انرژی مثبتم را به بازیکنان منتقل کنم.
انتظار تغییر بزرگ نداشته باشید

اسکوچیچ گفت: بررسی ما ادامه خواهد داشت تا به مرحله بعد برسیم. باتوجه به زمان 
باقی مانده تا بازی بعدی تیم ملی نباید انتظار تغییر بزرگ داشته باشیم ولی رفته رفته 

تزریق افکار و شخصیتم را شاهد خواهید بود.
وی ادامه داد: قبل از اینکه به مرحله انتخاب بازیکن برسیم مدل بازی تیم را انتخاب 
خواهیم کرد. به طور کلی باید بگویم ساماندهی تیم را زیر نظر خواهیم داشت و سپس یک 
تیم ملی توانا و پویا را شاهد خواهیم بود. در مورد ارتباط با باشگاه ها باید بیشتر توضیح 
بدهم. شاید از یک بازیکن در باشگاه خواسته های متفاوتی نسبت به تیم ملی باشد. این 
نیازمند ارتباطی پایدار بین کادر فنی تیم ملی و مربی باشگاهی است.. نمی خواهم درباره 
ارتباط تیم ملی با باشگاه ها در زمان کی روش صحبت کنم ولی آنچه که می گویم این 
است که باید بازیکنی که من انتخاب می کنم، مربی باشگاهی بداند از او چه می خواهم و 
من هم این را متوجه بشوم. همچنین ارتباطات اروپایی بسیار گسترده ای برای لژیونرهای 

ایرانی دارم. خیلی از مربیان لژیونرهای ایرانی، دوستان من هستند.
بعد از اظهارات ابتدایی اسکوچیچ، خبرنگاران برای سئوال از سرمربی تیم ملی پشت 
تریبون قرار گرفتند. خبرنگاری از اسکوچیچ پرسید که چقدر امیدوار است تیم ملی ایران 

مجددا به دوران اقتدار زمان کارلوس کی روش برگردد و به جام جهانی صعود کند.
اسکوچیچ گفت: همه اینجا هستیم تا حمایت از تیم ملی را نشان بدهیم. با القای جو 
مثبتی که در تیم ملی داریم کار را پیش می بریم. با شناختی که از فوتبال ایران داریم 
برنامه ها را اجرایی می کنیم. از هیچ تلاشی دریغ نمی کنیم. امیدوارم بازیکنان هم پیام 
مرا گوش بدهند. آنها را تشویق می کنم تا دست به دست هم بدهیم تا فصل جدیدی را 
از نتیجه گیری رقم بزنیم البته برای کسب این موفقیت نیاز به تمام جامعه فوتبال نظیر 

شما رسانه ها داریم.
با لژیونرها در ارتباط نزدیک هستم

سرمربی تیم ملی در پاسخ به سئوالی مبنی بر برنامه هایش برای مدیریت لژیونرها و 

همچنین دستیارانش در تیم ملی گفت: مدیریت بازیکنان لژیونر بخشی از شخصیت بنده 
است تا انگیزه بازیکنان را بالا ببرم. بازیکنان آنقدر حرفه ای هستند که بدانند این افتخار 

بزرگی است. از نزدیک با لژیونرها در ارتباط خواهم بود.
در حال بررسی گزینه های دستیاری هستم

وی درباره دستیارانش در تیم ملی تصریح کرد: این روزها درگیر مذاکرات گوناگون برای 
انتخاب دستیاران هستیم. قطعا از دانش و تجربه در این کادر استفاده می شود. کاری که 
می کنیم ادامه راهی است که رفته ایم. درچند روز آینده مشخص می شود چه کسانی به 
تیم ملی اضافه می شوند. در کرواسی یک ضرب المثل داریم که معادل فارسی آن این می 

شود که هر سری یک عقلی دارد. باید مشورت کنیم.
نمی توانم در مورد اتفاقات پشت صحنه صحبت کنم

سرمربی تیم ملی درباره نقش افراد غیر فوتبالی در انتخابش به عنوان سرمربی ایران 
تاکید کرد: نمی توانم راجع به اتفاقات پشت صحنه اظهارنظر کنم. فدراسیون باید بگوید. 

شناخت من از فوتبال ایران عاملی بود که فدراسیون مرا انتخاب کرد.
انتخابم خبرساز شد!

اسکوچیچ درباره اینکه پنجمین مربی کروات فوتبال ایران است و اینکه آیا مشورتی با 
دیگر مربیان خارجی ایران برای حضور در تیم ملی داشته است؟ گفت: من مفتخر هستم 
که ارتباط تنگاتنگی بین ایران و کرواسی وجود دارد. چند روز پیش خدمت سفیر کرواسی 
در ایران بودم و این را به او هم گفتم. افتخار می کنم به عنوان یک مربی کروات دیگر در 
تیم ملی ایران هستم. قبل از اینکه بنده انتخاب شوم صحبتی با مربیان هموطنم نداشتم 
ولی برانکو ایوانکوویچ اولین نفری بود که بعد از انتشار خبر، به من تبریک گفت. همچنین 
بلاژوویچ هم درباره من در رسانه ها صحبت کرد ولی شخصا با ایشان صحبتی نداشتم. 
خبر انتصاب بنده به عنوان سرمربی تیم ملی بسیار خبرساز بود چرا که برای اکثر رسانه 

های کروات هم مهم است که هموطنشان سرمربی تیم ملی دیگری شده است.
اردوهای تیم ملی در ایتالیا و اسپانیا

سرمربی تیم ملی درباره مشکلات مالی و اینکه آیا توانایی برگزاری بازی های تدارکاتی 
باتوجه به ارتباطاتان دارید؟ گفت: تقویم بازی های من مشخص است. همانطور که گفتم 
ارتباطات بسیار خوبی دارم که بیشتر آنها در ایتالیا و اسپانیا است. امیدوارم بتوانیم از این 

موضوعاتی که گفتید سود ببریم. فدراسیون فوتبال از هیچ تلاشی دریغ نمی کند.
بیماری ام معالجه شد!

اسکوچیچ در پاسخ به سئوال خبرنگاری درباره جدایی اش از صنعت نفت و اینکه گفته 
بود به خاطر مشکلات خانوادگی و بیماری از این تیم جدا می شود، اظهار کرد: درباره 
بیماری باید بگویم مدام در رسانه ها می خوانم که مشکل قلبی دارم. از طریق رسانه ها 
متوجه شدم مشکل قلبی دارم! من مشکل آلرژی به هوا داشتم که در آبادان بیشتر بود. 

خوشبختانه درمان و معالجه شد!
از حضور در تیم ملی خبر نداشتم

وی افزود: وقتی بنده صنعت نفت را ترک کردم اطلاعی از حضور در تیم ملی نداشتم. 
حتی این بحث از طرف مدیرعامل باشگاه صنعت نفت مطرح شد و مرا تشویق کردند 
حالا که با نفت آبادان قرارداد ندارم به تیم ملی بروم. پنج، شش باشگاه مهم با من تماس 
گرفتند ولی طبق تعهد اخلاقی به صنعت نفت قول داده بودم که به تیم دیگری نروم ولی 
تیم ملی ایران قطعا موضوعی متفاوت است. باعث افتخارم خواهد بود که می توانم در 

تیم ملی خدمت کنم.
سرمربی تیم ملی همچنین درباره اینکه گفته می شود وزن او از وزن تیم ملی ایران کمتر 
است و با  مربیان سابق تیم ملی فوتبال ایران مقایسه می شود، گفت: تحصیلات بنده 
مرتبط با کاری است که انجام می دهم. مسابقات بزرگی مربی بوده ام. در لیگ قهرمانان 
آسیا حضور داشته ام. دانش و تجربه ام به من کمک می کند. در چهار کشور به فینال 
رسیدم که اینها تجارب ارزشمندی است. من در ایران مربی تیم هایی بودم که شاید 
بازیکنان صاحبنام نداشتند ولی الان بهترین های ایران را در اختیار دارم تا آن مدلی که 

مدنظرم است را در زمین پیاده کنند.
خودم را با بقیه مقایسه نمی کنم

سرمربی تیم ملی در پاسخ به پرسشی که وی را با مربیان دیگر مقایسه کرد، گفت: به 
همه نظرات احترام می گذارم. خودم را با سایر مربیان مقایسه نمی کنم بلکه با گذشته 
خودم مقایسه می کنم و می گویم دراگان قبلا چطور بوده و الان چطور است. همه 
صحبت ها را با آغوش باز پذیرا هستم. حتی  با افراد منتقد با احترام برخورد می کنم. فکر 

می کنم جمعی که قرار است من در آن فعالیت کنم، خیلی مهم است.
حضور در جام جهانی برای همه خوب است

اسکوچیچ افزود: هدفمان بالا بردن سطح استانداردها و نمایش بهتر است. انتظاری 
که دارم ارتباطات مستمر و سازنده با مربیان است. هر زمانی پذیرای نظرات مربیان لیگ 
هستم. باید محیط خوبی را برای بازیکنان فراهم کنیم تا بنده بتوانم به اهدافی که می 
خواهم با تیم ملی برسم. الان من بخشی از شما هستم. اگر کشور ما در جام جهانی موفق 

شود، این اتفاق خوبی برای همه خواهد بود.
درگیر بازی دلال ها نمی شوم

وی درباره شائبه انتخابش به عنوان سرمربی جدید تیم ملی و احتمال دعوت از نفرات 
جدید به تیم ملی ایران گفت: انتظار چنین سئوالی نداشتم! نمی خواستم درباره خودم 
صحبت کنم ولی سئوال شما بنده را مجاب می کند، صحبت کنم. من در دو دانشگاه 
و یک آکادمی فعالیت داشته ام. در کرواسی و اسلوونی ۴ جام بردم. النصر عربستان و 
فولاد را در جام باشگاه های آسیا هدایت کردم. من درباره تجاربم در ایران صحبت کردم. 
بگذارید روشن تر بگویم. اگر قرار است کارگزاران و اینجنت ها مرا به شمال و سپس به 

جنوب ایران ببرند، باید بگویم کارشان را بد انجام داده اند. من اگر بخواهم داخل پارک به 
مسیر دیگری بروم، روی گل ها پا نمی گذارم و از مسیر مشخصی می روم. من درگیر این 

بازی ها نمی شوم و فوتبال را فقط با تجربه و دانش خودم دنبال می کنم.
آنهایی که لیاقت دارند را دعوت می کنم

سرمربی تیم ملی درباره امکانات کمپ تیم های ملی و همچنین نظر داشتن روی دیگر 
لژیونرهای فوتبال از جمله لیگ آذربایجان گفت: امکانات خوبی داریم که به ما کمک می 
کند به هدفمان نزدیک شویم. با تمام بازیکنان حرفه ای برخورد می کنم چه می خواهند 
در لیگ آذربایجان باشند چه در لیگ های دیگر. قطعا شجاعت این را دارم که هرکسی که 

لیاقت تیم ملی دارد را دعوت کنم.
مشکلات مالی دردسر می شود؟

خبرنگاری به اسکوچیچ گفت که مشکلات مالی برای دیگر مربیان خارجی مشکل ساز 
شد و اینکه چه برنامه ای برای مدیریت این مشکل در تیم ملی دارد.

اسکوچیچ در پاسخ تاکید کرد: در کل بنده مطلع از موقعیت فعلی هستم که به خاطر 
تحریم ها ایجاد شده است. در مورد صنعت نفت شاید صبح و شب وقتم را گذاشتم تا 
بازیکن خارجی مناسبی را پیدا کنم ولی به خاطر همین معضل نتوانستند به ایران بیایند. 
البته چالش دیگر من در صنعت نفت این بود که چهار ماه حقوقی را دریافت نکردم و 
خودم هم نمی خواستم تا پول بازیکنان پرداخت شود. در نهایت به من قول دادند دو روز 

بعد از اینکه حق الزحمه بازیکن پرداخت شد، پولم را بدهند.
همه چیز بستگی به نتایج دارد

وی گفت: آن موقع این اتفاق رخ نداد و دو ماه گذشت تا شرایط سخت تر شد چون از 
یک سو باید به قراردادم پایبند می شدم و از سوی دیگر به کارم می رسیدم. در تیم ملی 
اگر صحبت کنم همه از این شرایط آگاه هستند. همه باید کمک کنند تا با بهترین شکل 
آماده شویم. در مورد شخص خودم هم باید بگویم تمرکزم روی کارم است. در مورد مدت 
قراردادم باید بگویم همه چیزی به نتایج بستگی دارد. اگر خوب باشد قطعا می توانم بمانم 

و اگر خوب نباشد قطعا فرد دیگری جایگزین من می شود.
»آیا شما توان جمع کرن تیم ملی را دارید؟ ویلموتس نتوانست این حواشی را جمع کند، 
شما می توانید؟« وی در پاسخ به این پرسش گفت: باید همه چیز به صورت تعاملی انجام 

شود. البته که این موضوع هم انجام می شود. در این مورد به خودم اطمینان می د هم.
سیستم تیم ملی تهاجمی خواهد بود

»کی روش فوتبالی را در نظر گرفت که در طول هشت سال سیستم تدافعی را پیاده کرد 
اما ویلموتس به دنبال فوتبال تهاجمی بود. شما چه شیوه ای دارید؟ «. اسکوچیچ در 
پاسخ به این پرسش گفت: تیم من تیمی است که فوتبال پویا برای رسیدن به گل تلاش 
می کند. من این اشتباه را مرتکب نمی شوم که تغییر ناگهانی در مسابقات پیش رو داشته 
باشم. مربی بیش فعالی هستم و دوست دارم تهاجمی بازی کنیم. اگر کارها خوب پیش 

برود برنامه هایی برای بهبود در سیستم دفاعی و حمله ای خواهیم داشت.
دو روش را برای بازیکنان خواهیم داشت

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در مورد رفتاری که با بازیکنان خواهد داشت و انتظاری 
که از آنها دارد گفت: تاکید می کنم ارتباط بسیار خوب و دوجانبه ای باید بین هر دو نفر 
بازیکن و مربی وجود داشته باشد. بازیکن باید فعل خواستن را به بهترین شکل انجام دهد 
که فکر می کنم تیم ملی در چند بازی ابتدایی خود در این مرحله دچار ضعف بود. می 
توانم دو روش داشته باشم، یا اینکه با همان بازیکنان قدیمی کار را دنبال کنیم یا اینکه 

بازیکنان جدیدی را به اردو دعوت کنم. 
بازیکن باید لیاقت حضور در تیم ملی را داشته باشد

وی در مورد واکنش بازیکنان به حضورش در تیم ملی گفت: مربی هستم که کسی نمی 
تواند مرا بخرد. در مورد لیست سیاهی هم که گفته می شود این است که بازیکنانی به 

اردوی تیم ملی دعوت می شوند که لیاقت حضور در تیم ملی را داشته باشند. 
من را سرمربی تیم ملی کردند!

سرمربی تیم ملی در پاسخ به پرسش خبرنگاری  مبنی بر اینکه با کدام یک از مسئولان 
فدراسیون فوتبال مذاکره کردید و چرا بیرون از فدراسیون و در یک خانه شخصی این 
مذاکرات را دنبال کردید گفت: فقط می توانم بگویم من را به عنوان سرمربی تیم ملی 

انتخاب کردند. همین! من با آقای بهاروند قرارداد بستم. 
آیا می توان به صعود امیدوار بود؟

وی در مورد اینکه آیا می توان با شما به صعود امیدوار بود گفت: چند روز است که کار 
ما به صورت جدی شروع شده. اگر بخواهیم در مورد هدف مان صحبت کنیم این است 
که بازی بعدی را ببریم. بردن در هر بازی باعث می شود ما به سمت صعود به جام جهانی 
حرکت کنیم. این آرزو و خواسته مشترک همه ماست. هر کاری که ممکن است در این 
راستا انجام می دهیم. با هماهنگی که در این زمینه وجود دارد می توانیم به هدف مان 
برسیم.  من فرهنگ مردم ایران را می شناسم و مربی نیستم که یک هفته است به ایران 
آمده. من مربی خارجی نیستم که دنبال قراردادی با فدراسیون فوتبال باشم که دنبال 

منافع شخص باشم. 
خودم باشم مشکلی نخواهیم داشت

»در زمان کی روش رختکن تیم ملی در اختیار او بود اما ویلموتس این شرایط را نداشت، 
شما برای همدلی تیم ملی چه برنامه ای دارید؟« وی در پاسخ به این پرسش گفت: فقط 
باید خودم باشم. اگر این شرایط را داشته باشم قطعا هیچ مشکلی در رختکن با بازیکنان 
نخواهم داشت. البته در هر تیم ملی لژیونرها شرایط متفاوتی خواهند داشت. این هم با 

صحبت هایی که با هم خواهیم داشت حل می شود و همدلی ایجاد می شود.
نگران چالش با رئیس بعدی نیستید؟

وی در پاسخ به این پرسش که آیا نگران نیستید که رئیس بعدی فدراسیون با شما دچار 
چالش شود و آیا دوستان اروپایی شما برای دیدارهای تدارکاتی می توانند کمک حال 
باشند، گفت: قطعا از ارتباط خودم برای مهیا کردن بازی های تدارکاتی استفاده خواهم 
کرد اما باید بگویم که تقویم بازیهای دوستانه توسط فیفا برنامه ریزی می شود. در مورد 
حمایت فدراسیون هم باید بگویم که شما چه حمایتی بیشتر از این می خواهید که من را 
به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب کرده است. من تمرکزم روی توانایی خودم خواهد بود.

بهتر است بازیکن بازی کند
اسکوچیچ در مورد احتمال دعوت از بازیکنانی که در زمان حضور ویلموتس به اردوی 
تیم ملی دعوت نمی شدند گفت: خیلی مهم است که بازیکنان در تیم های خودشان 
بازی کنند اما اگر بازیکن مهمی باشد حتی اگر در تیم خودش هم بازی نکند دعوت 

خواهد شد. 
فکر نمی کردم روزی جانشین کی روش شوم

وی در پاسخ به این پرسش که شما در زمان حضور در ملوان آرزو کرده بودید سرمربی تیم 
ملی شوید گفت: باید بگویم که تلاش کردم تا به هدفم برسم. در بازی النصر و استقلال 
ایران کی روش را در هتل دیدم و فکر نمی کردم روزی جانشین او شوم. من از مسیر 

درستی به اینجا رسیدم. 
اسکوچیچ در مورد پیشنهاد سرمربیگری در تیم فوتبال امید ایران نیز گفت: من در این 
مدت پیشنهادات زیادی داشتم. در مورد تیم امید هم دو بار به من پیشنهاد شده بود که 

نپذیرفتم. 
ماجرای پرداخت غرامت به صنعت نفت

وی در مورد غرامتی که باید به باشگاه صنعت نفت پرداخت کند گفت: هیچ تخطی از 
قول و قراری که با باشگاه صنعت نفت داشتیم انجام نشده است. من به باشگاه صنعت 
نفت تعهد دادم که در صورت رفتن به باشگاه ایرانی دیگر این پول را پرداخت کنم نه تیم 

ملی فوتبال ایران!

سرمربی جدید تیم ملی فوتبال ایران: 

هیچکس نمی تواند من را بخرد؛ لیست سیاه نداریم
اسکوچیچ :من را سرمربی تیم ملی کردند!

فکر نمی کردم روزی جانشین کی روش شوم

بازیکن دهه هفتاد تیم فوتبال استقلال گفت: برنامه ریزی کنفدراسیون فوتبال آسیا خنده دار است و کجای دنیا دیده اید در چهار یا 
پنج روز تیمی برای بازی از این کشور به آن کشور برود.

محمد مومنی درباره تساوی استقلال تهران مقابل الشرطه عراق درلیگ قهرمانان آسیا اظهار کرد: باتوجه به عدم کیفیت زمین و 
عدم ریکاوری بازیکنان و نزدیک بودن بازی ها، متاسفانه کیفیت بازی مان پایین آمد و درصد آسیب دیدگی بازیکنان بالا رفت. نزدیکی 

بازی ها به هم در دنیا اتفاق نمی افتد و فقط در آسیا که اینگونه می شود.
او ادامه داد: برنامه ریزی کنفدراسیون فوتبال آسیا خنده دار است. کجای دنیا دیده اید در چهار یا پنج روز تیمی برای بازی از این 
کشور به آن کشور برود. این مشکلات فقط در آسیا اتفاق می افتد و AFC باید این مشکل را حل کند. این که سه بازی بیرون و سه بازی 

در داخل باشیم در هیچ جای دنیا اتفاق نمی افتاد و منسوخ شده است. 
پیشکسوت باشگاه استقلال درباره وضعیت کنونی باشگاه استقلال گفت: به اعتقاد من تیم مجیدی دارد خوب کار می کند و بهتر 
می شود. او ادامه دهنده کار استراماچونی است اما باتوجه به موجودیش، نتایج قابل قبولی را گرفته است. اگرچه دستش خالی است 

اما می تواند موفق باشد. او ریسک بزرگی کرد که از امیدها و جوانان بازی می گیرد و با همین دست خالی نتایج مطلوبی می گیرد.
او با بیان این که مصدومیت ها در خط حمله استقلال مشکل ساز شده است، بیان کرد: قائدی و دیاباته وزنه خوبی در تیم به حساب 
می آیند و تکنیکی هستند. آن ها مهره های اصلی تیم هستند و چهره ای را از خود شکل داده اند که نبودشان برای تیم مشکل ساز 
می شود. قائدی فوق العاده است و متاسفانه به خاطر عدم برنامه ریزی درست AFC و نداشتن خواب مناسب و عدم استفاده از زمین 

مناسب، بازیکنان از شرایط خوب شان دور می شوند.
مومنی اضافه کرد: به نظرم فرهاد مجیدی باید از زکریا مرادی در کنار مطهری استفاده کند چرا که مطهری بازیکنی است که 
می تواند به تیم کمک کند و باید به او اعتماد کرد. تبریزی بازیکن باکیفیتی است ولی در استقلال موفق نیست و به نظر من باید 

باشگاهش را عوض کند تا بتواند به شرایط خوب خود برگردد.
او درباره دیدار آینده استقلال تهران مقابل الاهلی عربستان گفت: فرهاد مجیدی تجربه خوبی دارد و اگر بازیکنان خوبش را حفظ 
کند و از تجربه خود استفاده کند، می تواند موفق شود. به هر حال حریف استقلال نامدار نیست اما استقلال نباید حریفش را دست 

کم بگیرد تا بتواند بهترین نتیجه را بگیرد.
پیشکسوت باشگاه استقلال در پایان خاطرنشان کرد: استقلالی ها توانایی این را دارند که بتوانند صعود کنند و فرهاد مجیدی 

می تواند این تیم را از این مرحله به مرحله  بعد ببرد.

دبیر اجرایی کمیته ملی پارالمپیک گفت: پس از رایزنی با سازمانهای جهانی فوتبال پنج نفره و بسکتبال باویلچر برای 
حضور این دو تیم در پارالمپیک توکیو، سازمان جهانی تنها با حضور بسکتبال باویلچر ایران در توکیو موافقت کرد.

هادی رضایی افزود: با توجه به اتمام مهلت اعلام حضور دو تیم فوتبال پنج نفره و بسکتبال باویلچر که با پیروی از 
سیاست های مصوب در ستاد بازیهای پارالمپیک در اولویت اعزام قرار نگرفته بودند، کمیته ملی پارالمپیک دو نامه رسمی 
تنظیم و به صورت ایمیلی به سازمانهای جهانی این دو تیم ارسال کرد تا در صورت امکان شانس مجددی برای حضور این 
دو تیم در پارالمپیک توکیو بدهند که متاسفانه سازمان جهانی فوتبال پنج نفره در نامه ای که به صورت ایمیلی به ما ارسال 

کرد جوابش منفی بود.
وی گفت: سازمان جهانی به ما اعلام کرد که به خاطر اتمام مهلت اعلام حضور فوتبال پنج نفره ایران برای حضور در 
پارالمپیک توکیو، این سازمان تایلند را جایگزین ایران در توکیو کرده است. البته ما پس از پاسخ منفی سازمان جهان تاکید 
کردیم که فوتبال پنج نفره را به عنوان تیم رزرو اول در نظر بگیرند که اگر تیمی به هر شکلی نتوانست در پارالمپیک حضور پیدا 

کند فوتبال پنج نفره ایران جایگزین آن تیم در توکیو شود.
سخنگوی کمیته ملی پارالمپیک همچنین در خصوص وضعیت تیم بسکتبال باویلچر ایران اظهار کرد: خوشبختانه سازمان 
جهانی بسکتبال باویلچر چون هنوز تیمی جایگزین ایران نشده بود با حضور این تیم در توکیو موافقت کرد. البته برای دریافت 
این تاییدیه به دنبال تنظیم نامه رسمی به سازمان جهانی بسکتبال با ویلچر هستیم تا تاییدیه نهایی را برای  حضور بسکتبال 

باویلچر ایران در توکیو از سازمان جهانی دریافت کنیم.
رضایی پیرامون این پرسش که چطور شد کمیته ملی پارالمپیک برای اعزام این دو تیم به توکیو مطابق سیاست خود 
عمل نکرد، تصریح کرد: ما هنوز هم بر مبنای سیاست خود عمل می کنیم و به سیاست خود اعتقاد داریم، تنها به خاطر 
درخواست های زیادی که ورزشکاران از کمیته ملی پارالمپیک داشتند این طور صلاح دیدیم که در سیاست خود تجدیدنظر 
کنیم تا شانس مجددی برای حضور این دو تیم به پارالمپیک توکیو بدهیم. البته چون هنوز وضعیت چین و روسیه برای 
حضور در توکیو مشخص نیست این احتمال وجود دارد که فوتبال پنج نفره نیز در لیست کاروان اعزامی به توکیو قرار بگیرد.
وی در پایان گفت: ما از سازمان جهانی این درخواست را نیز داشتیم که تیم والیبال نشسته بانوان نیز همانند فوتبال پنج نفره 
در صورتی که تیمی از شرکت در پارالمپیک انصراف دهد، جزو تیم های رزرو اعزامی به توکیو قرار بگیرد که منتظر تصمیم 

سازمان جهانی در این زمینه هستیم.

محمد مومنی: برنامه ریزی AFC خنده دار است

 تبریزی مهاجم خوبی است ولی بهتر است برود
دبیر اجرایی کمیته ملی پارالمپیک :

بسکتبال باویلچر پارالمپیکی شد
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باید مردم برای حضور در انتخابات دلگرم و ترغیب شوند

برای انتخابات رقابتی چه کرده ایم؟
 انتخابات به عنوان نماد دموکراسی، هر اندازه رقابتی تر باشد و طیف ها و جریانات مختلف 
سیاسی در آن حضور داشته باشند، به مردم سالاری نزدیک تر و جامعه برای مشارکت در آن 

دلگرم تر خواهد بود. 
انتخابات که از ابزارهای دموکراسی به شمار می آید، زمانی می تواند در مسیر درست خود 
قرار گیرد و نتایج حاصل از آن بازنمای خواست ملت باشد که زمینه های مشارکت برابرِ آحاد 
شهروندان جامعه، احزاب و گروه های مختلف سیاسی در آن فراهم شود. چنین انتخاباتی 
بی شک به مردم سالاری نزدیک تر است و دلگرمی مردم برای شرکت در آن بیشتر خواهد 
بود. در غیر این صورت ممکن است مردمی که نتوانند در انتخابات به نامزد مورد نظرشان 
رای دهند نسبت به وجود نگاه برابر به جناح های مختلف در انتخابات دچار تردید شده و 
از مشارکت در این تصمیم گیری مهم و سرنوشت ساز برای کشور دلسرد شوند. از این رو، 
مسوولان و دست اندرکاران امر انتخابات همواره باید تصمیم سازی هایشان به گونه ای باشد 

که مردم هر چه بیشتر برای حضور در انتخابات دلگرم و ترغیب شوند.
مشی امام )ره(؛ راهِ باز مردم برای انتخاب 

یکی از اصلی ترین مشوق ها جهت ترغیب جامعه به شرکت در انتخابات، همچنان که 
اشاره شد وجود فضای برابر برای ورود نامزدهای جریانات و جناح های مختلف سیاسی به 
عرصه انتخابات است. بسترسازی برای تحقق این مهم بی شک ضمن ایجاد رضایتمندی 
سیاسی در میان اقشار گوناگون جامعه با هر فکر و از هر جناحی، می تواند به ایجاد فضای 
رقابتی در زمان انتخابات کمک کند و آمار مشارکت مردمی در این امر مهم سیاسی را بالا 
برد. هنگامی که فضای انتخابات به گونه ای باشد که تنها نمایندگان برخی جریان های 
سیاسی فرصت حضور در آن را داشته باشند، ناخودآگاه جامعه نسبت به مشارکت فعال 
در انتخابات دلسرد می شود زیرا ممکن است در افکار عمومی این تلقی ایجاد شود که 
فضای انتخابات، فضای عادلانه ای نیست و نسبت به سلامت انتخابات در میان مردم 
تردید و دودلی به وجود آید؛ این یعنی دلسردی مردم از حضور در انتخابات و موضوعی که 
حجت الاسلام والمسلمین »حسن روحانی« رییس جمهوری نیز از آن در سخنرانی اخیرش 

در حرم مطهر امام خمینی )ره( انتقاد کرد.
روحانی در این سخنان، دلسرد کردن مردم برای حضور در انتخابات را از سوی هر کسی 
که صورت گیرد، فاصله گرفتن از راه امام توصیف کرد و گفت: در هر صحنه ای مردم حضور 
داشته باشند پیروزی نهایی هم آنجاست و اگر مردم غایب باشند ما به موفقیتی دست 
نخواهیم یافت؛ به همین دلیل تاکید امام این بود که در همه انتخابات مردم شرکت کنند. 
تاکید امام بر این بود که انتخاب کردن حق مردم است و هر آن کس که مردم را از انتخاب 
کردن باز دارد و نگذارد در میان سلایق مختلف آن را که می خواهند برگزینند و هرکسی 
مردم را برای حضور در پای صندوق آرا دلسرد کند حتما از مشی امام و راه امام فاصله دارد. 

آنچه جامعه را دلسرد می کند
به  را  انتخابات، جامعه  نامزدان و جریان های سیاسی مختلف در  درحالی که حضور 
مشارکت بالا در آن ترغیب می کند، در روزهای منتهی به یازدهمین انتخابات مجلس 
جریانات  نامزدهای  صلاحیت  بررسی  در  نگهبان  شورای  عملکرد  اسلامی،  شورای 
مختلف انتقادبرانگیز شد. پس از اعلام نتایج بررسی صلاحیت ها رسانه های اصلاح طلب 
اعلام کردند از ۷۶۲ اصلاح طلبی که داوطلب نامزدی برای انتخابات مجلس بودند، تنها ۴۴ 
نفر تایید صلاحیت شده اند و شمار اصلاح طلبان تایید صلاحیت شده به گونه ای است که 

آنان در تهران قادر نیستند حتی برای ۳۰ کرسی موجود، لیست ارائه دهند.
به دنبال این اتفاق، بسیاری از نخبگان سیاسی و اجتماعی با دست گذاشتن روی آنچه 
رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان می خوانند، از عملکرد شورای نگهبان انتقاد کردند و 
مجلس بعدی را مجلسی اصولگرا دانستند که از هم اکنون طیف سیاسی و فکری غالب 

در آن مشخص شده است.
اشاره رئیس جمهوری در سخنان اخیرش به اینکه »باید در انتخابات از میان سلایق 

مختلف هر آن کسی را که می خواهند برگزینند« نیز در نقد این رویه است. 
روحانی پیش از این نیز در جلسه هیات دولت )روز بیست و پنجم دی ماه( با انتقاد از اقدام 
شورای نگهبان در رد صلاحیت بسیاری از نامزدهای انتخابات مجلس شورای اسلامی، 
گفته بود: به مردم نگویید که برای هر صندلی چند نفر کاندیدا است بلکه بگویید از هر جناح 
چند نفر کاندیدا برای کسب یک کرسی وجود دارد. مردم تنوع می خواهند. حضور کاندیدا 
از یک جناح، به معنی انتخابات نیست؛ در میدان انتخابات بگذارید همه گروه ها شرکت 

کنند. ضرر نمی کنید. با یک جناح نمی شود کشور را اداره کرد.
این سخنان روحانی اگرچه واکنش توییتری »عباسعلی کدخدایی« سخنگوی شورای 
نگهبان را به دنبال داشت و از سوی کدخدایی، پیشگامی رئیس جمهوری در یک »پروژه 

ضدملی« توصیف شد، اما سخنانی نبود که فقط از سوی روحانی مطرح شده باشد.
»علی لاریجانی« رییس مجلس شورای اسلامی نیز چندی پیش در سخنانی با اشاره 
به رد صلاحیت بعضی نمایندگان فعلی و ادوار مجلس شورای اسلامی از سوی شورای 
نگهبان گفت: از جانب سخنگوی شورای نگهبان مطلبی در رسانه ها منتشر شد که عمده 
ردصلاحیت ها را مربوط به سوء استفاده های اقتصادی می دانست. این مطلب درست 
نیست چرا که نامه های ارسال شده هیات نظارت به نمایندگان به بندهایی اشاره دارد که 
اقتصادی نیستند. البته برای بعضی نمایندگان اینگونه بوده است، چرا باید مطلب درست 

منعکس نشود که بیگانگان از آن سوء استفاده کرده و نظام را متهم به فساد کند.
رویه شورای نگهبان در رد صلاحیت نامزدهای انتخابات یازدهم مجلس حتی انتقاد 
برخی اصولگرایان را نیز برانگیخته است. »احمد توکلی« عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام در نامه ای به اعضای شورای نگهبان، به رد صلاحیت بسیاری در رقابت های یازدهمین 
دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی واکنش نشان داد و این نوع برخورد را نیازمند اصلاح 

دانست.
در نامه توکلی خطاب به اعضای شورای نگهبان آمده است: طرز برخورد با اکثر داوطلبان 
اصلاح طلب از چند جهت نیازمند اصلاح است: این برادران و خواهران به دلیل فقدان 
شرایط مذکور در بند ۱، ۲ و ۴ رد صلاحیت شده اند. شرایط مذکور از این قرارند: اعتقاد به 
اسلام، التزام عملی به اسلام، التزام عملی به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و ابراز 
وفاداری به قانون اساسی و اصل مترقی ولایت مطلقه فقیه. شرط نخست اعتقاد به اسلام 

صفتی نیست که به راحتی بتوان کسی را که مدعی مسلمانی است فاقد آن اعلام کرد.
»محمدرضا باهنر« و »عزت الله ضرغامی« از دیگر اصولگرایانی به شمار می آیند که در 
جریان رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان برای انتخابات پیش رو، انتقادهایی را نسبت به 

عملکرد شورای نگهبان مطرح کرده اند.
در این میان، »علی تاجرنیا« فعال سیاسی اصلاح طلب و نماینده مجلس ششم نیز 
در واکنش به رویه شورای نگهبان در ردصلاحیت نامزدهای انتخابات این رویه را موجب 
»دلسردی« مردم دانسته و به رسانه ها گفته است: با این رد صلاحیت گسترده امید در بین 

کسانی که می خواستند به غیر از اصول گرایان رای بدهند، از بین رفته است.
تاجرنیا، دلیل انتقاد اصولگرایان به رد صلاحیت ها از سوی شورای نگهبان را اعتقاد همه 
طیف ها به نیاز امروز کشور به برگزاری یک انتخابات رقابتی دانسته و افزوده است: به هر 
حال با توجه به شرایطی که کشور هم در داخل و هم در خارج با آن روبرو است، نیاز به 
برگزاری یک انتخابات رقابتی را هم خود اصول گرایان نیز درک کرده اند و نامه توکلی به 

عنوان عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام را باید در همین راستا ارزیابی کرد.
با این همه، برخی افراد و جریان ها، صحبت کردن از رد صلاحیت ها و نگاه نابرابر به 
نامزدهای طیف های مختلف در انتخابات آتی مجلس را عامل ایجاد ناامنی روانی نسبت 
به سلامت انتخابات می دانند و مدعی اند، هر کس به عملکرد شورای نگهبان در این زمینه 

انتقادی داشته باشد رویکردی ضدملی و مغرضانه دارد. 
»حسین کنعانی مقدم« عضو »شورای ائتلاف نیروهای انقلاب« در مصاحبه ای در این باره 
به رسانه ها گفته است: باید به رسالتی که این شورا )شورای نگهبان( دارد، ایمان داشت و 
به فرموده امام خمینی اگر کسی علیه شورای نگهبان حرفی بزند دچار خطا شده، بنابراین 

نباید فضایی را ایجاد کرد تا زمینه زیر سوال رفتن تصمیمات شورای نگهبان ایجاد شود.
روزنامه »جام جم« نیز به تازگی در گزارشی، صحبت از رد صلاحیت ها را شایعه و اقدامی 
برای ایجاد ناامنی روانی نسبت به سلامت انتخابات توصیف کرده و با طرح این ادعا که 
انتقاد از رد صلاحیت ها موجب بدبین کردن مردم نسبت به انتخابات است و از انگیزه 
مردم برای مشارکت می کاهد، آورده است: یکی از عواملی که انگیزه مردم برای شرکت در 
انتخابات را کاهش می دهد بدبین کردن آنها نسبت به سلامت انتخابات و همچنین صحت 
عملکرد عوامل دخیل در انتخابات است. در همین زمینه می توان به حجم بی سابقه 

شایعات علیه شورای نگهبان اشاره کرد که در هفته ها و ماه های اخیر منتشر شده است.
این عملکرد منتخبان است که مردم را پای صندوق ها می آورد

نکته مهم دیگری که می تواند جامعه را به حضور در انتخابات ترغیب کند، توجه مسوولان 
در نهادهای مختلف از دولت گرفته تا مجلس به نیازهای و خواست های مردم در ادوار قبلی 
است. در شرایط حاضر که کشور انتخابات مجلس شورای اسلامی را در پیش دارد، تبیین 
اینکه مجلس گذشته یعنی مجلس دهم و نمایندگان حاضر در آن تا چه میزان توانسته اند 
خواست های ملت در نهاد قانون گذاری کشور را نمایندگی کنند و همچنین سخن گفتن 
درباره موانع تحقق مطالبات، می تواند در خصوص میزان دلگرمی و در نتیجه مشارکت مردم 
در انتخابات تعیین کننده باشد. رضایت مردم از حضورهای قبلی خود در انتخابات، حضور 
گسترده تر در دوره بعدی انتخابات را به دنبال دارد و بالعکس هر زمان که مردم نسبت به 

عملکرد منتخبانشان ناراضی باشند انگیزه آنها برای حضور در انتخابات کاهش می یابد.
در همین ارتباط »پروانه سلحشوری« نماینده تهران در مجلس دهم، در یادداشتی که ۱۲ 
آذرماه امسال در روزنامه »اعتماد« از او منتشر شد، با تاکید بر اهمیت کارایی مجلس، در 
خصوص عملکرد مجلس دهم نوشت که اعتراض های اخیر و مسایل مربوط به آن در کنار 

ناکارآمدی مجلس، مردم را »دلسرد« کرده است.
»علیرضا سلیمی« نماینده محلات هم به رسانه ها گفته است که اگرچه مجلس دهم نیز 
مثل سایر مجالس در ادوار گذشته نقاط ضعف و قوت داشته است اما با توجه به شرایطی  

که داشتیم نمی توان به این مجلس نمره بالایی داد.
این سخنان که از زبان خود مجلسی ها ابراز شده، حاکی از وجود طیفی از نارضایتی ها 
در جامعه از عملکرد مجلس دهم است؛ نارضایتی هایی که می تواند بر میزان مشارکت 
مردم در انتخابات آتی تاثیرگذار شود. با این حال اهمیت شرکت آحاد مردم در انتخابات آن 
چیزی است که حتی با وجود برخی نارضایتی  و دلسردی ها در جامعه باید بر آن تاکید کرد 
چراکه انتخابات ابزاری جهت پیشبرد مردم سالاری است و این امکان را در اختیار افراد قرار 

می دهد که بتوانند در تصمیم گیری ها برای آینده کشور خود سهیم باشند. 

رییس جمهوری با بیان این که در انتخاب وزیر زن دست وی باید باز باشد، گفت: هیچ 
وقت در تاریخ ایران، زنان در سیاست به اندازه این ۴۱ سال حضور نداشتد. اینکه زن ها 
می توانند سرنوشت یک انتخابات را تغییر بدهند. زن ها می توانند در انتخابات  سرنوشت 

را تغییر بدهند.  
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز شنبه در نشست زنان ایرانی به مناسبت 
ولادت حضرت فاطمه زهرا)س( گفت: میلاد با سعادت دخت پیامبر اسلام فاطمه اطهر 
را به همه حضار و ملت ایران تبریک و تهنیت می گویم، همچنین روز زن این مظهر 
عواطف و مظهر هنر و مظهر زیبایی از جانب خداوند، روز مادر و همچنین روز میلاد فرزند 

فاطمه اطهر امام راحل را به همه تبریک و تهنیت می گویم.
وی افزود: فاطمه اطهر به عنوان بهترین الگو و نمونه برای مشی و سلوک زندگی ما و 
همچنین برای خلق و خوی و سبک زندگی ما می تواند الگو و معیار بسیار خوبی باشد، 
گرچه دوران زندگی حضرت زهرا دوران طولانی نبود اما در عین حال کلماتش، بیاناتش، 
حضورش و خطبه معروفش بعد از رحلت پدر بزرگوارش در مسجد مدینه، فرزندان 
برومندی که تربیت کرد و همچنین شیوه او در اداره خانه و همسرداری به عنوان بهترین 

الگو برای زنان جامعه ماست.
رییس جمهوری ادامه داد: امروز در شرایطی که ما هستیم الگوسازی برای ثبت زندگی 
و رفتار ما بسیار حائز اهمیت است، همان که ما امروز به عنوان مراجع اجتماعی می 
نامیم، برای حرکت در مسیر زندگی، علاوه بر داشتن قانون و مقررات،  دانش،  علم تعقل 
و خردورزی الگو و حائز اهمیت است. خداوند می دانست اسلامش را توسط یک کتاب 
به جهانیان عرضه کند اما این کار را نکرد کتابش را بر قلب انسان ولایی به نام پیامبر نازل 
کرد و فرمودند او آیه آیه آن کتاب را بر مردم بخواند و تلاوت کند و او آن آیات را در مقام 

عمل به مردم نشان دهد.
روحانی گفت: پیامبر فرمودند: عبادت اسلامی، نماز و حج آن طور که من انجام می 
دهم شما هم انجام دهید، پیامبر علاوه بر این که رسول و پیام آور، معلم و مبین کلام خدا 
بود زندگی او هم الگو و نمونه و شاهد برای جامعه انسانی بود، یک الگو بهتر می تواند 
هادی انسان باشد و انسان را هدایت کند و در میان زنان بزرگ تاریخ بهترینش الگوی 
فاطمی است، ما بالاتر ما نداریم گرچه مریم مقدس در قرآن مجید و همچنین زنان دیگر 
چون مادر موسی دارای مقام و شان بلندی هستند اما در عین حال هیچ الگویی بالاتر و 

بهتر از فاطمه اطهر ما سراغ نداریم.
دیدگاه همه ما نسبت به مقام زن باید تصحیح شود

رییس جمهوری در ادامه افزود: دیدگاه همه ما نسبت به مقام زن باید تصحیح بشود. ما 
به زبان می گوییم جنس دوم نداریم، زن و مرد مساوی هستند، هر دو انسان هستند و هر 
دو دارای کمالات اند. اما این گفتن کافی نیست. در مقام عمل،  در مقام قانونگذاری و در 

مقام اجرا ما باید این حقیقت را ببینیم.
وی با بیان اینکه اگر زن با مرد از لحاظ خلقت انسانی، از لحاظ قدرت انسانی، از لحاظ 
کمالات معنوی و از لحاظ قرب به خداوند مساوی هستند، پس باید در عمل ما، در رفتار 
ما، در الگوی زندگی ما، در برخورد ما و در سخن گفتن ما این مقام مساوی دیده شود، 
اظهارداشت: تردیدی نداریم که خداوند زن و مرد را کنار هم قرار داده است و به صراحت 
گفته عمل صالح »من ذکر او انثی«، به صراحت گفته »من عمل صالحا من ذکر او انثی«، 

به روشنی گفته »و من یعمل من الصالحات من ذکر او انثی«.
رییس دولت دوازدهم افزود: اساساً خداوند ما را خلق کرده و عالم را آفریده برای اینکه 
محل آزمایش انسان ها باشد، خداوند می فرمایند همه زمین و همه زیورهای زمین و هرآن 
چه در زمین قرار دادیم، برای این است که نشان داده شود کدام یک از شما بهتر عمل 
می کنید؟ هر که بهتر عمل می کند، هر که کارا تر و مفیدتر است و می تواند جامعه را بهتر 

به سمت سعادت ببرد.
 جامعه اسلامی باید جامعه رقابت سالم باشد

روحانی تاکید کرد: این که ما می گویم جامعه اسلامی، باید جامعه رقابت سالم باشد 
برای این است که خداوند ما را در یک رقابت سالم آفریده است. بنابراین در اقتصاد باید 
در جامعه ما یک رقابت سالم باشد، در مدیریت باید رقابت سالم باشد، در علم و دانش باید 
رقابت سالم باشد. و این رقابت سالم وقتی امکان پذیر است که موانع را برداریم و فرصت ها 
را برابر کنیم. وقتی فرصت برابر نیست، به چه شکلی می شود رقابت را انجام داد؟ در 
مسائل اجتماعی، سیاسی، قضایی، قانون گذاری و فعالیت های علمی اگر فرصت مرد با 

زن برابر نیست، چطور میشود این رقابت را انجام داد؟
رییس شورای عالی امنیت ملی اظهار داشت: به یکی همه فرصت ها را بدهید و به یکی 
دیگر هیچ فرصتی ندهید، بعد بگویید این دو نفر از نظر من مساوی هستند و دارای مقام 
برابرند! اگر برابرند پس چرا فرصت برابر به آنها ندادیم؟ اولین مسئله مهم دادن فرصت 

برابر و فضای رقابت سالم در جامعه برای زنان جامعه است.
رییس جمهوری  ادامه داد: زنان جامعه ما در طی مدت چهل و یک سال بعد از 
انقلاب به خوبی نشان داده اند که در تمام صحنه ها دوشادوش مردها و در کنار مردها 
حضور و ظهور پیدا کرده اند. البته در بعضی از جاها امروز ممکن است تعداد خانم ها 
در مسئولیت بیش از مردان باشد. در معلمین آموزش و پرورش اگر ما بسنجیم، تعداد 
معلمین خانم بیش از آقایان است و حدود ۶۱ درصد معلمین را خانم ها تشکیل می 
دهند. وقتی به تعلیم و تربیت می رسیم این آمار، آمار خوبی است. وقتی به دانشجویان 
دانشگاه می رسیم، آمار خوبی است، وقتی به دانش آموزان مدارس می رسیم، آمار قابل 
قبول است. وقتی به بهداشت و درمان می رسیم، آمار تقریباً قابل قبول است. اما آیا در 
همه جا اینچنین است و وقتی به مدیریت های سطح بالاتر می رسیم بازهم مقام زن با 

مقام مرد برابر است و در کنار هم هستند؟
است.  خوبی   آمار  آمار،  می رسیم  ایران  دانشگاه  دانشجویان  به  وقتی  گفت:   وی 
وقتی به دانش آموزان مدارس می رسیم، آمار قابل قبول است. وقتی به بهداشت و 

درمان می رسیم. آمار تقریباً قابل قبول است. اما در همه جا اینچنین است. وقتی به 
مدیریت های سطح بالاتر می رسیم باز هم مقام زن با  مقام مرد برابر است و در کنار هم 

هستند.
روحانی افزود: حالا یک جمعی هستند که در مکانی کار می کنند که ۳۰ یا ۴۰ نفر 
هستند. مدیر تأثیرگذار هم هستند چه اشکال دارد که چند نفر آنها زن باشند. یعنی 
مشکلی پیش می آید. فکر می کنیم اساس و رکن مهم جامعه دچار خسارت می شود که 

خانم ها هم حضور داشته و حرف بزنند.
رییس جمهوری بیان کرد: اگر در دولت یک جمع ۲۰- ۳۰  نفر هستیم اگر خانم ها 
باشند غیر از معاونین رییس جمهوری که دست رییس جمهور باز است و می تواند معاون 
خانم بگذارد. در آن طرف هم دست را باز بگذارید. وزیر هم دست رییس جمهور را باز 
بگذارید. اگر ما قبول داریم و واقعا تعارف نمی کنیم و فقط به زبان نمی گویم که زنان 
در کنار مردان هستند. خداوند می گوید از جنس خودتان از خودتان برای شما همسر 
آفریدیم. یک جنس و یک نفس واحده هستید. اگر اینچنین هست پس در بقیه موارد 

هم ما قدم به قدم پیش بیاییم.
روحانی اضافه کرد: خوشبختانه با آنچه که ما امروز به عنوان اقتصاد دیجیتال وارد آن 
شدیم و امیدواریم این اقتصاد توسعه پیدا کند ما در آخرین مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی تصویب کردیم که حداقل ۱۰ درصد اقتصاد کشور باید دیجیتال باشد. اگر ما 
اقتصاد را، اقتصاد دیجیتالی تبدیل کردیم در این فضا فرصت بیشتری برای خانم ها 

وجود دارد. فرصت راحت تری برای خانم ها وجود دارد که در اشتغال حضور پیدا کنند. 
نمی شود که جامعه ما در اختیار یک نسل باشد 

رییس جمهوری تصریح کرد: ما در دولت یازدهم و دوازدهم بدون هیچ تعارف و شعاری 
از ابتدای دولت، من در دولت تاکید کردم و گفته ام و وظیفه همه وزرا و معاونین آن است 

که برای حضور خانم ها و جوان ها و از اقوام و مذاهب تلاش کنید.
روحانی عنوان داشت: به همه وزرا گفته شد که حداقل باید یکی از معاونین و مشاورین 
عالی شما یا دستیاران شما از خانم ها باشد. و این را من همواره تاکید کردم. تاکید شد 
در دولت که در مدیریت خانم ها قدم  به قدم در این فضا بتوانند ارتقا پیدا کنند و این 
به این دلیل نیست که اینجا الان روز میلاد فاطمه اطهر است و من خدمت شما بانوان 
عزیز هستم این را بخواهم تاکید کنم بلکه همواره مورد تاکید من است. رییس جمهوری 
گفت: نمی شود که جامعه ما در اختیار یک نسل باشد و فرصت برای نسل های دیگر مهیا 
نکنیم. اینکه در این دولت تاکید شد سن مدیریت هشت سال کاهش پیدا کرده به این 
دلیل است که نسل جوان ما بتواند در مدیریت های مختلف حضور پیدا کند و فعال باشد.

۲۶ درصد مدیران کشور در نیمه اول امسال از خانم ها بوده اند
روحانی خاطرنشان کرد: در کشور ما کل کارمندان دولت دو میلیون و ۳۷۹ هزار و ۱۵۱ 
نفر است البته نیروهای مسلح داخل این  آمار نیستند. از این تعداد ۹۵۹ هزار و ۷۸۳ نفر 
خانم هستند یعنی ۴۲.۱۱ درصد کارمندهای دولت را خانم ها تشکیل می دهند یعنی 
نزدیک یک میلیون جمعیت کارمندهای دولت خانم ها هستند این رقم رقمی است که 
نسبت به گذشته رقم قابل توجه است و بیش از ۴۲ درصد کارمندهای دولت خانم ها 

هستند.
 رییس جمهوری اضافه کرد: طبق مصوبه شورای اداری در سال ۹۶ قرار بر این شده که 
میزان ۳۰ درصد از کل مدیران کشور را خانم ها تشکیل بدهند. آماری که الان در اختیار 
من است در نیمه اول ۹۸ تا پایان شهریور امسال ۲۶ درصد مدیران را خانم ها تشکیل 
می دهند نسبت به یکی دو سال قبل ۴ درصد اضافه شده و قولی که سازمان داری و 

استخدامی داده گفته تا پایان برنامه به ۳۰ درصد می رسد.
وی با بیان اینکه همه تلاش دولت این بوده و آنچه به بانوان قول داده برای اینکه 
پست های مدیریتی را به عهده بگیرند بتوانند این کار را انجام دهند، گفت: قبل از این 
دولت بعضی از مشاغل ما صرفا مردانه بود مثلا سفیر بودن کاملا شغل مردانه بود وقتی 

هم که صحبت می کردیم خانم ها سفیر شوند.
روحانی یادآورشد: مقداری برای وزارت خارجه هم حرف نویی بود، بحمدالله  چهار نفر 
پست سفارت را بر عهده گرفتند و من همین اخیرا با وزیر خارجه تاکید کردم باز هم در 
پست های سفارت که خالی می شود تلاش کنند زن هایی که شرایط لازم را دارند پست 

سفارت را به عهده بگیرند کما اینکه در بقیه امور هم امروز زنان ما فعال هستند.
 زن های ما اهل عفت و شرف و پاکدامنی هستند

رییس جمهوری گفت: یکی از مسئولین می گفت چندی پیش از تهران به یکی از 
شهرها می رفتم و دیدم خلبان خانم هست.  وقتی به خوبی پرواز انجام داد و به خوبی 

نشست همه تشویق کردند. زن های ما استعداد همه کارها را دارند.
وی یادآورشد: وقتی ما در حوزه علیه قم درس می خواندیم  آن زمان در حوزه طلبه زن 
نبود و حوزه اصلا مردانه بود. طلبه زن نداشتیم یک خانمی در اصفهان بود و معروف بود 
این خانم هم تفسیر نوشته تعجب می کردند و می گفتند مگر زن هم می تواند. چنین 
فضایی در حوزه بود.   روحانی افزود: وقتی به دانشگاه آمدم و در کلاس درس، استاد زن 
در آن زمان اصلا نداشتیم و  در دانشکده حقوق هیچ استاد زنی و در هیات علمی نیز 
خانمها  نبودند که البته الان بحمدالله اساتید بسیار شایسته از خانم ها در حقوق تدریس 
می کنند. من منظورم آن زمان هست ولی دانشجوی دختر داشتیم و من در کلاس دیدم 
که دخترهای دانشجو مثل پسرها می فهمند و گاهی بهتر می فهمند. دختر خانمی نمره 
اش خیلی خوب بود و همیشه با من در کلاس رقابت داشت و گاهی نمره او از من بیشتر 

می شد. همین اواخر هم دیدم در یک وزارتخانه کار می کرد.
رییس جمهوری اضافه کرد: این حرف نادرست است که بگوییم زن است یا مرد است 
حرف بدتری زده می شود برخی فکرمی کنند اگر وارد جامعه شود  آن جامعه از منزه بودن 
و پاکی و اخلاقی بودن فاصله می گیرد تفکر قدیمی غلط نادرستی بود که می گفتند 
مردها را زنان منحرف می کنند می گفتند آدم را هم هوا منحرف کرد. البته ما در معیار 

قرانی  قبول نداریم. در قران آمده است هر دو عین هم هستند هیچ فرقی بین آنها وجود 
ندارد. زن های ما خودشان اهل شرف و عفت هستند پاکدامنی هستند.

روحانی گفت: در داخل خانه رهبری تربیت، عاطفه، نظم و آرامش به عهده چه کسی 
است؟ به عهده زن است، مرد که رهبر آرامش نیست و از بیرون که می آید در خانه شروع 
به اظهار نارضایتی هایش می کند. در قرآن هم تاکید شده است »لِتَسْکُنُوا إِلَیْها وَ جَعَلَ 
ةً وَ رَحْمَةً« آن که خانه را، »مسکن« می کند زن است، خانه ای که زن در آن  بَیْنَکُمْ مَوَدَّ
نباشد، مسکن نیست. مسکن یعنی محل آرامش و سکونت. اگر در آن خانه خانم نباشد، 
کسی نیست که غم ها را بزداید و آرامش به وجود بیاورد. رهبری نظم هم در داخل خانه 
بر عهده زنان است. مردان اگر به عهده خودشان باشد، نمی توانند جوراب خود را در 

اتاقشان پیدا کنند!
وی یادآور شد: چرا خداوند این همه عواطف سرشار را به خانم ها داده است. برای 
اینکه بتوانند رهبری تربیت را انجام دهند. خداوند رهبری تربیت را برعهده زنان قرار داده 
است، درست است که مرد هم در تربیت نقش دارد، اما رهبری با زنان است. امام )ره( 
تاکید بسیاری داشت که همه آن هایی که به عرش الهی رسیده اند از دامن زنان به این 

مقام رسیده اند.
 عده ای اول انقلاب می خواستند بین خانم ها و آقایان دیوار بکشند

روحانی خاطرنشان کرد: یکی از شانس های انقلاب این بود که به رهبری امام راحل 
این انقلاب پیروزی شد و امام کسی بود که در این زمینهها، فکر باز و روشن داشت. اما 
حتی یک عده ای اعتراض می کردند که در راهپیمایی ها زنان شعار ندهند و فقط مردان 
شعار بدهند. اما امام بود که این راه ها را گشود. شما دیدید که برخی علمای قم در مورد 
حضور زنان در فیلم ها به امام نامه نوشتند، راه این که زن در داخل هنر باشد را امام بود 

که باز کرد.
رئیس شورای امنیت ملی افزود: این امام بود که راه را برای حضور دختران در دانشگاه 
باز کرد. عده ای در سال اول انقلاب می گفتند در دانشگاه وسط کلاس دیواری میان 
خانم ها و آقایان کشیده شود! اما امام نگذاشت. من این مسائل را به شوخی نمیگویم! 
مدعی  هستند،  کشیدن  دیوار  دنبال  برخی  می گفتم  انتخابات  در  وقتی  بعضی ها 
می شدند من این حرف ها را برای انتخابات می زنم و کسی دنبال دیوار نبوده است. اما 

شماها اول انقلاب به دنبال دیوار بودید و کسی که جلوی شما را گرفت امام بود.
وی با تاکید بر این که امام راه نقش آفرینی زنان در جامعه، علم و فضیلت را باز کرد، 
افزود: امروز نقش زنان در فناوری های نو را می بینید. امروز ببینید در نانو، در بیوتکنولوژی 
و آی تی چقدر خانم ها حضور دارند. حضور خانم ها نشان می دهد، خداوند لیاقت این 

دو جنس، یعنی مرد و زن را، برابر قرار داده است و قدرت آن ها برابر است.
رییس جمهوری اضافه کرد: این که در برخی کارها مردان بهتر انجام می دهند و در 
برخی دیگر زنان بهتر هستند، بحث دیگری است. هر کدام از این دوجنس در خلقت 
از لحاظ جسمی و روحی ویژگی های خاصی دارند که آن هم برای اینکه مرد و زن در 
کنار هم بتوانند آینده بشریت را تضمین کنند ضروری و لازم بوده است. این اختلافات 
مورد نیاز بوده است اما این به معنای فضیلت یا برتری این بر آن یا آن بر این نیست. این 

حقیقتی است که در آیات قرآن مجید و در تاریخ به خوبی آن را می بینیم.
روحانی به آمار ارائه شده توسط رئیس سازمان اداری و استخدامی استناد کرد و گفت: 
در این دولت در پست های مدیریت ۵۳ نفر معاون وزیر و هم تراز، ۲۰ نفر مشاور وزیر، ۲۵ 
نفر دستیار وزیر و چهار نفر سفیر جزو مواردی است که در مدیریت ارتقای جایگاه زنان 

حاصل شده است.
وی افزود: به شما قول می دهم دولت تدبیر و امید از آغاز تا امروز و از امروز تا پایان 
دولت، بی تردید شعاری را که از روز اول در دولت مطرح کردم و تاکید کردم، همچنان 
تا روز آخر آن را پیگیری خواهیم کرد. حضور فعال زنان، حضور فعال جوانان، و حضور 
اقوام و مذاهب، سه نکته ای بوده است که همواره بر آن تاکید کرده ام و الان هم بر او 

تاکید می کنم.
رییس دولت دوازدهم گفت: این دولت برای شرایط زندگی بهتر در روستاها تلاش 
فراوانی کرد. من خواهش می کنم همه آنهایی که اهل آمار و ارقام و مطالعه هستند، 
ببینند وضع روستاهای ایران تا سال ۹۲ را در آب، در برق، در گاز، در راه، در آموزش، 
در بهداشت، در ارتباطات، در شرایط لازم برای کشاورزی، در کارها و صنایع دستی و 

روستایی و در اشتغال را با وضعیت از سال های ۹۲ تا ۹۸  مقایسه کنند.
سرعت اینترنت و پهنای باند رو 33 برابر افزایش دادیم

روحانی افزود: من یک آمار به شما می دهم؛ کل روستاییانی که در پوشش آب سالم 
آشامیدنی پایدار تا سال ۹۲ عدد ۹۰۰ هزار نفر بوده است و امروز ۷ میلیون نفر دارای آب 
آشامیدنی پایدار سالم در روستاها هستند که تا آخر دولت این عدد به ده میلیون خواهد 
رسید. آن ها که گاهی راجع به کارآمدی دولت به دلیل مسائل حزبی تردید می کنند، به 
من بگویند در روستاها چه دولتی بوده که قبل و بعد از انقلاب به اندازه این دولت در این 
۶ سال تلاش کرده است؟ از زمان رژیم گذشته تا ابتدای آغاز کار دولت ما ۱۴ هزار روستا 
گاز داشته است. اما امروز ۳۰ هزار روستا گاز دارد. یعنی در این هشت سال بیش از دو 

برابر کل تاریخ ایران برای گاز رسانی به روستا ها کار و تلاش شده است.  
رئیس جمهور اظهار داشت: البته در مسئله ارتباطات من خیلی تاکید نمی کنم چون 
فضا در دنیای امروز تغییر کرده است، اما بدانید در حوزه ارتباطات ۸۰ درصد روستاهای 
ما در این دولت به اینترنت پرسرعت وصل شده اند. دست است یک علت این پیشرفت، 
رشد تکنولوژی است اما یک علت دیگر آن ایستادگی این دولت بوده است. خانم و حضار 
بدانید که اگر ایستادگی این دولت نبود، امروز موبایل نسخه ۳ و ۴ وجود نداشت. امروز در 
این کشور ارتباط اینترنت به گونه ای بود که شما اگر یک چیزی میخواستید ببینید، باید 

آنقدر معطل می شدید که پشیمان بشوید.
وی افزود: ما در این دولت توانستیم سرعت اینترنت و پهنای باند رو ۳۳ برابر افزایش 
بدهیم تا امروز در روستای به عنوان مثال یک خانم بتواند به راحتی بتواند کار دستی 

خودش را عرضه بکند. خانه خودش را به عنوان بوم گردی عرضه کند.  
روحانی در ادامه به ذکر خاطره ای حضور در روستایی زلزله زده در آذربایجان پرداخت 
و گفت: در همین مسئله زلزله اخیر در آذربایجان، به روستایی که برخی از خانه هایشان 
هم تخریب شده بود رفته بودم تا صحبت کنم در محل سخنرانی آقایان و خانم ها حاضر 
بودند. در جمعیت من یک خانم ندیدم که موبایل در دستش نباشد! در طول مدت یک 

ربعی که صحبت کردم همه آن ها مشغول گرفتن عکس یا فیلم بودند.
رییس دولت دوازدهم تاکید کرد: شرایطی که امروز ایجاد شده و اینکه ما توانستیم 
ارتباطات و اینترنت را به روستاها ببریم به این معناست که در این دولت، تلاش ما بر این 
بوده که همه خانم ها و حتی خانم هایی که در روستاها زندگی می کنند، شرایط عادلانه 

و برابر داشته باشند.
همه باوجود برخی گلایه ها باید پای صندوق برویم

رییس جمهوری در بخش دیگری از سخنانش گفت: هیچ وقت در تاریخ ایران، زنان 
در سیاست به اندازه این ۴۱ سال حضور نداشتد. اینکه زن ها می توانند سرنوشت یک 

انتخابات را تغییر بدهند. زن ها می توانند در انتخابات  سرنوشت را تغییر بدهند.  
روحانی افزود: علیرغم اینکه عده ای سال ها تلاش کردند، پول خرج کردند، رسانه 
دارند و همه چیز دارند، خانم ها تصمیم بگیرند و ببینند یک کاندیدایی بهتر هست، قادر 

هستند کاندیدای موردنظر خودشان را در انتخابات پیروز کنند.
رییس جمهوری بیان کرد: امروز هم در انتخابات مجلس شورای اسلامی که پیش روی 
ما است ولو اینکه ممکن است ما گله داشته باشیم ولو اینکه برخی از امور بصورت مطلوب 
قرار نگرفته باشد، اما باید پای صندوق برویم و میان آنهایی که امروز مطرح هستند 
بگردیم. به هر حال یک عده ای از نظر ما بهتر هستند. آن بهترها را برگزینیم و انتخاب 

کنیم و پای صندوق برویم.
روحانی خاطرنشان کرد: شور انتخابات با خانم ها است و همیشه اینچنین بوده است. 
در تمام انتخابات، اگر خانم ها تصمیم بگیرند شور انتخاباتی را درست می کنند و خانم ها 
قادرند افرادی را که می بینند افکار آنها و نیات و تصمیمات و اذهانشان برای پیشرفت 
کشور مفیدتر است آنها را برگزینند و انتخاب کنند. بی تردید نقش شما امروز نقش بسیار 

تاثیرگذار برای آینده کشور ما خواهد بود.

رئیس جمهور در نشست زنان مدیر و فرهیخته:

زنان می توانند سرنوشت انتخابات را تغییر دهند 
در انتخاب وزیر زن دست رییس جمهوری را باز بگذارید

رئیس ستاد انتخابات شورای عالی سیاست گذاری جبهه 
اصلاح طلبان درباره شایعات مربوط به انتشار لیست های 
اصلاحات  جریان  در  ائتلافی  لیست های  گفت:  ائتلافی 

تاکنون توسط هر مرجعی که اعلام شده فاقد اعتبار است.
به شایعاتی درباره لیست  های  با اشاره   ، حسن رسولی، 
مختلف در جریان اصلاحات اظهارداشت : هفته گذشته 
ایران  اصلاح طلبان  جبهه  سیاست گذاری  عالی  شورای 
مبنی  قبلی  برنامه ریزی های  اجرای  راستای  در  اسلامی 
۲۰۸گانه  انتخابیه  حوزه های  همه  در  موثر  حضور  بر 
سراسر کشور، متناسب با حضور یا عدم حضور نامزدهای 
تصمیماتی  تعیین شده،  شاخص های  واجد  اصلاح طلب 

اتخاذ کرد.
وی افزود : در این بیانیه مقرر شد با توجه به نتیجه نیمه نهایی 
فرایند بررسی و رسیدگی به صلاحیت هیات های اجرایی، 
هیات های نظارت و شورای نگهبان، مجموعه احزاب ۳۰گانه 
بسیار خوبی  انسجام  از  که  این جبهه  عضو شورای عالی 
برخوردار هستند، در هر حوزه ای که امکان ارائه لیست برای 
آنان فراهم باشد، نامزد یا نامزدهای خویش را با عنوان و نام 

حزب یا احزاب دارنده کاندیدا معرفی کنند.
عضو هیات مدیره بنیاد امید ایرانیان در ادامه با توجه به 
توضیح  کاندیدا در حدود ۲۰ حزب اصلاح طلب  نداشتن 
داد: برای بیش از ۲۰ حزب عضو شورای عالی که بعضاً در 
سراسر کشور و عمدتاً در حوزه تهران فاقد نامزد واجد شرایط 
هستند، از ارائه لیست منتسب به شورای عالی اصلاح طلبان 

خودداری می شود.
 رسولی تاکید کرد: بر این اساس احزابی که نامزد دارند از 
حق قانونی خویش مبنی بر معرفی کاندیدا برخوردار هستند 
و آن دسته از احزابی که از این امکان محروم اند طبعاً امکان 

ارائه لیست ندارند.
 این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره دلایل تدوین این 
بیانیه و اتخاذ این تصمیم در شورای سیاست گذاری عنوان 
کرد: با این رویکرد حقوق طرفین رعایت شد به گونه ای که 
وحدت و انسجام شورای عالی محفوظ بماند. این رویکرد به 

صورت شفاف از طریق رسانه ها اعلام شد.
رئیس ستاد انتخابات شورای عالی سیاست گذاری جبهه 
گفت:  هم  استان ها  فعالیت  نحوه  درباره  اصلاح طلبان 

از  غیر  به  کشور  دیگر  استان های  درباره  تصمیم گیری 
حوزه انتخابیه تهران بر اساس راهبردها و شاخص هایی که 
پیشاپیش به شوراهای اصلاح طلبان استان ها ارسال شده 

است، بر مبنای شرایط، به خود آنها محول شد. 
او همچنین افزود: بنابراین پیش بینی می کنم در برخی 
استان ها از سوی شوراهای اصلاح طلبان استانی متناسب با 
آرایش انتخاباتی، نامزد یا نامزدهای مورد حمایت به صورت 
لیستی معرفی شوند و در بعضی دیگر از استان ها که نامزدی 
ندارند، شورای های استانی از دادن لیست به دلیل فراهم 

نبودن امکان آن خودداری کنند. 
او درباره شایعات مربوط به انتشار لیست های ائتلافی تاکید 
کرد: لیست های ائتلافی در جریان اصلاحات تاکنون توسط 

هر مرجعی که اعلام شده فاقد اعتبار است.
 رسولی درباره شیوه ارائه لیست های انتخاباتی از سوی 
اصلاح طلب  احزاب  اگر  داد:  توضیح  اصلاح طلب  احزاب 
می خواهند لیست بدهند، یک لیست مستقل تهیه می کنند 
معرفی  مردم  به  و  می نویسند  آن  زیر  را  خود  احزاب  نام  و 

می کنند.

رئیس ستاد انتخابات شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان:

لیست های ائتلافی در جریان اصلاحات فاقد اعتبار است



»فاطمه« پرتکرارترین نام انتخابی ایرانیان در صد سال گذشته
سخنگوی سازمان ثبت احوال کشور گفت: در یکصد سالی که از تاسیس سازمان ثبت احوال در 
 ـ»فاطمه« پرتکرار ترین نامی است که ایرانیان برای دختران خود انتخاب کرده اند.  ایران می گذرد
سیف الله ابوترابی افزود: با بررسی اجمالی بیش از ۱۱۰ میلیون شناسنامه که از ابتدای تاسیس 
ثبت احوال صادر شده، بیش از ۱۴ و نیم میلیون نفر موصوف به اسامی و القاب حضرت فاطمه 
زهرا )س( بودند.وی ادامه داد: در سال های اخیر پدران و مادران خوش ذوق ایرانی، ترکیبات 
زیبایی با نام های فاطمه و زهرا از جمله فاطمه جان،یگانه فاطمه، فاطمه یکتا، هدیه فاطمه، فاطمه 
گل، نفس فاطمه، فاطمه قدسی، نور فاطمه، سلاله زهرا، ستایش زهرا، مهربان زهرا برای فرزندان 
خود انتخاب کرده اند.سخنگوی سازمان ثبت احوال خاطرنشان کرد: از زمان تاسیس سازمان 
ثبت احوال تا کنون پنج میلیون و ۱۴۲ هزار و ۸۴۹ نام فاطمه و سه میلیون ۶۰۱ هزار و ۶۹۸ نام 
زهرا در اسناد هویتی ایرانیان به ثبت رسیده است.وی افزود: معصومه، مرضیه، صدیقه، طاهره، 
زهره، بتول، راضیه، ریحانه، طیبه، مهدیه، فریده، محدثه، فهیمه، سعیده، صفیه، عذرا، منصوره 
و حبیبه از دیگر القاب حضرت فاطمه هستند که ایرانیان برای دختران خود انتخاب کرده اند.  
ابوترابی اعلام کرد: در سال ۱۳۹۵ حدود ۷۴.۴درصد زنان کشور مادر بودند )حداقل تجربه یک 
بار زایمان را داشتند( که نسبت به سال ۱۳۹۰ حدود ۴.۴ درصد رشد داشته و همچنین ۷۴.۹ 

درصد مادران در سال ۹۵ ساکن شهر ها و ۲۵.۱درصد آنها روستا نشین بودند.

شگرد عجیب متهمان یک پرونده مخوف 
 نماینده دادستان در جلسه رسیدگی به پرونده بانک سرمایه و ۵ نفر از متهمان آن با سرکردگی 
امان کی، از شگردهای عجیب این متهمان برای تحصیل مال نامشروع پرده برداشت. صبح دیروز 
سومین جلسه دادگاه داریوش امان کی یکانی و ۴ متهم دیگر در ارتباط با پرونده بانک سرمایه 
در شعبه سوم رسیدگی به جرائم اقتصادی به ریاست قاضی مسعودی مقام برگزار شد. امیررسول 
قهرمانی نماینده دادستان در دادگاه موسوم به »امان کی« گفت: شگرد پرونده که من آن را 
پرونده مخوفی نامگذاری می کنم، این است که آقایان تسهیلات ۶۵ میلیارد تومانی می گیرند و در 
مرحله تهاتر آنقدر گران نمایی می کنند که بیش از ۱۲۰ میلیارد تومان در مرحله تسویه، تحصیل 
مجرمانه می کنند.وی افزود: این شگرد جدیدی است زیرا در این پرونده نه تنها بدهی صفر نشده 
بلکه از بانک هم طلبکار شده اند.قهرمانی بیان کرد: نکته مهم دیگر این است که بدهی آقایان 
۱۲۰ میلیارد تومان بوده و کارشناس متخلف زمین های برهوت را به مبلغ ۱۵۳ میلیارد تومان 
قیمت گذاری می کند که آنها ۳۳ میلیارد هم طلبکار می شوند.نماینده دادستان ادامه داد: ۴ 
میلیارد نقد و ۲۹ میلیارد چک می گیرند و در همان روز ۳ ملک مرغوب از بانک می گیرند. معلوم 

است که تبانی است!
 

پیش بینی موسوی لاری از نتایج انتخابات مجلس یازدهم
یک عضو ارشد مجمع روحانیون مبارز او گفت که اصلاح طلبان اقلیت محدودی از مجلس 
آینده را در اختیار خواهند داشت.سید عبدالواحد موسوی لاری در ارزیابی خود در خصوص 
انتخابات مجلس یازدهم اظهار کرد: اصلاح طلبان هر جا که کاندیدا داشته باشند قطعا مشارکت 
خواهند کرد.وی اضافه کرد: در تهران شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان لیست نخواهد 
داد، ولی تعدادی از احزاب اصلاح طلب در حال رایزنی هستند و ممکن است تعدادی از احزاب 
اصلاح طلب با هم لیست بدهند.این فعال سیاسی اصلاح طلب درباره ترکیب مجلس آینده نیز 
گفت: ترکیب مجلس آینده از الان تا حد زیادی مشخص است و در بسیاری از حوزه ها تکلیف 
روشن است. اصلاح طلبان شانس کمی دارند و احتمالًا اقلیت محدودی از مجلس آینده را در 

اختیار خواهند داشت.

میرسلیم :رد صلاحیت نمایندگان متخلف یک جراحی بود
مصطفی میرسلیم درباره برنامه اش در حوزه نظارت بر رفتار نمایندگان، گفت: من هم اکنون 
عضو هیئت نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام هستم؛ در انتقاد کردن کوتاهی نمی کنم و 
انتقاد من هم توأم با پرخاش نیست و کاملًا دلسوزانه است.وی افزود: یکی از اشکالاتی که در 
مجلس شورای اسلامی پیدا شد، عدم توجه به رفتار نمایندگان است و رهبری هم دو سال پیش 
این موضوع را تذکر دادند. در حالی که خود نمایندگان باید نظارت بر رفتار خود را جدی می گرفتند 
نه اینکه از بیرون بر رفتار آنان نظارت شود و کار به جایی برسد که برای انتخابات پیش رو، شورای 
نگهبان وارد کار شود و صلاحیت نمایندگان متخلف را رد کند، این آخرین دعوا و یک جراحی بود.

سه شنبه ها بیشترین پرواز ها انجام می شود
معاون برنامه ریزی شرکت فرودگاه ها گفت: در دی ماه ۹۸، فرودگاه مهرآباد با ۱۰ هزار و ۵۳۸ 
فروند بیشترین نشست و برخاست را به خود اختصاص داده و با جابه جایی حدود یک میلیون و 
۲۴۵ هزار مسافر پرترافیک ترین فرودگاه بوده است. در همین ماه نشست و برخاست های مسافری 
در فرودگاه امام خمینی )ره( با متوسط ۱۴۶ مسافر در هر پرواز و در فرودگاه سمنان با متوسط ۲۱ 
مسافر در هر پرواز به ترتیب بیشترین و کمترین تراکم مسافر را شامل می شوند. نحوه توزیع پرواز ها 
در ساعات شبانه روز و روز های هفته نشان می دهد که در ۲۴ ساعت شبانه روز، اوج پرواز ها در 

ساعت ۲۰ و در روز های هفته، اوج پرواز ها در روز سه شنبه بوده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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ازدواج کردن ، از سنّت من است . پس هر 
که به سنّت من عمل نكند ، از من نیست. 
ازدواج کنید ؛ زيرا من به افزونیِ شما بر 

ديگر امّت ها می بالم .

یکشنبه - بیست وهفتم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4983

توصیه به نامزدهای انتخاباتی مجلس . 

طرح: مسعود شجاعی

های  پروژه  اسلامی  انقلاب  شکوهمند  پیروزی  سالگرد  یکمین  و  چهل  با  همزمان 
عمرانی،خدماتی و رفاهی با حضور دکتر تقی زاده ،امام جمعه، شهردار و اعضای شورای 

اسلامی شهر و سایر مسئولین شهری و شهرستانی افتتاح شد.
شهردار قدس دراین مراسم گفت: مدیریت شهری در دوره پنجم به منظور تامین و تقویت 
زیرساخت های شهری با اجرای پروژه های متعدد عمرانی در زمینه های مختلف فرهنگی، 
ورزشی، خدمات شهری، فضای سبز و غیره تدابیر بسیاری اندیشید تا به واسطه آن روند رشد 

و شکوفایی با قوت و شتاب هر چه بیشتر طی شود.
این مقام مسئول در ادامه به تشریح پروژه ها پرداخت که عبارت اند از :

- افتتاح بوستان بانوان با مساحت ٢ هکتار شامل قسمت هایی چون نگهبانی و مدیریت، 
خانه سلامت، خانه فرهنگ، خانه مادر و کودک، نمازخانه، رستوران، مجموعه ورزشی و 

کمپینگ آلاچیق 
- افتتاح خانه فرهنگ استقلال در خیابان استقلال در راستای ارتقاء سرانه های فرهنگی 
با مساحت زیربنای ۹۵۰ متر مربع در  دو طبقه ۴۵۰ مترمربعی و شامل مجموعه کلاس های 

آموزشی، اتاق های اداری و مدیریت و ظرفیت برگزاری ۲۰ هزار ساعت آموزش
- افتتاح بوستان خانواده با هدف تقویت و ارتقاء سرانه استاندارد فضاهای سبز شهری با 
مساحت ۱۰ هزار متر مربع و شامل امکاناتی همچون فضای سبز، پیاده روسازی، وسایل 

ورزشی، وسایل بازی کودکان، آلاچیق ،آمفی تئاتر، سکوی نشستن خانواده، بوفه، نمازخانه 
و سرویس بهداشتی

- افتتاح فاز اول بوستان آبشن به مساحت ۵.۴ هکتار و شامل امکاناتی همچون ۱۱ هزار 
مترمربع کفپوش، نیمکت، وسایل بازی، آلاچیق، آبخوری، سایبان، میز تنیس، فوتبال 

دستی و... 
- افتتاح پارک محله ای تندرستی واقع در محله شهید افراسیابی با مساحت ۳۴۰۰ 
متر مربع و شامل بخش هایی چون فضای بازی کودکان، زمین فوتبال، زمین بدمینتون، 

سرویس بهداشتی و آلاچیق
- افتتاح بوستان محله ای گل زنبق واقع در میدان نبوت با مساحت ۱۸۴۲ متر مربع، 
شامل امکاناتی چون وسایل بازی کودکان، وسایل ورزش صبحگاهی، مبلمان پارکی و 

فضای سبز
- کلنگ زنی استخر منطقه سرخ  حصار در راستای ارتقاء سرانه ورزشی

- کلنگ زنی ساختمان جدید پارلمان شهری در زمینی با مساحت تقریبی ۱۰۰۰ متر 
مربع

- عملیات زیر بنایی احداث بلوار ۳۵ متری جنب دانشگاه آزاد اسلامی با مساحت ۱۲ 
هزار متر مربع شامل زیرسازی، آسفالت ریزی و جدولگذاری و با هدف ایجاد زیرساخت های 
زیربنایی در قالب اجرای پروژه های متعدد عمرانی و با انجام اقدامات لازم جهت اتصال به 

محور چیتگر 
- بازسازی غرفه های تجاری بازارچه ولیعصر)عج( واقع در خیابان شهید شریعتی با 
مساحت ۱۵۰۰ متر مربع شامل ۲۲ غرفه تجاری شامل امکاناتی چون سرویس بهداشتی، 

نگهبانی و محوطه
- اجرایی شدن عملیات احداث کانال زردآب و لوله گذاری و سرپوشیده کردن آن تا خیابان 
توسعه به طول ۴۹۰ متر با استفاده از لوله های کاروگیت به قطر ۸۰ سانتی متر در راستای 

رفع مسائل و معضلات این کانال و ارتقاء سطح کیفی مسائل زیست محیطی شهر
- اجرایی شدن عملیات احداث خانه فرهنگ جوادآباد به منظور ارتقاء کیفی و کمی 
و تسهیل در دسترسی  این حوزه  افزایش سرانه های  اماکن فرهنگی،  و  زیرساخت ها 
شهروندان به امکانات رفاهی و خدماتی با ١٩۸۰ متر مربع زیربنا در ٣٣۰ مترمربع زمین در 

۶ طبقه شامل زیرزمین و ۵ طبقه با اسکلت بتنی
- نوسازی بوستان البرز کاووسیه به مساحت ۲۲۰۰ مترمربع در سال جاری در راستای 
ساماندهی و بهسازی آن و جلب رضایت ساکنان منطقه با اقداماتی همچون جدولگذاری، 
پیاده روسازی، ساخت آلاچیق، زمین بازی کودکان، محوطه تیراندازی با کمان، احداث اتاق 

مدیریت، انباری و احداث ۲ چشمه سرویس بهداشتی
- اجرای عملیات لوله گذاری کانال هدایت آب های سطحی خیابان شهید باهنر به طول 

۴۰۰ متر
- افتتاح پروژه بازسازی و ساماندهی بوستان ۳ هزار متر مربعی شهدای کاووسیه با 
اقداماتی نظیر تخریب و اجرای پیاده رو با مساحت ۱۵۰۰ متر مربع، ترمیم جداول به طول 

۱۵۰ متر، ساخت ۵ عدد آلاچیق، ساماندهی و اصلاح زمین بازی کودکان

با حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری تهران صورت گرفت

افتتاح و کلنگ زنی  پروژه های شاخص شهرداری قدس

استاندار قم گفت: اولویت اول استان دربخش درمان، گردشگری سلامت است و در این 
راستا پروژه های بیمارستانی قابل توجهی در دست اجرا می باشد. 

رونق  برای  کرد:  بیان  استان  ریزی  برنامه  شورای  درجلسه  شنبه  روز  سرمست  بهرام 
گردشگری سلامت باید پروژه های نیمه تمام درمانی در زمان بندی مشخص به بهره برداری 

برسد.
وی اضافه کرد: برای رسیدن قم به اهداف توریست درمانی، راه اندازی بیمارستان ۲۲۰ 

تخت خوابی امیرالمومنین)ع( در اولویت نخست قرار دارد.
وی بیان داشت: سهم استان از گردشگری سلامت رضایت بخش نبوده و قم به دلیل 

زائرپذیری خود باید به یکی از نقاط هدف در توریست درمانی تبدیل گردد.
سرمست ادامه داد: عملکرد خیرین سلامت درقم بسیار پررنگ تر از استان های دیگر 
می باشد، همچنین وجود حوزه های علمیه و مراجع تقلید در توسعه سرانه های درمانی 

اثربخش است.
وی یادآور شد: برای پیشبرد پروژه های درمانی قم باید معضلات پیش رو مانند عوارض 

شهرداری و خرید انشعابات با نگاه تسهیل گری بین دستگاهی مرتفع شود.
در حال حاضر پنج بیمارستان با یک هزار و ۷۸۶ تخت در این استان در حال احداث 
است که بر اساس جدول زمان بندی تا سال ۱۴۰۰ به بهره برداری خواهد رسید؛ با تکمیل و 
بهره برداری از بیمارستان های امیرالمومنین)ع(، امجدی، قلب، مادر و یک هزار تختخوابی، 
تعداد تخت های بیمارستانی دولتی، خصوصی و خیریه در قم به سه هزار و ۶۰۰ تخت 

می رسد.
کلنگ احداث بیمارستان امیرالمومنین)ع( سال ۹۴ بر زمین زده شد و این مجموعه 

درمانی با ۲۲۰ تخت، در ۹ طبقه احداث  شده است.
جلب مشارکت حداکثری با رعایت اصل بی طرفی و عدالت تبلیغاتی 

استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود ادامه اظهار داشت: دستگاههای اجرایی باید 
مکاتبات فرماندار قم در اجرای انتخابات را در اسرع زمان پاسخ بدهند.

سرمست گفت: تامین امنیت، سلامت، رقابت و مشارکت حداکثری اهداف مهمی است 
که مجموعه مدیریت استان در انتخابات پیش رو دنبال می کند.

وی اضافه کرد: برای ایجاد رقابت سالم و پرشور در بین داوطلبان مجموعه مدیریت استان 
اصل عدالت در قرار گرفتن امکانات عمومی را دنبال کرده است.

استاندارقم گفت:  دشمن به دنبال کم رنگ کردن مشارکت است و در این شرایط ایجاد 
بسترهای لازم برای جلب مشارکت حداکثری ضرورت دارد.

وی افزود: جلب مشارکت حداکثری باید با رعایت اصل بی طرفی و عدالت تبلیغاتی انجام 
می گیرد.

وی تاکید کرد: دشمن برای کاهش مشارکت، سیاست ناکارآمد جلوه دادن نظام را در پیش 
گرفته و در این وضعیت همه باید در مسیر امیدآفرینی و ایجاد نشاط اقدام شود.

ممنوعیت فعالیت انتخاباتی در فضاهای اداری و سالن های ورزشی 
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم نیز دراین جلسه گفت: فضاهای اداری و 

سالن های ورزشی قم نباید در اختیار کاندیداها قرار گیرد و مدیران اجرایی هم نباید علیه و یا 
در حمایت از کاندیداها اقدام کنند.

بیژن سلیمان پور با اشاره به بایدها و نبایدهای دستگاه های اجرایی دربرگزاری انتخابات  
افزود: دستگاه های اجرایی حق ندارند له یا علیه هیچ یک از داوطلبان انتخابات موضع گیری 

کرده و فضاهای تبلیغاتی خود را در اختیار آنها قرار دهد.
وی ادامه داد:  پیمانکاران مختلف دستگاه های اجرایی استان هم نمی توانند این فضاها را 

در اختیار نامزدهای انتخاباتی قرار دهند.
سلیمان پور گفت: بیلبوردهای تبلیغاتی شهرداری صرفا برای تبلیغات کلی انتخابات و 
حضورحداکثری مردم می تواند مورد استفاده قرار بگیرد و شهرداری حق ندارد این فضاها را 

در اختیار داوطلبان خاص قرار دهد.
وی بیان داشت: در رابطه با هرگونه خدشه دار شدن اصل عدالت در تبلیغات انتخاباتی، 

مجموعه استانداری قم و کمیته نظارت ورودی جدی پیدا خواهد کرد.
وی گفت: برگزاری میتینگ های تبلیغاتی دردانشگاه های استان هم باید به نحوی باشد 
که امکان حضور برای تمام داوطلبان وجود داشته باشد و نگاه های بدبینانه از بیرون از 

دانشگاه ها به آنها روانه نشود.
سلیمان پور افزود: تخریب داوطلبان به هر نحوی که باشد محکوم است و استانداری قم در 

برگزاری انتخابات با تمام وجود اصل بی طرفی و عدالت را اجرا خواهد کرد.
استان  اجرایی  اظهار داشت: دستگاه های  قم  استانداری  امنیتی  و  معاون سیاسی 
درمجموع تاکنون به مطالبات و نیازهای فرمانداری قم در برگزاری انتخابات پاسخ مثبت 

داده اند.
وی اضافه کرد: برخی کم کاری دستگاه ها در مطالبات فرمانداری نسبت به برگزاری 

انتخابات باید در اسرع وقت برطرف شود.
سلیمان پور گفت: ظرفیت آموزش و پرورش در برگزاری انتخابات نقش اساسی دارد و 

بسیاری از شعب اخذ رای در فضاهای آموزشی و مدارس استان دایر خواهد شد.
وی افزود: تمام دستگاه های اجرایی استان باید امکانات و ظرفیت های خود را در برگزاری 

انتخابات در اختیار عوامل اجرایی این رویداد قرار دهند.
رییس سازمان برنامه و بودجه قم نیز دراین جلسه با اشاره به فرآیند بررسی طرح های 

پژوهشی استان در سال ۹۸ گفت: در این راستا ۳۴ پروپوزال به این سازمان رسیده است.
محمود نوربخش ادامه داد: از بین ۳۴ طرح رسیده در مجموع ۲۴ طرح به تایید کمیته 

آموزش و پژوهش استان رسیده است.
مدیرکل آموزش و پرورش قم نیز بیان کرد: آموزش و پرورش استان در آمادگی کامل برای 

برگزاری انتخابات دوم اسفندماه قرار دارد.
حمید رضا شیخ الاسلام گفت:  برای برگزاری انتخابات پیش رو ۴۰۰ شعبه اخذ رای در 

سطح مدارس استان قم دایر می شود.
انتخابات  دربرگزاری  استان  پرورش  و  آموزش  طرف  از  نیرو  هزار  کرد:  ۵  اضافه  وی 

ساماندهی شده اند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:
راه اندازی بیمارستان امیرالمومنین)ع( 

در اولویت است
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه گفت: راه اندازی بیمارستان 
امیرالمومنین )ع( اولویت اول طرح های عمرانی قم است و تاکنون خیرین سلامت 

۷۰ میلیارد تومان درآن هزینه کرده اند. 
محمدرضا قدیر یان کرد: این مرکز درمانی ۹۶ درصد پیشرفت فیزیکی دارد اما 

در خرید انشعابات خدماتی با مشکل روبرو شده است.
وی افزود: با راه اندازی طرح های جدید درمانی قم درسال ۱۴۰۴ دربرگیری 
تخت های درمانی اشباع شده و بعد از آن باید در مسیر نوسازی و تجهیز تخت های 
قدیمی اقدام شود. قدیر اضافه کرد: سرانه تخت بیمارستانی قم درحال حاضر 
یک و نیم تخت به ازای هر ۷ هزار تن است که با راه اندازی از طرح های درمانی 
جدید تا سال ۱۴۰۴ سرانه تخت های بیمارستانی ۲ و نیم تخت به ازای هر ۷ هزار 
تن افزایش می یابد.  وی گفت: با برنامه ریزی های انجام شده تلاش می شود سال 

آینده یک دانشکده پزشکی جدید در محل پیراپزشکی استان احداث شود.
وی ابراز کرد: برای احداث دانشگاه طب سنتی مطالعات ابتدایی درحال انجام 

است و اعتبارات احداث آن هم از معاونت آموزشی وزارتخانه تامین خواهد شد.
مدیر بودجه دانشگاه علوم پزشکی قم نیز دراین جلسه بیان کرد: ۲ هزار و ۶۴۵ 

تخت ظرفیت کنونی دانشگاه علوم پزشکی استان است.
هادی حمیدی پارسا گفت:  ۱۶۱ واحد ارائه دهنده خدمات درمانی درقم فعال 

می باشد که از این تعداد ، ۵۹ واحد را خانه های بهداشت شامل می شود.
وی افزود: ۴۲ پایگاه اورژانس دراستان قم فعال است در قالب ۲۰ اورژانس 
رسانی  خدمات  درحال  هوایی  اورژانس  یک  و  شهری  اورژانس  جاده ای، ۲۱ 
پرسنلی  نیروهای  مجموع  تن  و ۱۸۹  یکهزار  کرد:  خاطرنشان  وی  می باشد. 
دانشگاه علوم پزشکی قم می باشد و ۲ هزار و ۳۰۸ دانشجو نیز مشغول تحصیل 
هستند. حمیدی پارسا اظهار داشت:  ۱۵۹ تن اعضای هیات علمی این دانشگاه 

می باشد و ۸۳۰ تن نیز ظرفیت دانشگاه علوم پزشکی قم است.
پارسا عنوان کرد: با وضعیت کنونی سال آینده این دانشگاه با کسری ۷۳ میلیارد 

تومانی اعتبارات در پرداخت حقوق کارکنان خود مواجه خواهد شد.

مدیر نظارت و بازرسی اتاق اصناف قم خبرداد

آغاز طرح نوروزی نظارت بر 
واحدهای صنفی 

مدیر نظارت و بازرسی اتاق اصناف قم گفت: با توجه به ایام پایانی سال، طرح 
نوروزی نظارت بر واحدهای صنفی اعم از تولیدی و توزیعی و خدمات فنی و 

عمومی از تاریخ ۱۵ بهمن ماه آغاز و تا ۱۵ فروردین سال آینده ادامه دارد.
عباس جعفری اتابک اظهار کرد: اصناف به عنوان یکی از اقشار بزرگ و تاثیرگذار 
در فعالیت های اقتصادی هستند، لذا در جهت اجرای برنامه های ساماندهی 
عملکرد  بر  شده  دهی  سازمان  و  جدی  نظارت  ضرورت  همچنین  اصناف، 
متصدیان واحدهای صنفی با هدف پاسخگویی به مطالبات و رسیدگی مردمی در 

این ارتباط، واحدهای بازرسی و نظارت اصناف تشکیل شده است.
وی با بیان اینکه بازرسی از واحدهای صنفی به طور مستمر در حال انجام است 
گفت: طرح  نوروزی  نظارت  بر واحدهای  صنفی  اعم  از  تولیدی  و  توزیعی و 
خدمات  فنی  و عمومی از تاریخ  ۱۵ بهمن ماه آغاز و تا ۱۵ فروردین سال آینده 
ادامه دارد.      وی ضمن توصیه به شهروندان مبنی براینکه هرگونه کالا و خدمات را 
از  واحدهای صنفی دارای  پروانه  کسب  معتبر  تهیه  کنند گفت: مردم در صورت  
خرید و دریافت  کالا، فاکتور معتبر    همراه با مهر از  فروشنده درخواست کرده و 
رسید پرداخت وجه را، نزد خود  نگهداری کنند. مدیر بازرسی و نظارت اتاق اصناف 
قم بیان داشت: شهروندان می توانند در صورت مشاهده هرگونه  گرانفروشی، کم 
فروشی، تقلب،  عدم درج قیمت، عدم صدور فاکتور، عدم رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی، امتناع از عرضه کالا وخدمات،  فاقدین پروانه کسب و... مراتب را به   

دایره  شکایات  مدیریت بازرسی  و نظارت  اصناف  قم  اطلاع  دهند.
گفتنی است، شهروندان می توانند در صورت مشاهده تخلف واحدهای صنفی، 

مراتب را به شماره تلفن های ۳۷۷۵۱۲۱۲ و ۳۷۷۵۱۲۱۳ گزارش کنند.

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم  تاکید کرد

لزوم کاشت گیاهانی با کمترین ضرر 
برای شهر

رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر قم گفت: ما باید به دنبال 
کاشت گیاهانی باشیم که کمترین ضرر را برای شهر و مردم داشته باشند.

سید مجتبی سبحانی ثابت در جلسه کارگروه علمی سازمان پارک ها و فضای 
به  اشاره  با  قم،  اقلیم  با  مناسب  گونه های  بررسی  موضوع  با  شهرداری  سبز 
ممنوعیت کاشت برخی گونه های گیاهی در شهر قم، اظهار کرد: طبق مصوبه 
کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر کاشت درخت اکالیپتوس در 
داخل شهر ممنوع شده است، همچنین کاشت درختان کاج و درختچه خرزهره 
هم در بوستان های داخل شهر ممنوع شده و در بوستان های خارج شهر نیز منوط 
به تصمیم کمیته فنی است. رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی 
شهر قم با اشاره به دلایل فنی ممنوعیت کاشت برخی گونه های گیاهی در شهر 
با مصوبه شورای اسلامی شهر، اظهار کرد: مصوبه ای که در کمیسیون خدمات 
باشد  اگر قرار  و  با دلایل و کارشناسی فنی بوده  شهری شورا مطرح شده که 
اصلاحی هم صورت گیرد باید مجدداً با نظر کارشناسی و فنی باشد. سبحانی 
ثابت با تأکید بر اینکه ما باید به دنبال گیاهانی باشیم که کمترین ضرر را برای شهر 
و مردم داشته باشند، گفت: رهبری بیانات متعددی در خصوص ضرورت کاشت 
درختان مثمر دارند و ما باید محدودیت هایی بر کاشت گونه های محدودی چون 
کاج، خرزهره و… اعمال نمائیم. وی با اشاره به اعتراضات متعددی که به کاشت 
اکالیپتوس در شهر می شود، خاطرنشان کرد: بدنه فکری و تحقیقاتی باید صرف 
این شود که به جای توجیه استفاده از کاج و… به دنبال پیدا کردن گونه های مثمر 

و مناسب و اقتصادی برای اقلیم قم به جای گونه های غیر مثمر باشیم.

علیرضا اقبالیان  مطرح کرد

ایمن سازی بوستان ها در سطح
 منطقه پنج قم

شهردار منطقه پنج قم از ایمن سازی و رعایت اصول استاندارد موارد خطرساز، 
تابلوهای برق بوستان ها، پل های عابر پیاده و چراغ های برق بوستان های سطح 
منطقه در راستای سلامت شهروندان و کودکان در زمین های بازی و بوستان ها 
خبر داد. علیرضا اقبالیان با اشاره به تاکیدات شهردار قم در خصوص استاندارد 
سازی سطح منطقه و افزایش سطح ایمنی و سلامت محوطه های بازی کودکان، 
بیان داشت: با توجه به اهمیت موضوع، اقلام و وسایل خطرساز مورد شناسایی 
و کارشناسی قرار گرفت و بطور کامل ایمن سازی و تمامی بوستان های سطح 
منطقه نیز از روشنایی کامل برخوردار گردیدند. شهردار منطقه پنج قم همچنین 
از سایر اقدامات در خصوص ارتقای ایمنی وسایل و تجهیزات تفریحی و ورزشی در 
سطح بوستانهای سطح منطقه خبر داد و افزود: تجهیز زمین های بازی کودکان به 
کفپوش های استاندارد، استفاده از وسایل بازی نوین و پلی اتیلن به جای وسایل 
سنتی فلزی، محصور نمودن فضاهای بازی و بهره گیری از نظرات کارشناسانه در 
خصوص خرید و بکار گیری وسایل و تجهیزات تفریحی و ورزشی، استفاده از انواع 
ست های ورزشی با کیفیت و متنوع از دیگر اقدامات شهرداری منطقه پنج در این 
خصوص می باشند. اقبالیان در پایان از انجام بازدیدهای منظم، ترمیم، رفع نقص، 
موارد خطر ساز و نظافت وسایل و تجهیزات تفریحی و ورزشی بوستاهای سطح 
منطقه خبر داد و گفت: شهروندان محترم می توانند در صورت مشاهده هرگونه 
نقص و ایرادی در وسایل بازی با سامانه ۱۳۷ تماس بگیرند، این پیامها با قرار 
گیری در اولویت کاری واحد خدمات شهری و فضای سبز در اسرع وقت رسیدگی 

خواهند شد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اعلام  کرد

کاهش ثبت تماس های مرتبط با سد 
معبر در سامانه ۱۳۷

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: تا پایان دی ماه امسال 
تماس های برقرار شده در خصوص سدمعبر با سامانه ۱۳۷ نسبت به سال های 
قبل کاهش داشته است. مهدی کلانترزاده با اشاره به کاهش میزان تماس های 
برقرار شده با سامانه ۱۳۷ در خصوص رفع سدمعبر دست فروشان و فروشندگان 
دوره گرد خودرویی، گفت: این تماس ها به نسبت سال ۹۵ که ماهانه بیش از 
۸۰۰ مورد بوده است کاهش چشم گیر داشته و به حدود ۲۰۰ مورد در ماه رسیده 
است. مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم بیان کرد: با توجه به 
اجرای پروژه جمع آوری دست فروشان و کاهش سدمعبر در شهر توسط شهرداری 
این کاهش محسوس بوده است و رضایت مردم کسب شده است. کلانترزاده به 
افزایش نسبی تماس ها در خصوص جمع آوری خاک و نخاله غیرمجاز اشاره کرد 
و گفت: تماس های مرتبط با نظافت معابر نیز کاهش داشته و به همین خاطر 
آمار نشان دهنده افزایش نسبی نظافت معابر و رضایت مردم است. وی با اشاره به 
دغدغه مردم در خصوص فضای سبز، خاطرنشان کرد: تماس های مرتبط با آبیاری 
درختان نیز عموما در نیمه نخست سال افزایش چشم گیری دارد اما مجموعا در 

چهار سال اخیر شاهد کاهش این پیام ها می باشیم.

استاندارقم:

گردشگری سلامت رویکرد اول نظام درمانی قم است

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد

کشف ۳ کیلوگرم مواد روانگردان شیشه 
فرمانده انتظامی استان از کشف ۳کیلوگرم مواد روانگردان شیشه در قم خبر داد. 

پایگاه ششم  ویژه  اداره عملیات  پیگیری اطلاعاتی  آقاخانی اظهارداشت: در   سردار عبدالرضا 
فرماندهی انتظامی "تهران بزرگ" مشخص شد فردی قصد دارد مقدار قابل توجهی مواد روانگردان 
شیشه را با یک دستگاه پراید از استان تهران به قم منتقل کند که با اعلام موضوع به پلیس مبارزه با مواد 

مخدر استان قم، بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.
به گفته وی ضمن هماهنگی قضائی انجام شده، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان به محل 

های مورد نظر اعزام و با شناسایی و توقیف خودرو مذکور متهم و همدستش را دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی استان قم افزود: با انتقال پراید به یگان طی بازرسی صورت گرفته ۳ کیلوگرم مواد 
روانگردان شیشه کشف شد. سردار آقاخانی گفت: سرانجام متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای 

انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
دستگیری دلال ارز در قم

فرمانده انتظامی استان قم  دربخش دیگری  ازسخنان خود از دستگیری یک دلال ارز در قم خبر داد 
و گفت: از متهم دستگیر شده ۱۱ هزار و ۷۰۰ دلار آمریکا و ۹۰ هزار دینار عراق کشف شد. 

وی  با اشاره به طرح برخورد قانونی با دلالان ارز در قم، اظهارداشت: در این راستا، عملیات مبارزه با 
اخلالگران ارزی پس از انجام اقدامات پلیسی توسط کارآگاهان اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس 
آگاهی استان قم اجرایی شد. فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در نتیجه این عملیات، مالک 
یک مغازه انگشتر فروشی در هسته مرکزی شهر که ارز خرید و فروش می کرد شناسایی و دستگیر شد.

سردار آقاخانی اضافه کرد: طی بازرسی از مغازه مذکور، ۱۱ هزار و ۷۰۰ دلار آمریکا و ۹۰ هزار دینار 
عراق به ارزش حدود یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال کشف شد.

فرمانده انتظامی استان قم در خاتمه به همشهریان توصیه کرد: ارزهای مورد نیاز خود را از بانک های 
عامل و صرافی های معتبر تهیه کرده و در صورت مواجهه با دلالان ارز، بلافاصله موضوع را از طریق 

شماره تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

همکارارجمند جناب آقای روح الله کریمی 
با نهایت تاسف وتاثر درگذشت  مادرگرامیتان را به شما و خانواده 
محترم تسلیت عرض نموده از در گاه خداوند متعال غفران الهی 
برای آن مرحومه و صبرو شکیبایی برای بازماندگان گرامی مسئلت 

می نماییم.
حسین عبداللهی، روح اله کرمانی

پیامبر اکرم )ص(:


